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 هفته نامه »پدیده شهر« 
وضعیت کوره پزخانه های منطقه 19 را بررسی می کند:

اینجا؛ غروب ها آسمان و زمین 
به هم مى ریزد
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چرا تیتر های تند؟ چرا  نقد همه ؟
مدیریت ش��هر تهران بازیگران و ذینعفان متکثری 
دارد. رسانه ها در قبال هر کدام از اضلاع این منظومه 
پیچیده و متنوع رسالتی متفاوت دارند. بخش مهم و 
کلیدی این منظومه  مردم  و محلات شهر تهران می 
باشند. هفته نامه "پدیده شهر" تمرکز اصلی خود را 
بر طرح مطالبات محلات تهران قرار داده اس��ت . در 
این راستا شورایاران به طور نسبی می توانند نماینده 
مطالبات اجتماعی  و شهری مردم تهران محسوب ش��وند.برخی از خوانندگان 
نشریه به تیترهای انتخابی از سخنان ش��ورایاران انتقاد دارند.عمده انتقادشان 
این است که چرا تیترها تند  و انتقادی اس��ت. قدری توضیح، مساله را روشن می 
کند.حوزه ماموریتی و کاری شورایاران عمدتا به شهر و شهرداری مرتبط است.
از این رو اینان در این حوزه اطلاعات بیش��تری دارند،از طرفی واقعیت این است 
که در سطح محلات ش��هر تهران حجم نارضایتی تا حدی  بالاس��ت، از این رو، 
اینکه مطالب مطرح شده توسط شورایاران به عنوان نماینده مردم انتقادی باشد، 

طبیعی است.
نکته بعدی این است که رویه نشریه این نیس��ت که همیشه تیترهای انتقادی 
انتخاب کند، بلکه متناسب با سخن هر شورایار  یک تیتر انتخاب می شود، بدین 
معنا، فردی که روح غالب بر س��خن وی تاییدی و در حمایت از شهرداری  است 

دقیقا تیتر نیز مطابق با آن انتخاب شده است.
بنابراین انتقادی یا  تاییدی بودن تیترها بیش از آنکه به سیاست حاکم بر نشریه باز 

گردد به کیفیت و ماهیت سخنان شورایاران مربوط است.
ایراد دومی که به نش��ریه وارد می کنند این است که چرا نش��ریه همه را نقد می 
کند . یکی از اضلاع موثر منظومه شهر ش��هرداری و شورای اسلامی شهر تهران 
می باش��د. به هر حال این دو مجموعه اختیار حدود 20 هزار میلی��ارد تومان از 
منابع ش��هر را به صورت مستقیم در دس��ت دارند و بخش عمده مقدرات مالی و 
اقتصادی شهر  تابع تصمیمات و اقدامات این هاست.از این رو نقد عملکرد این دو 
مجموعه، نه تنها ضررورت، بلکه اولی ترین نیاز امروز ش��هر تهران است. طبیعتا 
وقتی این دو مجموعه م��ورد نقد قرار می گیرند، این نقد  نمی تواند گزینش��ی و 
سیاسی باشد،بلکه باید ش��امل تمامی بازیگران این عرصه باشد.   نشریه "پدیده 
شهر" تلاش کرده است در حد توان خود نقدی علمی و کارشناسی به همه اجزای 

مدیریت شهری داشته باشد.و البته خود را مصون از خطا و اشتباه نمی داند.

 تهاتر راه آهن و شهرداری 
برای تعیین تکلیف محور تهران- تبریز

رئیس کمیس��یون عمران و حمل و نقل ش��ورای 
اسلامی ش��هر تهران از انتقال زمین های آزاد شده 
در نتیجه زیرزمینی ک��ردن راه آهن تهران- تبریز 

در مناطق 17 و 18 به صورت تهاتری خبر داد.
ب��ه گ��زارش اداره کل ارتباطات و ام��ور بین الملل 
شورای اس��لامی ش��هر تهران، احمد دنیامالی در 
پاسخ به تذکری در خصوص س��رانجام زمین های 
آزاد شده در نتیجه زیرزمینی کردن راه آهن تهران 

تبریز در مناطق 17 و 18 از توافقات صورت گرفته با شرکت راه آهن خبر داد.
وی تصریح کرد: با توجه به عدم توانایی شهرداری در پرداخت نقدی برای تملک 
این زمین ها توافق شده اس��ت که این کار از طریق تهاتر انجام شود و هم اکنون 
در جلسات به دنبال نهایی کردن این توافق هستیم. رئیس کمیسیون عمران و 
حمل و نقل شورای اسلامی شهر تهران تاکید کرد: با این وجود بر اساس توافقات 
پیش��ین موضوع تملک نافی مرتب کردن و نظافت محیطی این زمین ها توسط 
شهرداری های مناطق نیست.  دنیامالی همچنین در خصوص موضوعات مطرح 
شده در خصوص اعضای شورای ش��هر در برخی رس��انه ها گفت: چرا رسانه ها 

صحبت های اعضا مبنی بر نگرفتن املاک را منتشر نکرده اند. 
وی درباره ش��کایت تعدادی از اعضای ش��ورای ش��هر تهران از رس��انه ها اظهار 
داش��ت: بعضی از اعضای اعلام کردند که ش��کایتی انجام نداده اند و این موضوع 
باید منعکس شود. بعضی از اعضای شورای شهر نیز که مورد اتهام قرار گرفته اند 
اعلام کردن��د که چیزی دریاف��ت نکرده اند ول��ی نمی دانم چرا ای��ن بحث ها به 
صورت کامل توس��ط رس��انه ها منعکس نمی شود. این عضو ش��ورای اسلامی 
ش��هر تهران تاکید کرد: ما باید از همکاران خود دفاع کنیم و اجازه ندهیم کیان 
شورا زیر س��وال برود.  وی گفت: بازرسی حق طبیعی دستگاه های نظارتی است 
بنابراین دستگاه های نظارتی و قوه قضاییه باید نسبت به موضوع املاک سریعتر 

اقدام و نتیجه نهایی منتشر شود.
دنیامالی اف��زود: بنده پیگیری ه��ای لازم را انج��ام دادم ولی هیچک��دام از این 
مواردی که در رسانه ها منتشر شده مطرح نیس��ت و بنده از اعضای شورای شهر 
درخواست می کنم اگر احیانا ش��کایتی کرده اند از شکایت خود صرف نظر کنند 
چرا که رسانه ها چشم و گوش ملت هستند. وی همچنین به جلسه روز گذشته 
با نمایندگان مردم تهران، ری، ش��میرانات و پردیس در مجلس شورای اسلامی 
اشاره کرد و با مثبت ارزیابی کردن این اقدام گفت: باید کمیسیون های چندگانه 
مشخص و فعال شود. وی ادامه داد: 3 نفر از اعضا برای پیگیری امور معرفی شوند 

تا اقدامات زودتر به سرانجام برسد.

در جمع شورایاران منطقه 19 با سردبیر هفته نامه 
»پدیده شهر « مطرح شد:

دو نگاه متفاوت 
به کارنامه ۱۰ 
 ساله قالیباف 
در جنوبی ترین 
منطقه تهران

گزارش هفته نامه »پدیده شهر« از فعالیت جمعیت »طلوع بی نشان«:

از  زیر پلیدی های شهر، طلوع آفتاب  را    نظاره گر باش!

عابدین سالاری اِسکر
سردبیر

سرمقاله

آگهی خود را  به ما بسپارید  8832۰654

صـدای محـله های تهـران است  سیاسی
          اجتماعی

                   فرهنگی

هفته نامه

سردبیر هفته نامه »پدیده شهر« پاسخ می دهد:

آیا 7 اسفند 94 برای اصلاح طلبان تکرار می شود؟!
آیا قالیباف در انتخابات 96می تواند پیروز شود؟!
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تحلیل

 تعیین تکلیف طرح بوستان ده ونک
به گزارش اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شورای اسلامی شهر تهران، اسماعیل دوستی، عضو شورای اسلامی شهر تهران در جلسه شورای اسلامی شهر تهران به موضوع طرح ساماندهی ده ونک اشاره کرد و 
گفت: بر اساس طرحی که به تصویب کمیسیون ماده 5 رسیده است مقرر شد بخشی از این منطقه حد فاصل مجیدپور و اتوبان شهید چمران به بوستان تبدیل شود. وی تصریح کرد: بر اساس این طرح اجازه نقل و انتقال و 
حتی اجازه انشعاب گاز، فاضلاب، برق و غیره به اهالی آنجا داده نمی شود که این مساله موجبات نارضایتی اهالی را ایجاد کرده است. دوستی در بخش دیگر سخنانش به موضوع واگذاری املاکی تحت عنوان واگذاری های 
نجومی در رسانه ها مطرح شده و قوه قضاییه و سازمان بازرسی نیز به این موضوع وارد شده اند اشاره کرد و گفت: پیشنهاد می شود تا هیات رییسه از قالیباف دعوت کند تا به صحن علنی شورای شهر بیاید و در حضور 
خبرنگاران توضیحاتی در این خصوص اعلام کند.وی بیان کرد:در پی انتشار این اخبار تعدادی از دوستان خبرنگار در بند هستند که پیشنهاد می شود، رییس شورای شهر به عنوان واسط، آزادی این افراد را پیگیری کند.

 الهه راستگو:

به سبک سمبلیک و نمادین نمى توان  مشکلات اقشار 
جامعه را رفع کرد

الهه راستگو عضو کمیسیون اجتماعی و فرهنگی 
شورای اس��لامی ش��هر تهران در همایش نشاط 
در س��المندی که پی��ش از ظهر ام��روز به همت 
کارگروه ستاد سمن های ش��هر تهران  در سالن 
همایش بوس��تان والفجر منطقه 15 برگزارش��د 
سالمندی را نه فرصتی جهت استراحت، آرامش 
و انجام امور مورد علاقه ک��ه زمان دغدغه مندی 
و تنش به جهت بس��یاری از موان��ع موجود برای 
سالمندان کش��ور برخلاف دیگر کش��ورها دانست و اظهارداش��ت: بسیاری از 
سیاس��تگذاری ها و برنامه ریزی های ناصحیح امروز ش��رایطی را به نام بحران 
پدیده س��المندی رغم زده که درصورت عدم توجه جدی به مرز هشدار و خط 

قرمز خود خواهد رسید.
وی اجرای طرح ارتقای معیش��ت بازنشس��تگان را  کلید رفع و حل بسیاری از 
مش��کلات فعلی س��المندان بازنشس��ته دانس��ت و تاکید کرد: برخورداری از 
مسکن،بیمه های مکمل و خدمات بهداشتی درمانی و سیاحتی امروز از حقوق 
به حق و مس��لم افراد جامعه در تمامی کش��ورها بوده و این درحالی اس��ت که 
تامین  ای��ن مهمترین بایدها و ض��روری ترین نیازهای امروز م��ردم به دغدغه 

بزرگ و لاینحل آنان تبدیل شده است .
 رییس کمیته مش��ارکتهای مردمی ش��ورای اسلامی ش��هر تهران به آرزوی 
دیرینه ی حقوق بگی��ران ذره بینی و اتمی جهت برخورداری از رفاه نس��بی در 
مقابل رفاه سرشار و نامتعارف حقوق بگیران نجومی اش��اره کرد و افزود: تورم و 
نوسان قیمت و عدم تناسب آن با میزان حقوق و دستمزد امروز شرایطی را رقم 

زده که نمی توان رضایتی از این شرایط را برای مشمولین آن متصور بود
 راستگو فراهم سازی رفاه نسبی برای افراد جامعه را از اهم وظایف دولتها دانست 
و اظهارداشت: سازمان تامین اجتماعی در این راس��تا از وظیفه ذاتی برخوردار 
بوده که متاسفانه افزایش روز افزون دامنه مش��کلات معیشتی اقشار مختلف 
مردم و پابرجایی و لاینحل ماندن بس��یاری از آنها گواه بر بسیاری از ضعفهایی 
است که مسئولین امر باید پاس��خگوی چرایی تعلل های صورت گرفته در رفع 

آن باشند.
وی در ادامه مسائل و مشکلات سالمندان فاقد بیمه و مستمری را بسیار بیشتر 
و غیر قابل تصور دانست و افزود: درش��رایطی که سالمندی بخش انکارنشدنی 
زندگی تمام م��ردم و همچنین مس��ئولین خواهد بود سیاس��تگذاران امروز و 
سالمندان فردا باید تکریم و رس��یدگی به وضعیت این گروه از جامعه را اولویت 
نخس��ت مس��ئولیت خود قرار دهند چراکه عدم توجه به این مهم موضوعات 

حاشیه ای تلخ دیگری را به دنبال خواهد داشت.
رییس ستاد توان افزایی و حمایت از فعالیت سازمانهای مردم نهاد شهر تهران با 
بیان اینکه فقر، عدم تناسب هزینه های موجود، افزایش برخی هزینه های ناشی 
از کهولت سن و گستردگی خانواده پس از ازدواج فرزندان  و عدم سیاستگذاری 
و تعیین استراژی و برنامه  متناس��ب با این تغییرات ناگزیر گرایش سالمندان 
بازنشسته به شغل دوم و سوم را به دنبال داشته افزود: پیران کار امروز شرایطی 
را متحمل ش��ده اند که هیچگاه نمی توان برخ��ورداری از منزلت اجتماعی را 
برایشان عنوان کرد و این موضوع  و معضلات رفاهی معیشتی دیگر اقشار جامعه 
باتوجه به منابع سرش��ار کش��ور بیانگر تعلل و یا خلاهای قانونی است که لزوم 

بازنگری وضعیت موجود را ضروری ساخته است.
راستگو تاکید کرد: قطعا مس��ئولی که حقوق نامتعارف و کلان او رفاه غیر قابل 
مقایسه با اقش��ار ضعیف را برایش مهیا س��اخته قادر به مقایسه خود با طبقات 
پایین دست جامعه و درک شرایط زندگی آنها نبوده و بر این اساس ساماندهی 

وضعیت موجود از سوی این افراد انتظار و خواستی نابه جاست.
وی در ادامه از سالمندی به عنوان مس��ئله مهم تمامی جوامع یاد کرد و افزود: 
جوانان دیروز که پتانسیل بالقوه آنان به دلیل بسیاری از بی برنامگی ها به فعلیت 
نرسیده س��المندانی هس��تند که به طور قطع لذت این دوران برایشان با تداوم 
وضعیت موجود ذلت خواهد شد و این هرم وسیع جمعیتی در صورت عدم پیش 

بینی های لازم بحران آینده کشور می شود. 
عضو چهارمین دوره ی شورای اسلامی شهر تهران رفع مشکلات اقشار جامعه 
را نیازمند قانو نگذاری و تدوین برنامه ی اصولی دانست و تاکید کرد: نمی توان 
با نامگذاری روزها و هفته ها به سبک سمبلیک و نمادین مشکلات اقشار جامعه 
را رفع کرد واین ام��ر تنها از اثرات تربیتی برخوردار اس��ت ک��ه درصورت توام 
نش��دن با رفع معضلات، نارضایتی از دولتمردان را موجب خواهد شد. گفتنی 
است در پایان این همایش ضمن تقدیر از سالمندان نمونه منطقه 15 دکتر الهه 
راستگو عضو چهارمین دوره ی  شورای شهر با تشکیل جلسه ای با سالمندان و 

مسئولین منطقه در جریان اهم مشکلات شهروندان قرار گرفتند.

معاون خدمات شهری خبر داد:

 بهره برداری از 6 ایستگاه آتش نشانى تا چند ماه آینده
معاون خدمات شهری شهرداری تهران خبر داد: 
6 ایستگاه آتش نشانی تا چند ماه آینده به بهره 

برداری می رسد.
مجتبی یزدانی در گفت و گو با خبرنگار »تهران 
سما« با بیان اینکه احداث 6 ایستگاه آتش نشانی 
در دستور کار قرار گرفته است، اظهار کرد: در حال 
حاضر در شهر تهران 123 ایستگاه آتش نشانی 
وجود دارد این در حالی است که تا پیش از یک 
دهه اخیر پایتخت دارای حدود 60 ایستگاه آتش نشانی بود. وی ادامه داد: با بهره 
برداری 6 ایستگاه تا چند ماه آینده تعداد ایستگاه های موجود در شهر تهران به 
129 ایستگاه خواهد رسید.معاون خدمات شهری شهرداری تهران به تجهیزات 
موجود در سازمان آتش نشانی اشاره کرد و ادامه داد: در زمینه بروز رسانی تجهیزات 
نیز اقدامات خوب و قابل توجهی انجام شده است. یزدانی با بیان اینکه در سازمان 
آتش نشانی آموزش نیروها یکی از اولویت ها محسوب می شود ، تصریح کرد: برای 
به روز رسانی آموزش های تخصصی آتش نشانان و همچنین تبادل اطلاعات 
روابطی در سطح بین الملل انجام شده است. وی اضافه کرد: تا پایان سال 94 بر 
اساس ارزیابی های صورت گرفته توسط شورای سازمان و کارگروه تخصصی 
سازمان فناوری اطلاعات شهرداری تهران میانگین زمان رسیدن آتش نشانان 4 

دقیقه و 9 ثانیه بوده است که در حال حاضر این زمان کمتر نیز شده است.

بررسی دقیق انتخابات 
های مختلف  نشان می دهد 
که نتیجه نهایی)خروجی( 
هر انتخاباتی تابع دو متغیر 
اصلی و کلان، یکی ذائقه و 
اولویت حاکمیت و دیگری 
ذائقه و خواست اکثریت 
نسبی مردم می باشد. به 

عبارتی دیگر این دو متغیر  
در طول دو دهه گذشته در 
حال یک داد و ستد دائمی 

با یکدیگر بوده اند. در 
برخی مواقع این دو متغیر 
کاملا همسو شده اند  و در 
برخی مقاطع با هم زاویه 

پیدا کرده اند

میزان مشارکت مردم 
،متغییر اصلی و تعیین 

کننده است.از این رو باید 
در درجه اول تخمینی 
از این متغیر داشت.در 
انتخابات سال آینده دو 
صندوق رأی به مردم 

عرضه می شود.صندوق 
اول، آراء مربوط به ریاست 
جمهوری است و صندوق 
دوم، مربوط به انتخابات 
شوراهاست. میزان آراء 

این دو صندوق روی 
یکدیگر اثر دارد و معمولا 
این گونه است که بخشی 

از مردم که به ریاست 
جمهوری رای می دهند، 
رائی در صندوق شورای 

شهر نمی اندازند

سال 82 را باید یک نقطه 
تحلیلی جدید برای این 
جریان در نظر گرفت . 
تکثر سیاسی میان این 
گروه ها به دلیل توهم 

ناشی از پیروزی  در منتهی 
الیه  و حد نهایی آن بود. 
از طرف دیگر یک متغیر 

عمده نیز به زیان این 
جریان وارد بازی شد. این 
جریان سیاسی به دلیل 

ضعف و نارسایی ساختاری  
و تمرکز بر گزاره های 
شعاری و روشنفکرانه  
مبتنی بر نوعی گفتار 
درمانی عملا لایه های 
اجتماعی )میانگین 
مطالبات توده ها( را 

فراموش کرده بود و این 
لایه های اجتماعی که در 

6 سال قبل  به نفع آنهاوارد 
بازی شده بود، این دفعه 

گزینه غیبت را بر گزیدند 
و نتیجه آن شد که شکست 

های این جریان آغاز شد

سردبیر هفته نامه »پدیده شهر« پاسخ می دهد:

آیا 7 اسفند 94 برای اصلاح طلبان تکرار می شود؟!
عابدین س�الاری اس�کر : در هفتم اسفند ماه 
سال 94 لیست ناش��ناخته و سهمیه ای جریان 
موسوم به اصلاح طلبان در شهر تهران به طور 
کامل رأی آورد. اخیرا در خصوص سازوکار 
انتخابات��ی ای��ن مجموع��ه سیاس��ی اختلاف 
نظرهای جدی ) میان ش��ورای سیاستگذاری 
و ش��ورای هماهنگی اح��زاب اص��لاح طلب (  
بوجود  آمده اس��ت. معمولا زمانی در میان 
کنش��گران و فعالین یک طیف سیاسی رقابت 
جدی می شود که تصور و تحلیل آنها از نتیجه 
ی انتخابات این باشد که پیروز میدان هستند! 
هدف از این نوشتار این است که به این سوال 
پاس��خ دهد : » آیا اطلاح طلب��ان پیروز میدان 
بع��دی انتخابات به وی��ژه انتخابات ش��ورای 
اسلامی ش��هر در تهران هستند؟! و چه گزینه 
هایی امکان رخداد در فضای سیاس��ی ش��هر 

تهران در سال آینده دارد؟«
 برای یافتن پاس��خ دقیق  و قابل قبول برای این سوال 
باید قدری به عقب تر مثلا انتخابات سال94 ، انتخابات 
س��ال92 و یا به ادوار قبل حتی به دهه 70 بازگشت 
. این بازگش��ت تاریخی می تواند یک الگوی رفتاری 
نسبی از کمیت و کیفیت مشارکت مردم در انتخابات 
ها را نشان دهد، به عبارت دیگر فهم و کشف ماهیت 
رفتار انتخاباتی مردم می توانند تعیین کننده میزان 
مش��ارکت کمی مردم در هر انتخاباتی باشد، چرا که 
بعد از تعیین میزان مشارکت مردم می توان سهم گروه 

های مختلف را بر اساس آن گمانه زنی کرد.
مطالعات مختلفی بر اساس گرته برداری و الگوگیری 
از مدل های جامعه شناسی  سیاسی که پارادایم غالب 
در فضای علمی این  رشته است، در ایران انجام شده 
است. این مطالعات در بسیاری از موارد مبنای عمل 

سیاسیون و نخبگان جامعه ما قرار گرفته است.
نگارنده با تجرب��ه نزدیک به دو ده��ه مطالعه در این 
حوزه  و حضور مستمر و مستقیم در همه ی  انتخابات 
های 20 س��ال اخیر، بر این باور است که آن الگوهای 
پیش گفته می تواند تنها بخش��ی از رفتار انتخاباتی 
مردم ایران را توضیح دهد. با این حال بخشی از تحلیل 
کنونی می تواند متاثر از برخی تئوری های این حوزه 
باش��د )این مس��اله در جای خود موضوع مذمومی 

نیست(
بررسی دقیق انتخابات های مختلف  نشان می دهد 
که نتیجه نهایی)خروجی( هر انتخاباتی تابع دو متغیر 
اصلی و کلان، یکی ذائقه و اولویت حاکمیت و دیگری 
ذائقه و خواس��ت اکثریت نس��بی مردم می باشد. به 
عبارتی دیگر این دو متغیر  در طول دو دهه گذشته در 
حال یک داد و ستد دائمی با یکدیگر بوده اند. در برخی 
مواقع این دو متغیر کاملا همسو شده اند  و در برخی 
مقاطع با هم زاویه پیدا ک��رده اند.)این مدل فروض و 
مقدمات مفصلی دارد که نوشتار مذکور به دنبال آن 

نیست(.
اکنون اگر فرضیه فوق را به عنوان یک معیار و شاخص 
جهت قض��اوت در خص��وص رفتار بازیگ��ران حوزه 
سیاس��ت در ایران بپذیریم ،آنگاه می توان بر اساس 
آن رفتار بیست سال اخیر اصلاح طلبان و یا هر گروه 

دیگری را مورد مداقه و آنالیز قرار داد.
در سال 76، بخش��ی از حاکمیت  تحلیل و نگاهش  از 
ورود کاندیدای اصلاح طلبان بیشتر یک جنبه ی گرم 
کردن تنور انتخابات داش��ت،اما ذائقه اکثریت مردم 
در آن مقطع تاریخی به دلای��ل متعدد با آنچه بخش 
مسلط ساختار قدرت تصور می کرد، فاصله پیدا کرد. 
در این  فرایند دو س��ویه نتیجه آن شد که کاندیدای  
اصلاح طلب��ان به مقام ریاس��ت جمهوری رس��ید.

درانتخابات شورای شهر اول در شهر تهران  و مجلس 
ششم این مدل با اندکی تفاوت تکرار شد.دوران بعد از 
س��ال 80 را باید یک نقطه تاریخی و عطف در تحلیل 
رفتار این گروه به حس��اب آورد.این گروه سیاسی که 
توانسته بود در 4 انتخابات سیاسی آراء  اکثریت مردم 
را کسب کند، نتوانست آنچه را که به عنوان شعارهای 
اصلاح طلبانه به مردم ارائه کرده بود، در زندگی واقعی 
جامعه ایرانی  ساری و جاری کند. ش��اید تعدادی از 
تحلیل گران این جریان سیاسی مقاومت های جریان 
سیاسی رقیب را دلیل اصلی ناامیدی مردم از اصلاح 
طلبان معرفی کنند،اما ناظران ب��ی طرفی  که در آن 
مقطع حوادث جامعه را با دقت رص��د می کردند، به 
خوبی به خاطر دارند که بخش عمده  ش��کل گیری 
فض��ای اجتماعی که منته��ی به انتخابات ش��ورای 
دوم شهر تهران در سال 82 شد،ریشه در ناکارآمدی 
عملی و نارسایی های تئوریک و گفتمانی  این جریان 
سیاسی داشت . نگارنده  برای اثبات این مدعای خود 

یک مدل تحلیلی ارائه می کند.
صورت بندی این مدل اینگونه اس��ت که هر نیروی 
سیاسی که بخواهد در سپهر سیاسی ایران  منشاء اثر 
باشد  و به صورت پایدار حضور داشته باشد، باید بتواند 

بین سه مولفه زیر توازن دینامیک و پایدار ایجاد کند .
1- تنظیم رابطه  دقیق و پای��دار با حاکمیت و بخش 
مسلط س��اختار قدرت. کمتر حاکمیتی در دنیا می 
پذیرد که یک گروه سیاسی هم سهیم در قدرت باشد  
و هم به طور همزمان اپوزسیون قدرت! جریان موسوم  
به اصلاح طلب از حیث تنظیم رابطه دقیق و پایدار با 
حاکمیت و ساختار قدرت در دهه80 عملا نتوانست 
این متغیر راهبردی را به درستی مدیریت و مشارکت 

کند.  
2-  تنظیم رابطه دقیق ،دینامیک و پایدار با میانگین 
مطالبات عینی توده های ایران��ی.  به عبارت دقیق تر 
هر نیرو و جریان  سیاسی باید بتواند آنچه را که تحت 
عنوان اشتغال ، سفره  و نیازهای ملموس مردم  است، 
پاسخی  مناسب، درخور و رضایت بخش دهد.از این 
نقطه نظر، جریان موس��وم به اصلاحات از س��ال 80 
به بعد نتوانس��ت با این مهم جامه عمل بپوشاند . اوج 
فاصله این جریان سیاسی با میانگین مطالبات توده 

های ایرانی به سال 84 باز می گردد.
3- میزان هارمونی و هماهنگی یک جریان سیاسی 
با میانگین فهم و مطالبات نخبگان علمی – سیاسی 
جامعه. از زاویه این متغیر جریان اصلاح طلب توانست 
تا پایان سال 84 و حتی در سالهای بعد به خوبی عمل 
کند. این بدین معنا نیست که نخبگان جامعه ایران 
منتقدین این جریان نبودند، بلکه منظور این است که 
زاویه این جریان سیاسی با این متغیر در مقاطعی کم 

بوده است.
س��ال 82 را باید یک نقطه تحلیلی جدی��د برای این 
جریان در نظر گرفت . تکثر سیاسی میان این گروه ها 
به دلیل توهم ناش��ی از پیروزی  در منتهی الیه  و حد 
نهایی آن بود. از طرف دیگر ی��ک متغیر عمده نیز به 
زیان این جریان وارد بازی شد. این جریان سیاسی به 
دلیل ضعف و نارسایی ساختاری  و تمرکز بر گزاره های 
شعاری و روشنفکرانه  مبتنی بر نوعی گفتار درمانی 
عملا لایه های اجتماعی )میانگین مطالبات توده ها( 
را فراموش کرده بود و ای��ن لایه های اجتماعی که در 
6 س��ال قبل  به نفع آنهاوارد بازی شده بود، این دفعه 
گزینه غیبت را بر گزیدند و نتیجه آن شد که شکست 

های این جریان آغاز شد.
در فاصله س��الهای 82 تا 84 میزان واگرایی و دوری 
لایه های اجتماعی از این جریان سیاس��ی بیش��تر و 
بیشتر شد . به عبارت روش��ن تر می توان برای اولین 
بار یک متغیر جدید  و البت��ه تاثیرگذار وارد معادلات 
سیاسی جامعه ایران کرد.آن متغیر هم عبارت است 
از شکل گیری لایه های اجتماعی جدیدی، که دیگر 
مس��اله اش حداقل های زندگی بود و به نوعی درگیر 
آسیب های اجتماعی ، بیکاری و احساس تبعیض و 

بی عدالتی در جامعه بود.
بعد از گذشت بیش از  دهسال از آن پدیده اجتماعی 
هنوز هم سردمداران این جریان باخت سنگین خود 
در سال 94 را ناشی از تکثر کاندیدهای اصلاح طلب 
در آن مقطع می دانند.ش��اید این بخشی از واقعیت 
آن سالها باشد، اما گویای همه آنچه که در آن دهه در 

ایران شکل گرفت، نمی باشد.
دقیقا فاصله بین 10 میلیون رأی آقای هاشمی و 17 
میلیون رأی آقای احمدی نژاد ) در دوره دوم ( نماد و 
بیانگر شکل گیری این لایه های جدید اجتماعی است 
که توانس��ت نقش موثری در سیاست بازی کند.این 
جریان سیاسی با انتخابات  س��ال 84 عملا از گردونه 

قدرت سیاسی بیرون گذاشته شد.
فردی ک��ه در انتخابات س��ال 84 به عن��وان رئیس 
جمهور وارد ساختار ش��د، محصول عملکرد همین 
فضای اجتماعی بود، گرچ��ه این گزینه در آن مقطع 
بیش��ترین همراه��ی گفتمان��ی را ب��ا حاکمیت به 
همراه داش��ت. عملکرد این فرد در دوره 4 س��اله  اول  

ریاست جمهوری یعنی فاصله بین سالهای 84 تا88 
بدینگونه است:

1- از زاویه تنظیم رابطه  پایدار و دقیق با ساختار قدرت 
نس��بتا موفق عمل کرد گر چه در سال های پایانی بر 
اساس تحلیل های که پیدا کرد سعی کرد با این بخش 

تعمدا زاویه پیدا کند . 
2- به دلیل قیمت بالای نفت  و درآمد سرش��ار ناشی 
از آن توانست با برنامه های  که عمدتا مبتنی بر توزیع 
منابع در میان لایه های اجتماعی فرودست و پیرامونی 
جامعه ایرانی بود، بیش��ترین همگرایی را با میانگین 
مطالبات توده ها ایج��اد کند.)گرچه برخی قضاوت 
های روشنفکرانه این را نوعی پوپولیسم می دانند و آنرا 
رد می کنند،اما سخن بر سر حقانیت یا عدم حقانیت 
این روش نیس��ت، بلکه منظور توصی��ف این متغیر 

است(
3- از حیث تنظیم رابطه با میانگین فهم و مطالبات 
نخبه های سیاسی فعال در س��پهر سیاست در ایران 

کمترین توفیق را به همراه داشت.
عنصر خارجی و مشخصا عملکرد کشورهای غربی از 
این مقطع به بعد با گذراندن برخی مصوبات در شورای 
امنیت س��ازمان ملل، در نتیجه سیاس��ت خارجی 
دولت این سالها آرام آرام در حال تاثیر گذاری بر افکار 

عمومی شد.
جریان سیاس��ی اصلاح طلب در فاصله بین ساهای 
84تا88 به صورت انفعالی در تحلیل پدیده سیاسی 
– اجتماعی سال84 مانده بود و اساسا نتوانست نقش 
یک اپوزیسیون فعال و موثر در قبال عملکرد دولت را 
بازی کند .انتخابات سال88 یا نقطه عزیمت متفاوت 
برای تحلیل رفتارهای سیاس��ی جریانات سیاسی 
مطرح می باشد. در این انتخابات جریان اصلاح طلب  
بر پایه فهمی که از انتخابات سال84 داشت وارد این 
عرصه شد.این گروه سیاسی تصور می کرد اگر بر روی 
یک گزینه اجماع کند، نتیجه انتخابات آن می شود 
که در سال 84 باید می ش��د .از این رو به سراغ گزینه 
ای رفت که هم نوعی مشروعیت انقلابی داشت و هم 
نوعی نش��انه رفتاری )از حیث عملکرداقتصادی(  با 

رئیس جمهور آن مقطع.
نگارنده در همان زمان در یک مقاله ی تحلیلی بر این 
نکته اشاره کرد که برخلاف سال76، در انتخابات سال 
88 رفتار سیاسی مردم تهران قابل تعمیم به کل ایران 
نیست. واقعیت این است که در سال 76 رفتار سیاسی 
مردم تهران به نوعی با رفتار سیاسی مردم روستایی 
دورافتاده ای که نگارنده در آنجا به دنیا آمده اس��ت، 
تشابه بالایی داشت.  که این ریشه در مختصات نسلی 
و گفتمانی آن مقطع دارد. در س��ال88 جامعه ایران  
در نتیجه عملکرد مدل های توسعه اقتصادی دوران 
س��ازندگی  و اصلاحات به یک دو قطبی جدیدی، از 
حیث  بهره مندی منابع و توزیع امکانات رسیده بود.

به صورت دقیق تر روستاها و حاشیه نشینان میلیونی 
پیرامون شهرها و ش��هرهای کوچک تصور متفاوت 
تری از توزیع منابع، ناش��ی از مدل های توس��عه در 
ایران داشتند و بر اساس آن نیز رویکرد سیاسی خود 
را تنظیم کردند. این دقیقا هم��ان نقطه قوت رئیس 
جمهور حاکم در فهم ای��ن واقعیت اجتماعی بود و بر 
اساس آن هر هفته به یکی از این ش��هرها و روستاها 
س��فر می کرد و با پول نفت ف��راوان آن مقطع به تنها 
بازیگر بلامنازع آن تبدیل شده بود.بررسی دقیق آراء 
آن مقطع نشان می دهد که اکثریت شهروندان  شهر 
تهران به کاندیدای اصلاح طلب و ش��هروندان روستا 
ها و شهرهای کوچک و حاشیه ش��هر های بزرگ به 
صورت عمده به رئیس جمهور آن مقطع رای دادند و 

نتیجه همان شد که قابل تصور بود .
حوادثی که بعد از س��ال 88 رخ داد، عملا به صورتی 
پیش رفت که واگرایی و فاصل��ه جریان اصلاح طلب 

و حاکمیت به حداکثر خود رسید به نحوی که بعد از 
آن هرگز ترمیم نش��د. به عبارت دیگر در پایان سال 
88 جریان اصلاح طلب  هم از میانگین مطالبات توده 
های  ایرانی و هم  بخش مسلط ساختار قدرت حداکثر 
فاصله را گرفته بود.نتیجه طبیعی این شرایط گوشه 
نشینی و بی اثر ش��دن این جریان در فاصله سالهای 

88تا92 بود.
عملکرد ضعیف اقتصادی دولت پیروز س��ال 88 ، به 
همراه ش��تاب گرفتن تحریم ها علیه ایران و افزایش 
یکباره قیمت ارز در سال91) تورم ناشی از آن( و فاصله 
گرفتن س��ریع این دولت از حاکمیت و بخش مسلط 
قدرت، عملا فضای جدیدی در پایان سال 92 ایجاد 
کرده بود.در این انتخابات   اساس��ا  ب��ه جریان اصلاح 
طلب اجازه عرض اندام و ارائه کاندیدا داده نش��د و در 
نتیجه این جریان در این انتخابات حداکثر به عنوان 
یک بازی به هم زن وارد میدان شد. در نتیجه  فردی که 
سالها در میانه سیاست و قدرت ایستاده بود، به ریاست 

جمهوری رسید.
انتخابات سال 92 نیز به مانند سایر انتخابات های قبل، 
محصول سنتز دو متغیر پیش گفته در ابتدای یاداشت 
بود . البته یکسری شباهت ها می توان از حیث رفتار 

لایه های اجتماعی با سال 76 در آن پیدا کرد.
اما یکس��ری تفاوت های جدی نیز ب��ا آن وجود دارد 
.مهمتری��ن تف��اوت آن، عریان ش��دن نقش متغیر 
خارجی ب��رای تاثیرگذاری بر مناس��بات انتخاباتی 
درون جامعه ای��ران بود.عامل خارجی ب��ا گذراندن 
چندین قطعنامه و کاهش فروش نفت ایران، عملا در 
میان بخشی از لایه های جامعه ایرانی این ذهنیت را 
مطرح کرد که بایس��تی برای خروج از این وضعیت، 
نوع مناس��بات ایران با دنیای خ��ارج تغییر کند.این 
متغیر بیشترین کمک را به پیروزی جریان غالب در 
سال 92 کرد. دقیقا در این مقطع تاریخی اصولگرایان 
خطایی را مرتکب ش��دند که اصلاح طلبان  در سال 
84 مرتکب شدند. اصولگرایان شکست خود را ناشی 
از تکثر کاندیداهای خود  فرض کرده  و حتی تا زمان 
شکست مطلق خود در انتخابات سال 94 نیز چنین 
می پنداشتند. در حالی که اساسا متغیر اجتماعی که 
در سال 84و88 به نفع جریان احمدی نژاد وارد بازی 

شده بود در این مقطع به گونه ی دیگری عمل کرد.
بعد از انتخابات س��ال 92 جریان اصلاح طلب  که در 
نقش ی��ک کاتالیزور عمل ک��رده بود، ج��ان تازه ای 
گرفت . جریان اصولگرا در فاصله ی سال های 92تا94 
دقیقا بر مداری حرکت کرد که باعث ش��کل گیری 

نتیجه انتخابات سال 92 شده بود.
عملکرد این جریان سیاسی فضای جامعه را به شدت 
تمام دوقطبی دیو و پری نگه داشت .این دو قطبی در 
مقاطعی به نفع جریان اصلاح طلب تمام شده است، به 
عبارت دیگر نتیجه انتخابات سال 94 مجلس را بیش 
از اینکه محصول کارآمدی و سیاس��ت های ایجابی 
جریان اصلاح طلب بدانیم ، بای��د محصول واگرایی 
بیش از ح��د میانگین مطالبات توده ه��ای جامعه از 

عملکرد اصولگرایان دانست.
در این مقطع رابطه جریان سیاس��ی اصلاح طلب با 

حاکمیت، همچنان مانند سالهای بعد از 88 بود. 
حال باید برای پاس��خ دقیق به س��وال اصلی نوشتار 

تغییرات متغیرهای تاثیر گذار را بررسی کرد.
1-در خصوص تنظی��م رابطه این جریان سیاس��ی  
با بخش مس��لط قدرت تغیی��ری رخ نداده و اساس��ا 
توس��ط حاکمیت به بازی گرفته نش��د . از این رو این 
جریان حتی اگر بخواهد، نمی توان��د گزینه ای روانه 
انتخابات ریاست جمهوری کند،اما می تواند برخی 
کاندیداهای خود را در انتخابات ش��وراها وارد عرصه 

نماید. 
ادامه در صفحه بعد



سردبیر هفته نامه »پدیده شهر« پاسخ می دهد:

آیا قالیباف در انتخابات 96می تواند پیروز شود؟!

3
 ابعاد اجتماعى زندگى مهاجران خارجى مقیم تهران

 بررسى شد 
در این جلس��ه مدیر انجمن حمایت از زنان و کودکان پناهن��ده با ارائه تصویری 
از وضعیت جامعه پناهندگان به اعضاء ش��ورای اسلامی ش��هر تهران و مدیران 
اجرایی مناطق تهران گزارش داد و مشکلات پیش روی پناهندگان و مهاجران 

را توضیح تشریح کرد. 
ایران با بیش از 3 دهه میزبانی یکی از بزرگترین جمعیت پناهندگان و مهاجران 
جهان بوده است. تجربیات مثبت، دستاوردهای جمهوری اسلامی ایران در ارائه 
خدمات به مهاجران و پناهندگان در کنار چالش های این موضوع ضرورت توجه 
مطالعاتی و اجرایی هرچه بیشتر را با مشارکت بخش مدیریت شهری پایتخت 
که میزبان یک سوم جمعیت نزدیک به 3 میلیونی پناهندگان و مهاجران سراسر 
کشور اس��ت، را بیش��تر نمایان می کند. با توجه به ش��رایط کنونی کشورهای 
همسایه، امکان بازگشت داوطلبانه پناهندگان و مهاجران بعید به نظر می رسد؛ 
بنابراین بهتر است با بررسی درس های سالهای گذشته در کنار برنامه ریزی در 
س��الهای پیش رو برای حضور این افراد برنامه ریزی های لازم صورت گیرد. این 
امر نه تنها موجب بهبود وضعیت پناهندگان در کشور خواهد شد، بلکه موجب 
ایجاد توازن��ی واقع بینانه در برنام��ه ریزی های کلان در س��ازمان های مرتبط 
خواهد گردید. خوشبختانه رویکرد مثبت رئیس کمیسیون اجتماعی شورای 
ش��هر تهران به موضوع پناهندگان و مهاجران مقیم تهران، موجب ش��ده است 
تا این موضوع طی جلسه ای در ش��ورای ش��هر تهران با حضور مدیران اجرایی 

مناطق مختلف شهرداری تهران روز 12 مهرماه برگزار گردد.
در این جلس��ه مدیر انجمن حمایت از زنان و کودکان پناهن��ده با ارائه تصویری 
از وضعیت جامعه پناهن��دگان و مهاجران که طی یک تحقی��ق میدانی از 350 
خانواده به عنوان جامعه نمونه آماری بدس��ت آمده است، گفت اهمیت توجه به 
مسئله آموزش در میان خانواده مهاجران و پناهندگان موجب می شود تا رشد 
بهبود وضعیت اجتماعی و زندگی این افراد امکان ادغام بیشتر در جامعه میزبان 
را فراهم آورد. فاطمه اش��رفی افزود: س��رمایه گذاری روی نیروی انسانی دارای 

منافع مشترک برای جامعه میزبان و جامعه پناهنده خواهد بود. 
فاطمه دانشور، نماینده شورای ش��هر تهران با اشاره به مس��ائلی که بسیاری از 
مهاجران و پناهندگان در حوزه آس��یب های اجتماعی دارن��د و به دلیل فقدان 
قوانین و مقررات لازم در این زمینه در بس��یاری موارد دستگاه های اجرایی در 
شرایط بلاتکلیفی برای رس��یدگی به وضعیت این افراد به س��ر می برند اظهار 
کرد: توجه به مس��ئله مهاجران و پیش بینی راه حل های حقوقی برای مسائل 
آنان به مسئولان مدیریت شهری و دس��تگاه های دولتی نیز کمک می کند و از 
برخوردهای س��لیقه ای جلوگیری می کند. به عنوان مثال به ما گزارش ش��ده 
است کودک 3 س��اله ای که دارای پدر و مادر افغان بوده و والدین خود را از دست 
داده است، به دلیل فقدان مقررات لازم امکان پذیرش توسط بهزیستی را ندارد. 
این مسئله می تواند با یک راه حل قانونی و منطقی حل گردد. رئیس کمیسیون 
اجتماعی شورای ش��هر تهران افزود: ورود شورای ش��هر تهران به این مسئله به 
دلیل اهمیت کسب ش��ناخت لازم از جامعه پناهندگان و مهاجران و استفاده از 

پتانسیل های آنان در خدمت این جامعه است.
دکتر محمد جلال عباسی، محقق جمعیت شناس��ی با ارائه آمارهای دقیقی از 
حضور و وضعیت پناهندگان و مهاجران افغانس��تانی در تهران اظهار کرد: طبق 
تحقیقاتی که توسط گروه ما در دانش��گاه تهران صورت گرفته است بیش از 50 
درصد از مهاجران و پناهندگانی که در تهران زندگ��ی می کنند در ایران متولد 
ش��ده اند. این نکته به ما یادآور می ش��ود که ما باید در برنامه ریزی های خود در 
سطوح مختلف به مسئله ادغام این افراد با جامعه میزبان و احساس تعلق آنها به 
کشور میزبان توجه کنیم. برخلاف تصور عمومی از اینکه مهاجران فرصت های 
شغلی جامعه میزبان را گرفته اند، آمارهای دقیق ما نش��ان می دهد از مجموع 
افراد تحصیلکرده اتباع خارجی سهم بسیار کوچکی از فرصت های شغلی اخذ 
شده است، و باید توجه داشته باشیم در برخی اس��تان های کشور مانند استان 
کرمانشاه که دارای بیشترین آمار بیکاری هستند، حضور پناهندگان و مهاجران 
خارجی ممنوع است. این استاد دانشگاه تهران افزود: مطالعات ما درباره تجربه 
های موفق در کشورهای دیگر نش��ان داده است این کش��ورها که دارای تعداد 
زی��ادی از مهاجران هس��تند طی برنامه های دقیقی نس��بت به مس��ئله ادغام 
اجتماعی تلاش کرده اند و ای��ن امر به تقویت ظرفیت ه��ای جامعه میزبان نیز 

کمک کرده است.
 دکتر عباسی ادامه داد: در بسیاری از کشورهای جهان مراکز تخصصی مطالعات 
مهاجران اجباری و پناهندگان وج��ود دارد و از نتایج تحقیقات این مطالعات در 
برنامه ریزی های خرد و کلان استفاده می گردد. در کش��ور ما نیز که بیش از 3 
دهه اس��ت که دارای جمعیت 3میلیون مهاجران و پناهندگان خارجی اس��ت 

ضرورت تأسیس یک مرکز مطالعات پناهندگان وجود دارد.
در پایان این جلسه نیز فاطمه دانشور با تأکید بر لزوم تکرار جلسات هم اندیشی 
درباره مس��ائل و فرصت ه��ای مهاجران مقی��م تهران، از طرح تأس��یس مرکز 
مطالعات پناهن��دگان و مهاجران اجب��اری که از نتایج تحقیق��ات آن بتوان در 

برنامه ریزی های شهری استفاده کرد، استقبال نمود.

هادی ساعی :

 از هیچ خبرگزاری  و روزنامه ای هیچ شکایتى 
نداشته و ندارم
 در پی خبری که در رسانه ها در خصوص شکایت 
برخی اعضای ش��ورای ش��هر تهران از رسانه ها و 
مطبوعات انع��کاس یافت، هادی س��اعی عضو 
ش��ورای اس��لامی ش��هر تهران نس��بت به خبر 
واکنش نش��ان داد . وی در ای��ن خصوص گفت: 
من این خبر را قطع به یقین کذب اعلام می کنم.
من از هیچ خبرگزاری  و روزنامه ای هیچ شکایتی 
نداشته و ندارم .ضمن اینکه بعضی از دوستان به 

قصد پیش بردن مقاصد و اهداف خود بدون اطلاع بنده از اس��م من اس��تفاده 
کردند. من در جلس��ه علنی دیروز شورا ش��هر اعلام کردم که از هیچ رسانه ای 
ش��کایت نکرده ام و نخواهم کرد. تعدادی از خبرگزاری ها اش��تباها تصور می 
کردند من یکی از ش��اکیان آنها هستم که ش��خصا با آنها تماس گرفتم و اعلام 
کردم که از طرف شخص من هیچ شکایتی متوجه آنها نیست و اگر هم شکایتی 
از طرف من صورت گرفته رضایت کامل خود را ابلاغ حواهم کرد زیرا ش��خصا 
مخالفتی با دنبال شدن اخبار توسط رس��انه ها ندارم .شخص من جزو افرادی 

بودم که طرح تحقیق و تفحص در شهرداری را مطرح و به آن رای دادم.

تحلیل

حال سوال اساسی این است که در انتخابات شوراها، 
چه  گزینه هایی از حیث نتیجه، امکان تحقق دارد.

1- اگر میزان مشارکت مردم تهران در حد انتخابات 
هفتم اسفند ماه سال94 باشد و این جریان سیاسی به 
یک لیست مشترک برسد، آنگاه این جریان سیاسی 

در تهران به پیروزی می رسد .
2- اگر میزان مشارکت مردم تهران در حد انتخابات 
هفتم اسفند ماه 94 باشد و این جریان سیاسی با چند 
لیست وارد میدان انتخابات شود، در این حالت امکان 

تکرار نتیجه سال 94 وجود نخواهد داشت.
3- میزان مشارکت مردم تهران کمتر از هفتم اسفند 
ماه94 باش��د و جریان اطلاح طلب با یک لیست وارد 

انتخابات شود.
4- میزان مش��ارکت م��ردم تهران کمت��ر از هفتم 
اس��فند94 باش��د و این جریان با چند لیس��ت وارد 

انتخابات شود.
حال باید به میزان تحقق هر ی��ک از گزینه های فوق 

پرداخت: 
در تمامی ای��ن گزینه  ه��ا، میزان مش��ارکت مردم 
،متغییر اصلی و تعیین کننده اس��ت.از این رو باید در 
درجه اول تخمینی از این متغیر داشت.در انتخابات 
س��ال آینده دو صندوق رأی به مردم عرضه می شود.
صندوق اول، آراء مربوط به ریاست جمهوری است و 
صندوق دوم، مربوط به انتخابات شوراهاست. میزان 
آراء این دو صندوق روی یکدیگر اثر دارد و معمولا این 
گونه است که بخشی از مردم که به ریاست جمهوری 
رای می دهند، رائی در صندوق ش��ورای ش��هر نمی 
اندازند .بنابراین تخمین میزان آراء مردم در انتخابات 
ریاس��ت جمهوری، می تواند شاخص مناسبی برای 

کمیت آراء صندوق دوم یعنی شوراها باشد.
حال نکته این است که در انتخابات ریاست جمهوری 
چه اتفاقی می افتد؟برای پاس��خ به این س��وال باید 
به تحلیل توصیفی از وضعیت لای��ه های اجتماعی 
امروز جامعه ایران اش��اره کرد.برخلاف سال 92 که 
مساله »نوع ارتباط با دنیای خارج « یا به عبارت دقیق 
تر موضوع تحریم ها توانست به عنوان متغیر اصلی و 
عمده در دو قطبی س��ازی فضای سیاسی ایران بازی 
کند،  در س��ال 96 این متغیر کارکرد قبلی خود را از 
دست داده است. به دیگر س��خن،  آنچه تحت عنوان 
برجام نام گرف��ت، در انتخابات مجلس در س��ال 94 

توسط دولت خرج شد و به تاریخ پیوست .
 

در انتخابات  س��ال 96 دقیقا مساله عدالت ،احساس 
تبعیض و  مساله رانت و فس��اد اولویت اصلی و عمده 
لایه های تاثیر گذار اجتماع��ی خواهد بود. به عبارت 
دیگر جریان سیاسی که از حیث گفتمانی ، عملکردی 
،سابقه و پیشینه ی سیاسی و داشتن چهره متناسب با 
این متغیر، بتواند وارد انتخابات شود، توانایی رقابت با 

رئیس جمهور مسقر را خواهد داشت. 
ح��ال باید گزینه ه��ای موجود در عرص��ه انتخابات 
ریاست جمهوری را با این معیار مورد قضاوت قرار داد. 
رئیس جمهور مستقر کنونی به دلایل متعدد، نمی 
تواند نماد این مطالب��ه اجتماعی جامعه ایرانی تلقی 
ش��ود . حتی اگر به گزینه های اصلاح طلب هم اجازه 
ورود به انتخابات داده شود، هیچ یک از چهره های  این 
جریان سیاس��ی نمی تواند، نماد مناسبی برای این 

مطالبه اجتماعی باشد.
در میان اصولگرایان، گرچه یکی از چهره ها تلاش می 
کند خود را نماینده این مطالبه اجتماعی قرار دهد، اما 
به دلایل تئوریک و عملی وی در حد همان رأی دوره 
قبلی خود، رای خواهد آورد.رئیس جمهور سابق که تا 
حدی می توانست نماد این مطالبه اجتماعی محسوب 
شود، امکان ورود به این عرصه را ندارد.)ذکر این نکته 
ضروری اس��ت که در صورت ورود ای��ن فرد به رقابت 
انتخاباتی، دو قطبی مورد اشاره به بالاترین حد خود 
می رسید و امکان تکرار حوادث سال 88 وجود داشت . 
به نظر می رسد صلاحدید صورت گرفته در این بخش 

نشان از درست بینی و مصلحت اندیشی عمیق و دقیق 
می دهد.(  از این رو اگ��ر اتفاق خاص و غیر مترقبه ای 
)مانند پی��روزی گزینه تند رو در انتخابات ریاس��ت 
جمهوری امریکا و نوع واکنش متف��اوت آن در قبال 
برجام  و سایر حوادث خاورمیانه مانند جنگ سوریه 
و ...( رخ ندهد، رئیس جمهور کنون��ی با آراء پایین تر 
از دوره قبلی )در رقابت با یک یا دو رقیب  غیر جدی( 
پیروز انتخابات خواهد شد. بنابراین اگر این گزینه رخ 
دهد، بدین معناست که میزان مشارکت مردم تهران 

از سال 92 و 94 پایین تر خواهد بود.
درخصوص اینکه جریان اصلاح طلب با یک لیس��ت 
وارد می شود یا بیشتر، باید تحلیل دیگری را نیز اضافه 
کرد.این طیف سیاس��ی از س��ال 84 از قدرت بیرون 
اس��ت و در دولت کنونی نیز برخلاف آنچه تصور می 
کرد، به بازی گرفته نشد.از این رو  تنهاترین و بهترین 
معبر را برای ورود مجدد به ساختار قدرت، انتخابات 
شوراها می داند . این، بدین معناست که رقابت بسیار 
س��نگین  و ش��دیدی میان احزاب این جریان شکل 
خواهد گرفت، از طرفی چون تص��ور می کنند برنده 
بلا منازع انتخابات بعدی هستند، شرایطی شبیه به 
سال 82 امکان رخداد بیشتری دارد، یعنی برخلاف 
انتخابات سال94 با بیش از یک لیست وارد انتخابات 
می شوند. از این رو، اگر شرایط امروز تا انتخابات حفظ 
شود، میزان مش��ارکت مردم پایین و اصلاح طلبان 
با چند لیست وارد انتخابات خواهند شد . تحقق این 

گزینه یعنی، تنها بخشی از صندلی های شورای شهر 
بعدی را به دست خواهند آورد.به باور نگارنده جریان 
اصلاح طلب تنها زمانی می تواند پیروز انتخابات شود 
که فضای سیاسی جامعه به نحوی دوقطبی شود که 
آن بخش��ی از جامعه که معمولا رغبتی به مشارکت 
سیاس��ی ندارد برای نه گفتن به یک جریان سیاسی 
رقیب به نفع اینها وارد عمل شود.البته این پدیده در 
زمانهایی رخ می دهد که حساسیت سیاسی جامعه به 
دلایل مختلف زیاد باشد )مانند سال های76و92(.در 
مقاطع تاریخی که جریان اصولگرا عاقلانه بازی کند 
و لایه های اجتماعی مذکور نیز غایب باشند شانس 

کمتری برای پیروزی اصلاح طلبان وجود دارد.
حال می پردازیم به سوال دوم نوشتار : یعنی آیا امکان 

پیروزی قالیباف در سال 96 وجود دارد؟
قالیباف تاکن��ون چندین بار ش��انس خ��ود را برای 
ریاست جمهوری آزمون کرده اس��ت و هر دفعه نیز 
حاصلی جزء شکس��ت برای وی نداش��ته اشت.اگر 
از مش��اورین درجه اول وی سوال ش��ود» دلیل این 
شکست چه بوده است،« آنها احتمالا خواهند گفت 
»اگر حریان اصولگرا در سل 92 روی قالیباف اجماع 
می کرد وی پیروز انتخابات بود« . مش��اورین وی  در 
انتخابات س��ال آینده با این تصور  که جریان اصولگرا 
روی وی اجماع خواهند کرد، وی را ترغیب به حضور 
در انتخابات خواهند ک��رد و در صورت حمایت  تمام 
قد اصولگرایان به دلیل عملکرد ضعیف دولت کنونی، 

وی می تواندپیروز شود . 
حال سوال این اس��ت آیا اجماع صددرصدی به روی 
قالیباف می تواند ش��رط کافی برای پیروزی باش��د.

پاسخ به این سوال منفی است.
برای توصیف دقیق تر این مس��اله باید رفتار شناسی 
انتخابات��ی قالیباف و تیم��ش را م��ورد واکاوی قرار 
داد .قالیباف و مش��ارینش در س��ال 84 تحلیل شان 
این بود، اگر به حاکمی��ت این پیام را مخابره کنند که 
کارامد ترین گزینه برای ریاست جمهوری هستند، 
آنگاه پیروز میدان انتخابات خواهند شد .دقیقا تا یک 
هفته قبل از روز انتخابات 84 )مرحله اول( این مساله را 
درست و دقیق تشخیص داده بودند. در مرحله اول آن 
انتخابات به دلیل تکثر گزینه های اصلاح طلب و وجود 
نوعی فضای یاس و ناامیدی  ناشی از عملکرد اصلاح 
طلبان و در نتیجه، مشارکت کمتر  لایه های اجتماعی 
آن رفتار و پیام می توانست آنها را به دور دوم انتخابات  
برساند، اما تغییر در برنامه ها و رویکرد انتخاباتی و شعار 
های تیم قالیباف ،جریان تاثیرگذار که در حاکمیت 
میتوانس��ت آراء خود را در س��بد وی بریزد، به سمت 
فردی برد که هم به لحاظ نوع ش��عارها و هم رفتارها 
موفق تر  و همس��وتر با آنها عمل کرد .از این رو  نتیجه 

انتخابات برای آنها غیر قابل باور شد.
در مقطع زمانی سال 92 دقیقا تیم مشاورین قالیباف  
تحلیل شان این بود که اگر شعارها و مواضع  آنها صرفا 
چراغ سبز به حاکمیت باشد ،مساله تمام است و پیروز 
انتخابات خواهند شد در حالیکه تحولات جامعه ایران 
در یک پیچ تاریخی کاملا متفاوتی قرار داشت و نتیجه 
نیز همان شد که باید می شد. به یک معنا می توان ادعا 
کرد تیم مشاورین وی همیشه به قول معلمان فیزیک 

پی چهارم نسبت به تحولات ایران تاخیر فاز دارند.
واقعیت این است، آنچه می تواند رئیس جمهور کنونی 
را شکست دهد، اجماع اصولگرایان نیست ،بلکه شکل 
گیری جریانی است که ریشه ی آن در فهم آن چیزی 
باشد، که اکثریت تاثیر گذار جامعه امروز ایران درد و 
مس��اله خود می داند. اصولگریان و قالیباف  به دلیل 
عملکردش��ان در حال حاضر نمی توانند خود را نماد 
و نمایه این مطالبه اجتماعی معرف��ی کنند. از این رو 
ورود قالیباف  با این انتخابات واج��د هزینه های زیر 

است .
1-  اولین هزینه ورود وی به این انتخابات این است که 
شهر و شهرداری تهران به یک چالش جدی و عمیق با 
دولت مستقر کنونی وارد خواهد شد  و دود آن به چشم 

مردم خواهد رفت.
2- اگر قالیب��اف نتواند پیروز این انتخابات ش��ود، به 
عنوان فردی که سه بار در انتخابات ریاست جمهوری 
شکس��ت خورده  ش��انس خود را برای پیروزی های 

احتمالی آینده برای همیشه از دست خواهد داد.
به نظر می رس��د بهترین و دقیق تری��ن گزینه برای 
قالیباف این اس��ت که اعلام کند کاندیدای انتخابات 
ریاست جمهوری نیس��ت و قصد دارد برنامه عمرانی 
و خدماتی خود را در تهران به س��رانجام برس��اند و از 
دولت نیز بخواهد در این فرایند به شهر تهران کمک 
کنند البته قالیباف می تواند خود را سپر دفاعی جریان 
سیاسی اصولگرا نماید  و با شرط و شروطی حاضر به 
ورود در این میدان ش��ود . البته آنچه در این بازی می 
تواند به دست آورد کمتر از چیزی اس��ت که در دراز 

مدت از دست خواهد داد .

تشکیل کمیسیون های تخصصی مجلس و شورا
به گزارش اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شورای اسلامی شهر تهران عبدالحسین مختاباد در تذکرات پیش از دستور دویست و نود و پنجمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر تهران با تقدیر از تشکیل جلسه 

مشترک شورای اسلامی شهر تهران و نمایندگان مردم تهران، ری، شمیرانات و پردیس در مجلس گفت: توافقاتی که در این جلسه انجام شد می تواند بسیار مثمر ثمر باشد.  وی اظهار داشت: حل بسیاری از مشکلات 
شهر تهران از توان مدیریت شهری خارج است و باید در سطح ملی برطرف شود. عضو شورای اسلامی شهر تهران تصریح کرد: معضل تکدی گری و دست فروشی، مهاجرت و ایجاد مترو از جمله موضوعاتی است 

که نیازمند ورود دولت است.  وی در ادامه به موضوع قطع درختان در پارک چیتگر اشاره کرد و گفت: در منطقه 22 تهران در جنگل های چیتگر فاجعه ای رخ داده است و هزاران اصله درخت قطع شده است که هنوز در این 
باره جواب قانع کننده ای را دریافت نکرده ایم و شهردار منطقه نیز اعلام کرده مقصر نیست و دیگر دستگاه ها مقصر هستند.  

عملکرد ضعیف اقتصادی 
دولت پیروز سال 88 ، 
به همراه شتاب گرفتن 
تحریم ها علیه ایران و 

افزایش یکباره قیمت ارز 
در سال91) تورم ناشی از 
آن( و فاصله گرفتن سریع 
این دولت از حاکمیت و 

بخش مسلط قدرت، عملا 
فضای جدیدی در پایان 
سال 92 ایجاد کرده بود.
در این انتخابات   اساسا  
به جریان اصلاح طلب 

اجازه عرض اندام و ارائه 
کاندیدا داده نشد و در 

نتیجه این جریان در این 
انتخابات حداکثر به 

عنوان یک بازی به هم زن 
وارد میدان شد. در نتیجه  
فردی که سالها در میانه 
سیاست و قدرت ایستاده 
بود، به ریاست جمهوری 

رسید

واقعیت این است که در 
سال 76 رفتار سیاسی 
مردم تهران به نوعی 
با رفتار سیاسی مردم 

روستایی دورافتاده ای که 
نگارنده در آنجا به دنیا 
آمده است، تشابه بالایی 
داشت.  که این ریشه در 

مختصات نسلی و گفتمانی 
آن مقطع دارد. در سال88 

جامعه ایران  در نتیجه 
عملکرد مدل های توسعه 

اقتصادی دوران سازندگی  
و اصلاحات به یک دو 

قطبی جدیدی، از حیث  
بهره مندی منابع و توزیع 
امکانات رسیده بود.به 

صورت دقیق تر روستاها 
و حاشیه نشینان میلیونی 

پیرامون شهرها و شهرهای 
کوچک تصور متفاوت 

تری از توزیع منابع، ناشی 
از مدل های توسعه در 

ایران داشتند و بر اساس 
آن نیز رویکرد سیاسی 

خود را تنظیم کردند
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 لزوم نظارت بر تکمیل فازهای نمایشگاه شهر آفتاب
عضو شورای اسلامی شهر تهران با ارائه تذکر در خصوص ساخت بخش تجارت جهانی پیش از تکمیل سایت نمایشگاهی بر لزوم نظارت بر تکمیل فازهای نمایشگاهی تاکید کرد. محمدمهدی تندگویان، عضو شورای 
اسلامی شهر تهران در جلسه امروز شورای اسلامی شهر تهران گفت: سال گذشته شهرداری برای تکمیل این سایت نمایشگاهی و افتتاح آن همزمان با نمایشگاه کتاب درخواست بودجه کرد که مورد تصویب قرار گرفت. 
وی به بازدید خود از نمایشگاه شهر آفتاب اشاره کرد و ادامه داد: در این بازدید مشاهده شد پیش از تکمیل سالن های نمایشگاهی ساخت مرکز تجارت جهانی آغاز شده است. تندگویان خواستار توضیح در خصوص محل 
تامین بودجه ساخت مرکز تجارت جهانی شد و گفت: معلوم نیست با چه اعتباری ساخت مرکز تجارت جهانی را در حالیکه هنوز سالن ها تکمیل نشده آغاز شده و پیشنهاد می شود نظارتی بر روی ساخت و تکمیل فازهای این 
نمایشگاه داشته باشیم.تندگویان در بخش دیگر ی به موضوع خط BRT خیابان شهید مطهری – بهشتی اشاره کرد و گفت: امروز کسبه در این خصوص معترضند و اعتراض خود را به نهادهای مختلفی ارائه کرده اند.
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ارزیابی عدالت فضایی کاربری فضای سبز شهری در شهر تهران
آرام ابراهیمی : امروزه بحث عدالت فضایی در کانون مطالعات 
شهری در همه رشته های مرتبط مطرح است. برخلاف توجه 
زیاد به موضوع عدالت فضایی در توزیع خدمات شهری در 
کشور های توسعه یافته، مطالعات زیادی در این زمینه در کشور 

ما انجام نگرفته است.)داداش پور ورستمی،4:۱390(
از چند دهه گذشته، موضوع تحقق عدالت فضایی در توزیع 
امکانات عمومی شهری در ادبیات و تحقیقات جهان توسعه زیادی 
یافته است)Tsou et al,2005:424(. اهمیت بحث عدالت فضایی 
هنگامیکه بین جمعیت و خدمات عمومی شهری عدم تطابق 

.)Chang & Lio  20۱۱:36۱,(وجود دارد بیشتر می شود
عدالت فضایی در توزیع بهینه امکانات و خدمات مورد نیاز شهروندان در 
سطح شهر به طوری که همۀ شهروندان دسترسی مناسبی به آن داشته 
باشند کمک شایانی می کند و به دلیل تأمین مناسب نیاز شهروندان و 
جلوگیری از تحرک و جابه جایی بی مورد آنان خودبه خود سبب صرفه 
جویی در وقت و هزینۀ شهروندان می شود که این امر لزوم پایداری شهری 
را فراهم می کند)وارثی و قائد رحمتی،93:1386(. و به تحقق عدالت 
اجتماعی  در شهرها و رضایت شهروندان از شیوۀ  زندگی خود منجر شده 
است و به ثبات سیاسی و اقتدار ملی کمک شایان خواهد کرد. از نظر 
جغرافیایی، عدالت اجتماعی شهر مترادف با توزیع فضایی عادلانه امکانات 
و خدمات بین مناطق مختلف شهری و دستیابی برابر شهروندان به آن ها 
است. زیرا عدم توزیع عادلانه ان ها به بحران های اجتماعی و مشکلات 

پیچیدۀ فضایی خواهد انجامید.)شریفی،6:1385(.
هنگامی که شهرها در سطح بین المللی ارزیابی می شوند یکی از جنبه های 
اصلی کسب برتری و امتیاز، وجود امکانات شهری است.  از این رو، شهرها 
همواره می کوشند تا از طریق ارائه امکانات شهری قابلیت بیشتری برای 

 .)2006:1,Jurney(زندگی شهروندان داشته باشند
هر یک از خدمات عمومی ویژگی منحصر به فردی دارد و نیاز های خاصی 
را برطرف می کند)Tsou et al,2005:424(. پارک های شهری یکی از 
انواع خدمات و تسهیلات عمومی می باشند که نقش بسزایی در کیفیت 
زندگی دارند. یکی از فاکتورهای مهم در زمینه ارزیابی خدمات عمومی و به 
ویژه پار کهاي شهر، عامل دسترسی شهروندان به این پارک ها است. بررسی 
عدالت در دسترسی شهروندان به پارک های شهری مشخص می کند که 
آیا پارک ها به طور مناسب توزیع یافته اند و همۀ افراد از دسترسی برابری به 
آنها برخوردارند و یا توزیع پارکها نابرابر بوده و درنتیجه دسترسی های افراد 

.)2009:1,Hass(مختلف هم نابرابر می باشد

مفهوم دسترسی می تواند بعنوان تفاوت جامعه صنعتی که در آن تمرکز 
اولیه بر روی بازده اقتصادی و بهره وری است، در مقابل جامعه فرهنگ گراتر، 
جائیکه کیفیت بالای زندگی در الویت قرار گرفته است درنظر گرفته شود. 
هر تحلیل جغرافیایی از عدالت فضایی به اندازه گیری دسترسی به خدمات 
وابسته است)Tsou et al,2005:425(. همچنین توسعه شاخص های 
دسترسی یکی از عمده ترین عناصر ارتقاء دهنده ی کیفیت محیط شهری، 
و دسترسی مطلوب یک عامل ضروری براي توفیق پایداری محیط شهری 
تلقی می شود)رهنما،137:1387( این مقاله قصد دارد که با تکنیکهای آمار 
فضایی به سنجش عدالت فضایی ناشی از توزیع کاربری فضای سبز شهری 

را اقدام نماید تا اثرات این فضای مهم بر توسعه پایدار شهر تهران روشن شود.

جدایی فضایی
 جدایی فضایی از دیگر مشخصه هاي مهم خدمات عمومی در ارتباط با 
دسترسی است. تحلیل عدالت فضایی، توزیع فضایی تسهیلات عمومی یا 
خدمات را با توزیع مکانی ساکنین گوناگون، مقایسه می کند. اثر متقابل بین 
تسهیلات عمومی و ساکنین معمولاً به وسیله ي فاصله شبکه خیابان واقعی 
و یا فاصله ي خط مستقیم یا به وسیله زمان سفر و هزینه سفر اندازه گیری می 

2005:426.Tsou et al((.شود

عدالت فضایی
عدالت فضایی می تواند توزیع برابر منابع و خدمات تعریف شود که به 
مبحث برقراری تعادل بر مبناي چه کسی چه چیزی را چگونه به دست 
آورد اشاره دارد)Talen 2002:168(. عدالت فضایی طبق ایده ای که از 
عدالت اجتماعی گرفته شده به این معناست که باید با ساکنین در هرجایی 
 ))2005:425.Tsou et al که زندگی می کنند، به طور برابر رفتار شود
در پژوهش های تجربی درباره ی مفهوم عدالت در توزیع خدمات عمومی 
بر مشخص کردن و اندازه گرفتن اینکه عدالت چیست و تعیین فاکتور ها 
علّی در توزیع خدمات تاکید شده است. براي بعضی ها، عدالت فضایی تنها 
دسترسی برابر به امکانات عمومی پایه، اندازه گیري شده بر اساس فاصله می 
باشد) Talen & Anselin, 1998,596( مانند دسترسی به مدرسه ، 

امکانات سلامتی یا خدمات فرهنگی است. براي عده ای  دیگر، عدالت فضایی 
 Tsou شامل انتخاب شغل و انتخاب موسسات آموزشی قابل دسترس است

.))2005:425.et al

رویکرد عدالت فضایی در توزیع خدمات عمومی شهری
عدالت فضایی ارتباط دهنده عدالت اجتماعی و فضا است. در نتیجه هم 
عدالت و هم بی عدالتی در فضا نمایان می شود. عدالت و بی عدالتی فضایی 
بر جنبه هاي جغرافیایی یا فضایی عدالت تاکید دارد و شامل توزیع منصفانه 
 )2006:2 ,Soja ( .و متساوی منابع و فرصت ها در فضای اجتماعی است
مفهوم عدالت فضایی منجر به ظهور چندین دیدگاه در حوزه علوم اجتماعی 
شده است. بنا بر کاري که چندین فیلسوف مشهور عدالت) جان رالز 1971؛ 
اریش ماریان یونگ 1990 و 2000( انجام داده اند، دو دیدگاه متقابل 
عدالت، بحث های مربوط به این موضوع را دو قطبی کرده اند: یکی  بر روي  
موضوع  توزیع  مجدد متمرکز می شود و دیگری  روی فرایندهای تصمیم 
گیری متمرکز می شود)Dufaux,2008:2( از این رو دو محور برجسته 
در عدالت فضایی که بر آنها تاکید می شود، چگونگی وضعیت زندگی( هم 
محیط اجتماعی و هم محیط فیزیکی( و توزیع فرصت ها)دسترسی به 
 ,Martinez(. و مجازي(است)  فیزیکی  اجتماعی،  زیرساخت هاي 
2009:390 اما از آنجا که تسهیلات و خدمات به صورت واحدهاي مجزا 
مکانیابی می شوند، در حالیکه مردمی که از آنها استفاده می کنند به طور 
فضایی پیوسته هستند، به ناچار دسترسی های مغایر درون شهري را 
موجب می شوند. به عبارت دیگر صرف نظر از جایی که تسهیلات مکانیابی 
می شوند، همیشه افرادی هستند که نسبت به دیگران به آنها نزدیکترند. 
بنابراین برنامه ریزان باید در پی حل این مساله باشند که در الگوی مکانیابی 
خدمات و تسهیلات ایجاد شده و نحوه ی توزیع آنها، چه میزان نابرابری به 
وجود آمده و چه گروه هایی بیشتر محروم شده اند)Hewko:5,2001(. از 
نقطه نظر جغرافیایی، عدالت اجتماعی شهر مترادف با توزیع فضایی عادلانه 
امکانات و منابع بین مناطق مختلف شهری و دستیابی برابر شهروندان به 
آنها است زیرا عدم توزیع عادلانه و اختلاف دسترسی به خدمات می تواند 
عملی باشد که نابرابري های اجتماعی درون جامعه را افزایش داده و 

به بحران اجتماعی ومشکلات پیچیده فضایی خواهد انجامید)حاتمی 
نژاد،72:1387(.

در خصوص عادلانه بودن برنامه ریزی توزیع خدمات، کراپتون و ویک  سه 
اصل بنیادی را پیشنهاد می کنند:1( قبل از هر کاری در توزیع خدمات، باید 
برابري فرصت ها برای همه ي افراد به رسمیت شناخته شود.2( هرگونه 
انحرافی در صورتی حمایت می شود که محروم ترین افراد از این انحراف سود 
ببرند.3( همواره باید یک سطح حداقلی چه از لحاظ کمی و یا کیفی برای 
توزیع خدمات و دستیابی افراد وجود داشته باشد به طوری که افراد و خدمات 

در بالاتر از آن قرار داشته باشند.)رستمی،1389: 36(
لوسی) 1981 ( و کراپتون و ویک) 1988 ( چهار طبقه عمده از عدالت را 
با توجه به تخصیص منابع شناسایی کرده اند که هریک از آنها می تواند با 
یک یا چند روش عملیاتی شود و روشی مناسب برای توزیع عادلانه باشد 
که عبارتند از:1(برابری؛2(جبرانی)مارش و اسچلین( یا نیاز)لوسی(؛3(
تقاضا)سلایق و الویت ها در طبقه بندی لوسی(؛4(سیستم بازار )قدرت 
پرداخت در طبقه بندی لوسی( )Nicholls,2001:202(.در جدول )1(

تعاریف و دسته بندی این دیدگاه ها بیان شده است.

فضای سبز
عبارت )) فضای سبز((، کم تر از نیم قرن است که در فرهنگ و ادبیات 
شهرسازي جهان، از جایگاه خاصي برخوردار شده است. این عبارت، معاني 
و مفاهیم متعدد و وسیعي را در بر مي گیرد. ))مهندسین مشاور عمران((، 

تعریف پیشنهادي زیر را از فضاي سبز ارایه داده است:
))فضاي سبز شهري ، بخشي از فضاهاي باز شهري است که عرصه هاي 
طبیعي یا مصنوعي آن ، تحت استقرار درختان،درختچه ها، گل ها، چمن 
ها و سایر گیاهاني است که براساس نظارت و مدیریت انسان، با در نظر گرفتن 
ضوابط، قوانین و تخصص هاي مرتبط به آن ، براي بهبود شرایط زیستي، 
زیستگاهي و رفاهي شهروندان و مراکز جمعیتي غیر روستایي ، حفظ، 
نگهداري و یا احداث مي شوند((. فضاهاي سبز ، به دو دسته ي پهنه اي و 
خطي تقسیم مي شوند: فضاه اي سبز پهنه اي، فضاهایي هستند که در نقشه 
هاي شهر نیز ، به عنوان لکه هاي سبز دیده مي شوند و فضاهاي سبز خطي ، 
به فضاهایي اطلاق مي شوند که متناسب با هویت ظرفیت جابه جا شدگي 
شهرها و گذرگاه ها مورد توجه قرار مي گیرند؛ به طوري که ممکن است در 
نقشه هاي شهري نیز ، هم دیده نشوند ؛ هر چند نقش بسیار مهمي را در 
کنترل مسا یل زیست محیطي و کالبدي شهر بر عهده دارند. از آن جا که کلیه 
ي فضاهاي سبز خطي ، در مالکیت عموم مردم قرار دارند، بنابراین ، تقسیم 
بندي براساس مالکیت ، فقط در مورد فضاهاي سبز پهنه اي اعمال مي شود. 
اماکني مانند پارک ها که منطبق بر فضاهاي سبزعمومي به شمار مي آیند، از 
لحاظ عملکرد، هویت و مقیاس ، در دسته بندي هاي دیگري قرار مي گیرند.

)معاونت نظام راهبردی دفتر نظام فنی اجرایی،9:1389(
بررسي ها و مطالعات صورت گرفته نشان مي دهند که بین اندازه ي جمعیتي 
شهرها و میزان کاربري فضاي سبز )پارک هاي درون شهري( رابطه اي 
معکوس وجود دارد ؛ به این ترتیب که هر چه جمعیت شهر افزایش پیدا مي 

کند، از سهم کاربري فضاي سبز کاسته می شود وبالعکس.

عملکردهای فضای سبز شهری
در این میان آنچه بسیار با اهمیت به نظر مي رسد، موضوع پراکنش فضاي 
سبز شهري است که در صورت نامناسب بودن آن، ناهنجاري هاي بصري 
و اجتماعي)طرح نامناسب معماري، چیدمان نامناسب گیاهي، عدم وجود 
فضاهاي مناسب فراغتي، آشفتگي سیماي شهر، استفاده نامناسب از اوقات 
فراغت بویژه براي سالمندان، عدم تعامل اجتماعي مناسب و...( فراوانی 
دامنگیر شهر و شهروندان مي شود که در نهایت به تهدید جدي مقوله 
توسعه پایدارکه در بطن خود به کاهش اثرات زیانبار رد پاي اکولوژیکي 
مي پردازد، خواهد انجامید. آنچه به تشدید وضعیت فوق کمک شایاني مي 
نماید، درک نادرست در مکان یابي این گونه فضاهاست که تأثیرگذاري 
 jim and wendy،2008:8(و استفاده از این فضاها را محدود می کند
(.در کنار این مسأله، یکي دیگر از مشکلات اساسي شهرهاي مختلف 
)ایران(، کمبود فضاهاي سبز شهري است. امروزه زماني که مقایسه اي 
میان استانداردهاي شهرسازي، در زمینه سطح کاربري فضاهاي سبز در 
شهرهاي مختلف ایران با وضعیت موجود سرانه فضاي سبز صورت مي گیرد، 
مشخص مي شود که بسیاري از شهرها با کمبودهاي اساسي در این زمینه 
مواجه می باشند. همچنین "پراکندگي نامناسب و عدم توزیع عادلانه آن نیز 
مشکلاتي را زمینه دسترسي آسان افراد بدان بوجود آورده است")داداشي 
و همکاران، 1:1386( فضاهای سبز در شهرها، به ویژه در شهرهای بزرگ و 

صنعتی، دارای عملکردهای مختلفی می باشند. 
ادامه در صفحه 11

از نقطه نظر جغرافیایی، 
عدالت اجتماعی شهر 

مترادف با توزیع فضایی 
عادلانه امکانات و منابع 

بین مناطق مختلف شهری 
و دستیابی برابر شهروندان 

به آنها است زیرا عدم 
توزیع عادلانه و اختلاف 
دسترسی به خدمات 

می تواند عملی باشد که 
نابرابري های اجتماعی 
درون جامعه را افزایش 

داده و به بحران اجتماعی 
ومشکلات پیچیده فضایی 

خواهد انجامید

جدول1-  تقسیم بندي عدالت فضایی از دیدگاه هاي متفاوت

تعریفانواع عدالت فضایی

عدالت به عنوان 
برابری

هر شخصی سهم برابری دریافت می کند.سهم برابر

افراد توانایی برابر به فرصت های برابر دارند.فرصت برابر

سهم های  توزیع شده برای متعادل کردن نابرابری های موجود است.عدالت جبرانی

خدمات متناسب با نیازها توزیع است.عدالت نیاز محور

دریافت منفعت در ارتباط با سطح پرداختی استعدالت بازار

منافع در تناسب با سطح تقاضای شهروندان توزیع می شود.عدالت تقاضا محور
منبع:)داداش پور وهمکار،176:1390(

جدول2-  سرانه پیشنهادي و سرانه موجودو استاندارد فضاي سبز در برخي از شهرهاي جهان

سرانه موجودو استاندارد فضاي سبز در برخي از شهرهاي جهانسرانه پیشنهادي کاربري فضاي سبز

سرانه فضای سبز به متر مربعشهرسرانه به مترمربعافراد، سازمان ها و ارگان هاي ذیربط

117بوستون12-7وزارت مسکن و شهر سازي

1/4تهران25-20سازمان ملل متحد

4/5توکیو20-15شهرداري تهران

1/2کلکته30-20برنامه ریزان روسي پولادشهر

40برلین40-30بهرام سلطاني

--50-15مجید مخدوم
مأخذ: )زیاري و همکاران، 302:1388(

جدول3-  رابطه  اندازه جمعیت شهر و درصد کاربري فضاي سبز

اندازه ی جمعیتی تعدادشهر
شهر به هزار نفر

درصد فضای سبز نسبت به
سرانه به مترمربع

سطح ساخته شدهسطح کل شهر

85-501/612/663/03

850-1002//112/532/40

6100-2501/532/071/40

4250-5001/481/630/96

1+10000/940/940/75
مآخذ )گروه مطالعات و برنامه ریزی شهری،26:1369(

جدول 4-  جمعیت شهر تهران از سال 1335 تا 1390

متوسط رشد سالانه)درصد(جمعیتسال

13908,154,0510/9

13857,803,8831/4

13756,758,8451/1

13656,042,5842/9

13554,530,2235/2

13452,719,7305/7

13351,560,934
مأخذ: )رنجی، حسن، 1392(

جدول 5- مساحت، رتبه و طبقه هر یک از مناطق 22 گانه تهران بر اساس برخورداری از فضای سبز

مناطق 22 گانه

تهران

مساحت منطقه

) هکتار(

مساحت کاربری

فضای سبز) هکتار(

رتبه مناطق 22 گانه 
براساس برخورداری فضایی 

سبز

طبقه مناطق بر اساس برخورداری از فضای سبز

)برخوردار1، نیمه برخوردار2، عدم برخورداری3(

13453,980473167,651862102

24956,409234601,52656731

32938,089212277,23673771

47243,4723151054,07702421

55901,122202438,54682751

62144,317641135,373576112

71536,82358120,92052193

81323,93923835,633219163

91955,41226620,099345213

10805,99847513,821485223

111186,63918729,491926112

121356,03553855,768504152

131388,5780720,153386203

141455,9952281,550266142

152845,53519525,82014441

161644,982559172,72541792

17827,42465234,718531173

183785,132321238,95880182

191149,34777584,211268132

202028,28016494,697418122

215195,999481428,62077461

226140,1976581500,77953611

-61263,716077,383شهر تهران
نقشه2-  تحلیل لکه های داغ برای کاربری فضای سبز شهر تهرانمأخذ: نگارندگان، برگرفته از طرح جامع شهر تهران

شکل 2-  ارتباط مفهومي میان فضاي سبز،کیفیت زندگي و پایداري شهر
مأخذ: )زیاري و همکاران، 295:1388(  

آرام ابراهیمی
دانشجوی کارشناسی ارشد 
برنامه ریزی آمایش سرزمین



در جمع شورایاران منطقه 19 با سردبیر هفته نامه »پدیده شهر « مطرح شد:

 دو نگاه متفاوت به کارنامه ۱۰ ساله قالیباف 
در جنوبی ترین منطقه تهران

5

اگر قرار بود با ماش��ین شخصی خودم به محل جلسه بروم، هرگز 
نمیتوانس��تم آنجا را پیدا کنم . یک ساعت طول کشید تا توانستیم با 
چندین بار هماهنگی تلفنی با میزبان ، با تاخیر به ش��هرک رس��الت 
برس��یم.ده نفر از شورایاران منطقه در جلس��ه حاضر بودند. طبق 
رویه هر جلسه توضیحاتی در خصوص نشریه ، نحوه ی اداره جلسه 
و محورهای گفتگو ارائه کردم .  چند نکته برجس��ته در این جلس��ه 
به وضوح قابل تش��خیص بود. در درجه اول نوعی رقابت پنهان بین 
محلات این منطقه و ش��ورایاران آنها می توان مش��اهده کرد . در 

بین س��ایر محلات مناطق جنوبی تهران چنین موضوعی دیده نمی 
ش��ود. نکته برجسته دوم در این جلسه قضاوت های متفاوت نسبت 
به عملکرد قالیباف شهردار تهران بود . برخی از شورایاران با حرارت 
بالایی اقدامات انجام شده توسط شهرداری در این منطقه را به نوعی 
مدیون توجه خاص قالیباف به مناطق جنوبی تهران عنوان کردند . در 
نقطه مقابل ، تعدادی از شورایاران عملکرد وی را در مناطق جنوبی 
ضعیف و در حد حرف تلقی نمودند. این منطقه مانند سایر مناطق 
جنوبی شهر تهران مسائل و مشکلات زیادی دارد. به نظر می رسد 

فقر و آسیب های اجتماعی در اینجا چهره ی بسیار خشن و عریانی 
دارد . برخی محلات این منطقه از حداقل های زیر س��اخت شهری 
ب��ی بهره اند . این مطالبه و س��خن ش��ورایاران که صرف تخصیص 
بودجه های نگهداشت به مناطق جنوبی مشکلی از آنها حل نمی کند ، 
سخن دقیق و درستی است. حجم بودجه های اختصاص یافته به این 
مناطق در مقام مقایس��ه با مشکلات و نیاز ها بسیار ناچیز و حتی در 
حد یک شوخی تلخ است. آنچه در زیر می آید بخشی از درد دل ها 
و سخنان نمایندگان محلی این منطقه می باشد که تقدیم می شود. 

بى توجهى شهر تهران به منطقه ۱۹
قربانی  دبیر شورایاری محله »خانی  آباد جنوبی« از دیگر سخنرانان این 
نشست بود . وی در ابتدا به تعریف مختصات محله پرداخت و افزود: محله 
خانی آباد جنوبی جزء محلات قدیمی است  و از قبل هم نسبت به سایر 

محلات توسعه یافته تر بود.
 این محله از سمت جنوب به اتوبان آزادگان، از سمت شرق به دانشگاه دکتر 
شریعتی و از سمت غرب و شمال هم به اتوبان شهید تندگویان و جهاد 
اسلامی منتهی میشه، خب یه مشخصات بارزی داره،  دوتا دانشگاهی که 
این محله رو محصور کرده و شاخص اصلی این محله است که بالغ بر 8000 
دانشجو توی این محله تردد می کنند و یه آسیب ها و تهدیدهای خاص 

خودش رو توی محل ایجاد کرده و محاسنیم طبیعتا داشته.   

ده سال ؛ تنها یک سالن ورزشی!
وی سپس اینگونه ادامه داد: متاسفانه منطقه ما  تو این چندین ساله با 
جابه جایی متعدد شهردارها مواجه بوده، حالا انتقادهایی بود و کارهایی 
انجام شده و این یکی از مشکلات اساسی منطقه ماست. شهرداری میاد 
مدتی کار می کنه، یا عملکردش ضعیف بوده و شهردار ضعیفی هم بوده 
که گذاشتن برای منطقه دیگه. یا شهردار قوی بوده که مدتی کار می کنه، 

عملکرد خوبی داره می برن مناطق دیگه ای! 
منطقه 19 بر اساس تحقیقی که من کردم، کم توجه ترین منطقه در سطح 
تهران هست توی مدیریت شهری، البته کارهای خوبی هم انجام شد، 
نمی خواهم به هر جهت انکار کنیم،  ولی توجه شهر تهران متاسفانه به این 
منطقه انجام نمی شه! به طور مثال محله ما توی این چند سال، بنده دوره دوم 
هم بودم، توی این ده سال تنها کاری که انجام شده یک سالن ورزشی ساخته 
شده ، که اون هم با سانس 50، 60 هزار تومانی که افرادی که تمکن مالی 
دارند می تونن استفاده کنند، سایر مردم هم بی بهره هستند، تنها کاری که 
متاسفانه توی این هفت، هشت ساله انجام شده، حالا دوستان بعضا هم اشاره 
کردند، بی عدالتی توی تخصیص ها در منطقه ما زیاده بوده.  محله ما یک 
زمانی محله خوبی بود، الان یکی از محله های مشکل دار به اصطلاح منطقه 
می باشه، نه سالن ورزش داره، نه استخر داره، بحث تردد رو داریم، یه محله 
بسته ای شدیم که یکی از اساسی ترین درخواست هایی که هست، بحث پل 
مکانیزه است که خب خیلی هم مراجعه می کنند و سال هاست که دکتر 

شریفی هم قول داد که متاسفانه اقدامی انجام نشده.

از هر منطقه تهران یک نفر وارد شورای شهر شود
این شورایار در ادامه پیشنهادی را اینگونه مطرح کرد: من پیشنهادی دارم، 
این هست که از هر منطقه یک نفر بومی بتونه راه پیدا کنه به شورای شهر، 
غالب افرادی که الان توی شورای شهر هستن، افرادی که ساکن شمال شهر 
هستن، اصلا از درد محله و منطقه ما آگاه نیستن، حالا شاید به زور و زحمت 
برای یه کار تبلیغاتی و اینا بکشونیم بیاریم اینجا ! که این هم حقیقتا نتیجه 
بخش نبود. به فرض از منطقه 19 یک نفر از نخبگان ،از مدیرهای خوب یه نفر 
راه پیدا کنه، به شورای شهر، بتونه تخصصی مشکلات منطقه ما رو پیگیری 
کنه! یا اینکه یه تقسیم کاری توی خود شورای شهر اتفاق بیفته به فرض یکی 
از اعضا خاص بتونه مشکلات رو پیگیری کنه و ما بدونیم طرف حسابمون 

کیه؟ و بتونیم راحت مشکلاتمون رو مطرح کنیم. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود به قضاوت در خصوص عملکرد 
شهرداری پرداخت و افزود: یکی از ریشه های مشکلات  توی سطح شهر 
نگاه درآمدزایی شهرداری هست، متاسفانه برای فروش تراکم و درآمدسازی 
چهره محله ما رو بهم ریختن. الان بیاید ببینید توی کوچه های باریک 
بلندمرتبه سازی کردن، به شکل های مختلف که توی دوره های قبل بوده، 
متاسفانه مشکلات ترافیکی رو به وجود اورده و بحث پارکینگ و مسائل 

دیگه ای که وجود داره.

دوری از ایستگاه مترو
دبیر شورایاری محله »خانی  آباد جنوبی«  در فراز پایانی سخنان خود به 
برخی مشکلات محله اشاره کرد و افزود:  یکی از درخواست های محله ما  
یک پل مکانیزه هست که خب بارها پیگیری کردیم و نتیجه بخش نبوده، 
سرای محله هست که خب سرای محله ام نمیشه گفت، هر چند یک 
ساختمانی رو دارن میسازن، ولی خب روند تکمیلش خیلی کند است، شاید 
دو سال دیگر به این شکل به نتیجه برسه! بحث نبود استخر توی محلمون 

هست که خیلی ها مراجعه می کنند! 
بحث نیروی تامین انتظامی هست که بحث انتظامیش واگذار شده به 
کلانتری 133 نازی آباد، اونا هم خیلی توجه لازم رو ندارن، یه محل تقریبا 
حاشیه ای هست و در بحث امنیت اهتمام لازم رو ندارن . بحث دیگه ای که 
متاسفانه اتفاق افتاده توی این مدت، مسئله ایستگاه مترو هست، خانی آباد 
نو حدود 100000نفر جمعیت داشته باشه ، ولی متاسفانه از بی برنامگی 
شهرداری در دوره های قبل بوده که پیگیری نکرده، متاسفانه هیچ ایستگاه 
مترو نزدیکی نداریم، شاید نیم ساعت باید با یه وسیله ای بریم تا به یه 

ایستگاهی برسیم! 
با توجه به این جمعیت بالایی که داره! مطلب بعد بحث فرهنگی و اجتماعی 
هستش که خب اون طور که باید و شاید برنامه مشخص و مدونی وجود نداره 
،کارهای  فرهنگی و اجتماعی صرفا برمی گرده به یکسری از کارهای پیش 
پا افتاده که خب برخی از محله ها برخودار میشن و برخی دیگه هم هیچ 
عواملی از اوضاع فرهنگی و اجتماعی ندارند. اینکه محله ما سرای محله نداره 
این برمی گرده بخش عمده اش برمی گرده به عدم توجه مسئولین مربوطه تو 

این حوزه که این چند سال پیگیری نکردند و این اتفاق نیفتاده! 

شـورایـاری

شروع به کار رسمی واحد اشتغال خانگی مرکز توانمندسازی و پایدارسازي شغلي
 مرکز توانمندسازی و پایدارسازي شغلي پس از یک سال مطالعه، تحقیق و پژوهش در خصوص مشاغل خانگي، امروز شنبه 10 مهرماه با حضور 35 نفر از بانوان جویای کارخانگی منطقه فرحزاد، بطور رسمی وارد فاز 

اجرایي شد.  مرکز توانمندسازی و پایدارسازي شغلي پس از یک سال مطالعه، تحقیق و پژوهش در خصوص مشاغل خانگي، امروز شنبه 10 مهرماه با حضور 35 نفر از بانوان جویای کارخانگی منطقه فرحزاد، بطور رسمی 
وارد فاز اجرایي شد.  مصطفی فهیمی راد مدیرعامل موسسه اندیشمندان رایا سلامت محور و مدیر مرکز توانمندسازی و پایدارسازي شغلي، ضمن ابراز امیدواری از استقبال خوب بانوان منطقه فرحزاد از طرح مذکور گفت: 
بافت سنتی و فرهنگ این منطقه ما را بر آن داشت که با توجه با نیاز خانواده ها به اشتغال بانوان و ساماندهی کارهایی که بطور متفرقه توسط آنها انجام می شود به صورت هماهنگ انجام شود.مدیرعامل موسسه اندیشمندان 

رایا سلامت تصریح کرد: فرهنگ تعدادي از خانواده ها که با خروج بانوان از منطقه جهت اشتغال همخوانی ندارد، حرفه آموزی مشاغل خانگی به عنوان بهترین خدمت برای این دسته از افراد در نظر گرفته شود.

ایستگاه متروی آزادگان، بدون پارکینگ 
جنوب تهران را به شمال وصل کرد !

حیدر مقدم فر دبیر شورایاری محله »اسماعیل 
آباد«  با سابقه ده س��اله حضور در شورایاری به عنوان 
چهارمین سخنران این نشست ، به تشریح مختصات 
جغرافیایی و مش��کلات محله خود پرداخت و افزود: 
محله اسماعیل آباد از شمال به منطقه 18 ، از جنوب 
به آزادگان و دولتخواه  ، از غرب به آزادگان و از ش��رق 
هم به دولتخواه ش��مالی منتهی می ش��ود. بحث ها 
بسیار زیاد هس��ت که من به دو تای آنها می پردازم.  
اولین و مهم ترین آنها ایستگاه مترو آزادگان هست. 
بدون اینکه به جوانب و پیرامون مساله توجه کنند آنرا 

افتتاح کردند. و گفتند  ایستگاه مترو به جنوب تهران رسید و جنوب به شمال وصل شد!
وی این معضل را اینگونه توضیح داد: ایس��تگاه مترو آزادگان اولین ایس��تگاه نزدیک به غرب تهران است  ، 
مخصوصاً نزدیک به اسلامشهر  ،چهاردانگه  ، واوان  ، رباط کریم و پرند. کل جمعیتی که در طرف غرب تهران 
هستند برای استفاده از مترو به اسماعیل آباد می آیند! یعنی از ساعت دو ، سه نیمه شب یک محله کوچک با 
چهار  ،پنج خیابان  تبدیل به جولانگاه پارک این ماشین ها می شود. ساعت 7، 8 صبح که از خونه بیایی بیرون 
، می بینی که جلوی خانه های مردم ماشین را پارک کرده اند ، با پلاک های اسلامشهر  ، واوان و ... گذاشتند و 
رفتند! بدون اینکه شماره تلفنی  بگذارند! این شورایار ادامه داد : اخیرا ترفند جدیدی زده اند و  دور خیابانهای 
محله اس��ماعیل آباد و کوچه هایش  را خط کش��ی کردند، طبق توافق نامه که از مرکز ترافیک مرکز تهران 
گرفتند.اینجا را خط کشی کردند و حق ایجاد کردند برای مردم که پارک کنند. اطراف ایستگاه مترو آزادگان 
چند تا گاراژ بزرگ وجود دارد که هیچ کدام از این ها را تملک نکردند. فقط ایستگاه را افتتاح کردند و رفتند. این 

خط کشی ها رو هم که کرده اند  ،  از سر صبح تا آخر شب به خاطر درگیری سر پارک کلانتری پر آدم هست.

محله  فاقد سرا
حیدر مقدم فر دومین مشکل محله خود را نداشتن سرای محله دانست و گفت:  سال قبل آمدند دولتخواه را 
به دو محله ی جنوبی و شمالی تقسیم کردند. سرای محله ای که ما داشتیم الان در دولتخواه شمالی واقع شده 
است . و ما فاقد سرا هستیم .در شورای ش��هر تصویب کردند که برای این محله سرا ساخته شود . آقای دکتر 
شریفی دستور دادند که ساخته شود،  زمینش هم هست ، اما فعلا که مونده، تقاضا داریم هر چه زودتر انجام 

بشه که محله ما هم یه سرای محله توی محله خودمون داشته باشیم. 

رئیس اداره برق همکاری نمی کند!
وی سپس به مشکل برق در محله و عدم همکاری رئیس اداره برق اشاره کرد و افزود:با اداره برق خیلی مشکل 
داریم، قبل از آقای مرادی)رئیس اداره برق(  فردی رئیس آنجا بودند که هر دو ماه یکبار جلسه می گذاشتند 
و مشکلات محله را می شنیدند و سریع انجام می دادند. از وقتی که  آقای مرادی آمدند توی اداره برق بهمن، 
یکبار من رفتم دو ساعت من را منشی اش پشت در نگه داش��ته، فلان جا برق مشکل داره یا اینکه سیم برق 
لخته و ممکن هست  دست بچه مردم  رابگیره ، حادثه می خواد به وجود بیاره،  اگر اینها را گزارش کنیم پشت 
در ما را نگه می دارند. آقای مرادی با همه شورایاری های منطقه چنین رفتاری دارد و هیچ گونه تعاملی ندارد.

این را  به گوش مسئولین بالا برسانید شاید فکری کنند .  دبیر ش��ورایاری محله »اسماعیل آباد«  در قسمت 
پایانی سخنان خود به مشکلات زیست محیطی ناشی از کوره های آجرپزی اش��اره کرد و افزود:   کوره های 
آجرپزی واقع در محله اس��ماعیل آباد و  دولتخواه باعث آلودگی زیست محیطی شده است. به محض اینکه 
کوچک ترین بادی از طرف شهریار می وزد باعث ایجاد ریزگردها و گرد و غبار میشه که روی تنفس و سلامتی 
مردم تأثیر می گذارد. اصلًا چشم چشم را نمی بینه! درخواستمان این است که این کوره های آجرپزی تعیین 

تکلیف شود و از این حالت خارج شود. 

  درخواست کنتور
 برق و گاز !

داوود محم�دی  دبی��ر ش��ورایاری محل��ه 
»شهید کاظمی« که تنها س��ابقه یک دوره حضور 
در ش��ورایاری را در کارنام��ه خ��ود دارد، به عنوان 
س��خنران بعدی در این نشس��ت به ایراد س��خن 
پرداخت . وی ضمن اشاره به سکونت 25 ساله خود 
در این محله، مشکلات آنرا اینگونه برشمرد:   محله 
ش��هید کاظمی حدوداً 20000 نفر جمعیت دارد، 
این محله از مشکلاتی رنج میبره! از جمله ساخت و 
سازهای که در سال 88 توی محله ما انجام شد که 
در حال حاضر مردم با آن دست و پنجه نرم می کنند. 

نداشتن انشعابات برق و گاز از دیگر مشکلات این محله است . از س��ال 88 فرمانداری نامه زده که به هیچ 
عنوان کنتور گاز و برق به محله داده نش��ود. از شما درخواس��ت داریم این را انعکاس بدهید تا مردم بعد از 
چندین سال توی زمستان ها  از این رنج و سختی خارج ش��وند . مشکل بعدی محله این هست که نیاز به 
یک تعامل بین شهرداری و اداره اوقاف هست . چون  مردم درآمدشان پایین هست در زمینه گرفتن  جواز 

خیلی مشکل دارند.

درخواست ایجاد کلانتری
وی ادامه داد : محله ما وسعت زیاد و جمعیت بالایی دارد. و با این شرایط فقط یک کلانتری دارد و از طریق 
هفته نامه »پدیده شهر« از فرماندهی انتظامی تهران  درخواست داریم دو تا کلانتری ایجاد کنند. در محله 
شهید کاظمی پارک یعنی فضای س��بزی وجود ندارد! نبود دبس��تان، راهنمایی و دبیرستان دخترانه از 
دیگر مشکلات محله ی ما هست. متاسفانه فقط در محله الغدیر یک مدرسه ابتدایی وجود دارد که آنهم 
در سال 62 ساخته شده است و واقعاً فرسوده اس��ت و خطر متوجه دانش اموزان می باشد و جای دیگه ای 
برای مدرسه ندارند.  دبیر شورایاری محله »شهید کاظمی«  سپس به طرح دیگر مشکلات موجود در سطح 
محله خود پرداخت و چنین گفت:  نبود پایانه اتوبوسرانی از دیگر معضلات محله ماست،  چراکه اتوبوس ها 
نازی آباد ،  ش��هید کاظمی و انتهای ش��هید کاظمی در این محله قرار می گیرند و همسایه ها همه از این 

وضعیت شاکی هستند. که چرا اتوبوس جلوی در ما منزل ما می ایسته؟
وی نیاز مردم به اتوبوس را مبرم و ضروری دانس��ت و اینگونه توضیح داد: بحث دیگر نیاز به اتوبوس��رانی 
توی محله ماست، متاسفانه شرکت اتوبوسرانی بعد از احداث ایستگاه مترو آزادگان، عبدل آباد و شریعتی 
تهران ، هنوز تعامل خاصی با محلات ندارد تا بتواند اتوبوس های بیشتری در اختیار مردم بگذارند که با رفاه 

بیشتری به مقاصد خودشان برسند. 

امیدواریم نزدیک انتخابات برخی اعضای شورای شهر را ببینیم!
داوود محمدی در ادامه به موضوع تعامل ش��ورایاران با اعضای ش��ورای شهر تهران اش��اره کرد و افزود:  
بیشترین تعاملی که ما داشتیم با دکتر طلایی بوده است. واقعاً تشکر می کنم از ایشون و جناب آقای دکتر 
حافظی و مهندس حقانی که چندین بار به محله ما سرکش��ی کردند و اومدند. ما س��ایر اعضای شورای 
شهر را اصلًا چهره شون رو هم ندیدیم،  فقط اسماش��ون رو شنیدیم. حالا که انتخابات نزدیکه امیدواریم 
بتونیم ببینمشون و باهاشون آشنا بشیم. وی در بخش انتهایی سخنان خود مانند سایر دبیران به مشکل 
پارک 180 هکتاری اشاره کرد و افزود:  پارک 180 هکتاری در محله شهید کاظمی واقع شده است. اداره 
اوقاف گفته اینجا را به ش��هرداری نمی دهد و از طرفی  اونجا خریداری شده و قطعه بندی شده، تکه تکه 
شده، یعنی فروخته شده به مردم. الان بالای 1000 نفر صاحب داره اون پارک، مشکل این هست که خود 
شهرداری هم نمی تونه ورود کنه، باید با هزار نفر بشینه و تعامل کنه و زمین رو ازشون بخره، که این پارک 

احداث بشه! اگه این پارک احداث بشه ،معضلی مثل مواد فروشی و مشکلات دیگه حل میشه به امید خدا!

ما سایر اعضای شورای 
شهر را اصلًا چهره شون 

رو هم ندیدیم،  فقط 
اسماشون رو شنیدیم. 

حالا که انتخابات 
نزدیکه امیدواریم بتونیم 

ببینمشون و باهاشون 
آشنا بشیم

  از ساعت دو ، سه نیمه 
شب یک محله کوچک با 
چهار  ،پنج خیابان  تبدیل 
به جولانگاه پارک این 

ماشین ها می شود. ساعت 
7، 8 صبح که از خونه 

بیایی بیرون ، می بینی که 
جلوی خانه های مردم 

ماشین را پارک کرده اند 
، با پلاک های اسلامشهر  
، واوان و ... گذاشتند و 

رفتند! بدون اینکه شماره 
تلفنی  بگذارند! اخیرا 
ترفند جدیدی زده اند 
و  دور خیابانهای محله 
اسماعیل آباد و کوچه 
هایش  را خط کشی 

کردند، طبق توافق نامه 
که از مرکز ترافیک مرکز 

تهران گرفتند.اینجا را 
خط کشی کردند و حق 
ایجاد کردند برای مردم 
که پارک کنند. اطراف 
ایستگاه مترو آزادگان 

چند تا گاراژ بزرگ وجود 
دارد که هیچ کدام از 

این ها را تملک نکردند. 
فقط ایستگاه را افتتاح 

کردند و رفتند. این خط 
کشی ها رو هم که کرده 
اند  ،  از سر صبح تا آخر 
شب به خاطر درگیری 
سر پارک کلانتری پر 

آدم هست
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بخشداری بدون رعایت ضوابط 
جواز ساخت و ساز می دهد!

6
ابوالفضل قناعتی:

تکذیب کنند شکایت مان را پس مى گیریم
عضو شورای شهر تهران گفت:نظر شخصی خودم 
هم این است که در رس��انه ها باید آزادی بیان باشد 

اما نشر اکاذیب درست نیست.
به گزارش پایگاه خبری ش��ورا آنلای��ن ابوالفضل 
قناعتی عضو شورای شهر تهران در واکنش به خبر 
احضار مدیرعام��ل خبرگزاری ایلنا به دادس��رای 
فرهنگ و رسانه که با ش��کایت وی صورت گرفته 
است به خبرنگار ش��وراآنلاین گفت:بحث شکایت 
شخصی بنده نیست و  5 عضوی که نامش��ان به کذب در رسانه ها منتشر شده بود 
شکایت کرده اند. ما برای رسیدگی به این شکایت کیل گرفته ایم و یکی یکی دارد 
از رسانه هایی که این خبر را منتشر کرده اند شکایت می کند و آنها را احضار می کند. 
علاوه بر این خبرگزاری س��ایت ها و خبرگزاری های دیگری هم هستند که باید 

بیایند و جوابگو باشند.
 عضو ش��ورای ش��هر تهران در خصوص اینکه آی��ا با مدیر عامل ای��ن خبرگزاری 
صحبتی در این خصوص داش��ته اس��ت یا خیر گفت:نخیر بنده هیچ صحبتی با 
ایشان نداشته ام. ایشان یا سایر مسئولان خبرگزاری باید قبل از منتشر کردن این 
خبر زنگ می زدند و از صحت و س��قم خبر مطمئن می ش��دند. زمانیکه مطمئن 
می شد خبر را منتش��ر می کرد اما خب وقتی چنین کاری نکردند و پس از آن هم 
تکذیبیه ای را منتش��ر نکرده اند از ما چه توقعی دارید؟ این وسط شان ما چه می 
شود؟ آیا درست اس��ت بدون اطلاع از صحت و س��قم یک خبر که یک رسانه ای با 

اهداف خاص آن را منتشر کرده با آبروی افراد بازی شود؟
 قناعتی در خصوص اینکه اگر ای��ن خبرگزاری تکذیبیه ای را منتش��ر کند آیا از 
شکایتشان صرف نظر می کنند یا خیر گفت:بله ما که از کسی کینه ای نداریم. اگر 

آنها این خبر را تکذیب کنند ما هم شکایت مان را پس می گیریم.
 عضو شورای شهر در رابطه با واکنش های صورت گرفته به شکایات از رسانه ها و به 
نوعی زیر سوال بردن آزادی بیان گفت:آزادی بیان با نشر اکاذیب فرق می کند. نظر 
شخصی خودم هم این است که در رسانه ها باید آزادی بیان باشد. اما این خبر از پایه 

درست نبود و بازهم تاکید می کنم که نشر اکاذیب با آزادی بیان سنخیتی ندارد.
 وی ادامه داد:ما این ش��کایت را انجام دادیم تا جامعه کمی اصلاح ش��ود. اگر این 
شکایت انجام نمی شد قطعا همین رویه ادامه پیدا می کرد و خبرهای کذب دیگری 

را هم باید مشاهده می کردیم.

پیامدهاي اجتماعي پروژه تونل توحید در شهر تهران 
 چکیده:  پروژه تونل توحید با هدف کاهش ترافیک در چهار منطقه 2، 6، 10 و 
11 شهر تهران به ویژه گره ترافیکي میدان توحید، کاهش آلودگي هاي زیست 
محیطي، کاهش مصرف سوخت توسط شهرداري تهران احداث شده است. 
فعالیت مربوط به ساخت این پروژه 29 ماه از خرداد 1386 تا بهمن 1388 به 
طول انجامیده است. اجراي این پروژه در حین ساخت و مرحله بهره برداري اثرات 
و پیامدهاي مثبت و منفي زیادي بر شهر تهران داشته است. ارزیابي پیامدهاي 
پروژه با تکیه بر مراحل دهگانه اتا و ترکیبي از روش هاي کمي )پیمایش و پیمایش 

سفر( و کیفي )280 مصاحبه عمیق فردي و گروهي(، انجام گرفته است.
 نتایج پژوهش نشان مي دهد پروژه در »مرحله بهره برداري« اثرات مثبتي در 
زمینه شاخص هاي ترافیکي، اقتصادي، اجتماعي، زیست محیطي و بهداشتي 
براي مناطق شمالي و جنوبي شهر تهران داشته، اما محلات همجوار تونل به دلیل 
عدم دسترسي به تونل، کمترین بهره و استفاده از تونل برده اند. استدلال محققان 
این است که مدیریت شهری تهران با احداث این پروژه موجب افزایش نابرابري 
اجتماعي در بین محلات و مناطق تهران شده, و به نوعی بی عدالتی در فصاهای 
شهری گسترش داده است. جهت اجراي عدالت شهری، راهکارهاي )بخشش 
مالیات و عوارض شهرداري مناطق تحت تاثیر اثرات مخرب پروژه ، افزایش سرانه 

های رفاهی شهری( در جهت جبران خسارات آسیب دیدگان پیشنهاد مي شود.
نویسندگان:  اردشیر بهرامي و محمد فاضلی

 به دنبال رصد اجرای برنامه های سال ۹5 
در سطح مناطق شهر تهران هستیم

معاون برنامه ریزی، توسعه شهری و امور شورا 
شهرداری تهران از اجرای نظارت ستادی با حضور 
شهردار تهران و معاونان شهرداری در منطقه 19 
شهر تهران خبر داد و گفت : به دنبال بررسی رصد 
اجرای برنامه های سال 95 در سطح مناطق شهر 

تهران هستیم.
ناصر امانی در گفت و گو با خبرنگار »تهران سما« با 
اشاره به اینکه طی دو سال گذشته نظارت از مناطق 
و سازمان های شهرداری، به صورت مستمر انجام شده است، افزود: کار نظارت 
بر اکثر سازمان ها و شرکت های شهرداری تهران با حضور شهردار و یا قائم مقام 
شهردار تهران انجام شد به طوری که تنها کار نظارت در3 یا 4 شرکت باقی مانده 

است.
معاون برنامه ریزی، توسعه شهری و امور شورا شهرداری تهران اعلام کرد: نظارت 
جدید در سطح مناطق با یک روش و شیوه جدید آغاز شده است به طوری که تا 
کنون در دو منطقه 11 و 20 این نظارت به انجام رسیده و امروز نظارت ستادی با 

حضور اعضا در منطقه 19 تهران دنبال شد.
امانی اظهار کرد: در این نظارت ها به دنبال رصد عملکرد مناطق از نظر اجرای 
برنامه ها در راستای بودجه و برنامه سال 95 و اجرای تدابیر ابلاغ شده شهردار 
تهران هستیم به طوری که یکی از موضوعات مهم در این بررسی ها ارتباط بدنه 

شهرداری منطقه و تعامل آنها با شورایان سطح محلات است.
به گفته معاون برنامه ریزی، توسعه شهری و امور شورا شهرداری تهران، شهردار 
تهران شخصا موضوع ارتباط شهرداری های مناطق با شورایاران را بررسی کرده و 

در جلسه ای با حضور شورایاران نحوه این تعامل را بررسی و ارزیابی می کنند.
وی افزود: در نظارت ستادی از سطح مناطق ، اجرای برنامه های تعریف شده 
مناطق برای خدمات دهی به مردم از سوی شهردار و معاونان و اجرای بودجه 
شهرداری ، نحوه اجرای برنامه های فرهنگی و اجتماعی و معاونت خدمات شهری 

برسی می شود.
امانی اظهار کرد: میزان پیشرفت و نمره عملکرد شهرداری هر منطقه در نظارت 

ستادی اعلام شده و نقایص کار عنوان می شود که تا پایان سال برطرف شود.

را  خود  »رسالت«  محله  شورایاری  دبیر  پرویزی 

بازنشسته شرکت مخابرات معرفی کرد. وی که برای 
اولین بار به عنوان شورایار انتخاب شده، محله ی 
خود را اینگونه توصیف کرد: محله رسالت با جمعیتی 
حدود15000 نفر  از شمال به اتوبان آزادگان، از شرق 
به اتوبان شهید هاشمی و از غرب به اتوبان خلیج فارس 
منتهی میشود. از نظر شهرسازی این شهرک بالای 
50 سال قدمت دارد، چون این شهرک را در زمان 
طاغوت برای کارمندان شرکت نفت تعبیه کرده 
بودند، تمام خیابان های اصلی آن 20 متری و تمام 
کوچه های آن 12 متری است .از لحاظ شهرسازی 
یکی از شهرک هایی است  که به قول معروف اصولی در 
تهران ساخته شده است، متاسفانه چند سالی است 
که اینجا را  در محدوده حریم قرار دادند  و ساخت و 

سازی در آن انجام نمی شود. 

دوگانگی در مدیریت محله
وی ادامه داد:  با توجه به اینکه شهرداری ناحیه 5 در 
محل مستقر است و واقعاً هم زحمت میکشند و به 
اصطلاح نگهداشت فضای سبز ، آسفالت، تعمیرات و.. 
از لحاظ عمرانی همه این ها را به خوبی انجام می دهند،  
اما یک  دوگانگی اینجا وجود دارد که این دوگانگی 
باعث یکسری مسائل و مشکلاتی برای مردم شده 
است. از جمله این مشکلات بازار چینی فروشان است 
که بدون هیچ گونه ضابطه و مطالعه ای ،بخشداری 
محترم آنجا جواز صادر کرده و به مردم واگذار کرده 
است. حتی اکثر خانه ها تبدیل شده به پاساژ و مغازه 

.این وضعیت  یکسری معضلات اجتماعی، فرهنگی 
ایجاد کرده است . معمولاً آنهایی که در اینجا کاسبی 
میکنند ، از نقاط دیگر شهر تهران آمده اند و این خود 
معضلات ترافیکی شدیدی برای خیابان کلهر ایجاد 
کرده است ، ولی متاسفانه با توجه به قضیه دوگانگی 
که در مدیریت این شهرک وجود دارد ، هنوز به 
جایی نرسیده است. مشکل دیگر مساله ساخت و 
ساز در این محله است ،  یعنی دو سه سالی است که 
متاسفانه اجازه ساخت و ساز نمی دهند. می گویند تو 
حریم نمیشه اجازه ساخت و ساز داد. نامه نگاری های 
مختلف کردیم و پیگیر شدیم ولی تا به حال متاسفانه 

به جایی نرسیده است.و واقعاً مردم انتظار دارند. 

ساخت و ساز بدون نظارت
دبیر شورایاری محله »رسالت« در ادامه به نحوه ی 
تعامل شورایاران با مردم پرداخت و افزود:  ببینید 
شورایار مثل یک پدر یا مادر می مونه واسه یک محله. 
پدر و مادر هیچ گونه چشمداشتی ندارند، یعنی بدون 
اینکه چشمداشتی از نظر مادیات یا معنویات داشته 
باشند، برای بچه ها زحمت میکشند. ما هم هیچ گونه 
چشمداشتی از مردم نداریم. مردم از ما توقع دارند. 
ما به مردم قول دادیم. مردم هم از ما توقع دارند، 
شورایار آنقدر قدرت اجرایی ندارد . ما فقط میتونیم 
درخواست کنیم، پیگیری کنیم. ما به هر حال نامه 
نگاری کردیم، پیگیری هستیم، ولی متاسفانه تا به 
حال انجام نشده است. مردم هم از این دوگانگی رنج 
میبرند. وقتی بخشدار محترم میاد، مثلاً ساختمانی 

که 30 سال پیش با خشت و گل بنا شده، چهل سال 
پیش بنا شده، اضافه اشکوب به آن ساختمان میدن، 
اون وقت شهردار باید چه کار کنه؟ بیاد نظارت کنه؟ 
در صورتی که هیچ گونه نظارتی هم نمیکنه به هر حال 
یکسری ضوابط شهرداری داره، متاسفانه بخشداری 
با هیچ گونه ضوابطی هم داره جواز ساخت و ساز 
میده توی این محل،  این یک معضلی شده برای ما، 
شهرداری با اینکه اینجا ماهیانه هزینه میکنه ، ولی 
هیچ گونه درآمدی ندارد. درآمدش هم میره تو جیب 
بخشداری .این شورایار در فراز دیگری از سخنان خود 
به ترافیک سنگین خیابان کلهر اشاره کرد و افزود:  
ترافیک اینجا از ترافیک اتوبان همت هم بیشتر 
است، چون از ساعت 9 صبح  شروع میشه تا 7، 8 شب! 
کاسب ها پیاده رو را گرفتند، خیابان را گرفتند. دوبله 

،سوبله پارک می کنند . 

فقط اتوبوس های فرس�وده به جنوب تهران 
داده می شود

وی در ادامه به سایر مشکلات محله خود اشاره کرد 
و گفت: پارک افرا که یکی از بزرگ ترین پارک های 
جنوب تهران است، یکسری سکوها احداث کردند 
داخل این پارک برای مواقعی که بحران ایجاد می 
شود، ولی متاسفانه یک سالن بحران داخل پارک 
نداریم. ما در شهرکمان ساختمان آتش نشانی 
نداریم، کلانتری نداریم متاسفانه، هر چند عزیزانی 
زحمت میکشند و سرویس میدهند. امنیت در 
محله برقرار کردند، ولی به هر حال کلانتری نداریم. 
دروازه ورودی تهران زیبنده شهر تهران نیست. بحث 
اتوبوسرانی از دیگر مشکلات محله ماست.متاسفانه 
هر چی اتوبوس  از کار افتاده و از رده خارج هست  ، 
معمولا به جنوب تهران و از جمله شهرک ما میرسد. 
البته صحبتی با مسئولین عزیز کردیم، قول دادند 
یکسری اتوبوس های جدید که می آید، با این اتوبوس 

های  فرسوده تعویض کنند.
پرویزی در ادامه به موضوعی اشاره کرد که مدت 

ها توسط رسانه ها پیگیری شده بود. وی به موضوع 
آبیاری زمین های کشاورزی که با آب فاضلاب آبیاری 
می شوند، پرداخت و گفت:  الان در قسمت جنوبی 
شهرک ما یکسری زمین های کشاورزی ، متاسفانه با 
توجه به اینکه اگو انجام نشده، یکسری از این آب ها که 
فاضلابه، و این فاضلاب ها داخل زمین های کشاورزی 
میشود! حتی تا دو، سه سال پیش اونجا سبزی کاری 
می کردند، کاهو می کاشتند ،سبزی می کاشتند که 
خوشبختانه الان مدتی است که جلوی آن گرفته 
شده است و سال گذشته جناب آقای مهندس حقانی 
و آقای حافظی زحمت کشیدند، در رابطه با محیط 
زیست اومدند و یکسری کارهایی انجام دادند . وی در 
پاسخ به این سوال که آیا اکنون نیز از آب فاضلاب برای 
آبیاری زمین های کشاورزی استفاده می شود، گفت: 
الان خوشبختانه نه، شاید یه جایی مخفیانه دارند 
انجام میدهند، ولی به جرأت نمی توانم بگویم انجام 

نمیشه، شاید داره انجام میشه با آب فاضلاب! 

وعده های آقای شهردار
این شورایار سپس به قضاوت در خصوص عملکرد 
عوامل  کرد:  نشان  خاطر  و  پرداخت  شهرداری 
شهرداری با توجه به وضعیتی که شهرک ما دارد، واقعا 
زحمت می کشند، مخصوصا مهندس مهاجری که 
مسئولیت  شهرداری ناحیه پنج را دارند. و همچنین 
مهندس قربانی که از موقعی که تشریف اوردند، منشا 
خیر و برکت بودند برای مردم منطقه. دو ،سه مرتبه از 
محله بازدید کردند، قول هایی هم دادند که ان شاءالله 
عملی شود و ما از این وضعیت نجات پیدا کنیم.  وی 
در بخش پایانی سخنان خود خواستار تخصیص 
اعتبار برای ساخت مسجد محله شد و افزود: محله 
ما بالای 15، 16 تا حسینیه و تکایا بالای 400 ، 500 
متر دارد، اما یک مسجد قدیمی داشتیم که دو ، سه 
سال پیش تخریب کردند برای نوسازی، متاسفانه با 
پیگیری هایی  که داشتیم، یک پیمانکار اومده ولی 

کار پیشرفتی ندارد! 

شـورایـاری

»جشن قلک های کوچک و آرزوهای بزرگ«در حمایت از کودکان محک
چند سالی است که قلک های جدید محک که دیگر قابل شکستن نیستند جایگزین قلک های سفالی شده اند. همین موضوع باعث شد تا طی نظرسنجی از یاوران نام »جشن قلک های کوچک و آرزوهای بزرگ« برای 
این رویداد انتخاب شود.  رونمایی از نام جایگزین بازار »قلک شکان« طی مراسمی و با حضور یاوران محک صورت گرفت. در این مراسم عروسک قلک سفالي محک به صورت نمادین تابلویی که توسط یاوران 
کوچک طراحی شده و نام جایگزین بازار بر آن نگاشته شده بود را به قلک جدید تقدیم کرد تا از سال آینده بازار »قلک شکان« محک با نام جدید »جشن قلک های کوچک و آرزوهای بزرگ« برگزار شود. بازارهای 
»قلک شکان« محک یکی از مهم ترین رویدادها برای تأمین هزینه دارو و درمان کودکان مبتلا به سرطان است که 18 سال متوالی به همت داوطلبان برپا شده است. محک قدردان یاورانی است که با حضور در این 
بازارها از کودکان مبتلا به سرطان حمایت مي کنند. امیدواریم همه ساله و در آستانه روز جهانی کودک شاهد حضور همراهان همیشگی کودکان محک در »جشن قلک های کوچک و آرزوهای بزرگ« باشیم.

وقتی بخشدار محترم میاد، 
مثلًا ساختمانی که 30 

سال پیش با خشت و گل 
بنا شده، چهل سال پیش 
بنا شده، اضافه اشکوب 
به آن ساختمان میدن، 
اون وقت شهردار باید 

چه کار کنه؟ بیاد نظارت 
کنه؟ در صورتی که هیچ 
گونه نظارتی هم نمیکنه 

به هر حال یکسری ضوابط 
شهرداری داره، متاسفانه 
بخشداری با هیچ گونه 
ضوابطی هم داره جواز 
ساخت و ساز میده توی 

این محل،  این یک معضلی 
شده برای ما، شهرداری با 
اینکه اینجا ماهیانه هزینه 

میکنه ، ولی هیچ گونه 
درآمدی ندارد

دوستان شورایار اکثرا 
خوب فعالیت می کنند 
و هر کدامشان به نوعی 
توانمندی خاصی دارند 
و سعی می کنند  ارتباط 
خوبی با اعضای شورای 
شهر برقرار کنند ،  البته 
برخی از اعضای شورای 
شهر خودشان راغب به 
ارتباط گیری نیستد و یا 
در سطح منطقه حاضر 

نمی شوند تا مشکلات را 
از نزدیک ببینند. ولی تا 
اونجایی که یادم هست 
و هر کدام که رفتیم بد 

نبوده تا الان! به ویژه جناب 
دکتر طلایی که من ایشان 
رو سنگ صبور شورایاری 
میدانم! یعنی هر چیزی که 
هست ،  مستقیم می رویم 
سراغ ایشان، اگر گلایه ای 

هم از کسی از شورای 
شهر داشته باشیم، بارها به 

ایشان مطرح کردیم

موسی سهرابی دبیر شورایاری محله »دولتخواه جنوبی« و دبیر دبیران 
منطقه 19 با  حدود 47 ساله سابقه سکونت در این محله، به عنوان اولین 
سخنران این نشس��ت به ایراد س��خن پرداخت . وی ضمن معرفی ابعاد 
جغرافیایی محله ، مشکلات آنرا برشمرد و چنین گفت: محله دولتخواه 
از شمال به خیابان شکوفه ،از جنوب به خیابان آزادگان، از شرق به سهیل 
و از غرب به اتوبان آزادگان منتهی میشود. بر اساس سرشماری سال 386 
جمعیت اینجا  13700 نفر اعلام شده، که  در حال حاضر با توجه ساخت 
و س��ازهایی که در  آن صورت گرفته، حدود 20000 نفر جمعیت دارد. 
مهم ترین مش��کل در حال حاضر؛ بحث پارک 180 هکتاری هست که 
سال 1390 استارت زده ش��د که نام »ایران کوچک« بر آن گذاشته شد. 
بنا بود از هر استان کشور در آنجا یک نشانه ای را کار کنند، متاسفانه قبل 
از اینکه این طرح انجام شود ، آنجا کارگاه هایی مثلًا کوره پزخانه و ریخته 
گری فعال بودند. بعد که انجا را تملک کردند و فقط در حاشیه آن حدود 
5 درصد به صورت فضای س��بز  ایجاد کردند که این فضای سبز خودش 
یک استتاری شده برای انجام انواع تخلفات! مثلا حدود دو، سه سال پیش 
جوانی را به قتل رساندند و هنوز قاتلشم پیدا نشده اس��ت . وی ادامه داد : 
که بارها مکاتبه کردیم  و درخواست کردیم که اگر این پارک، تصمیم به 

اجرای آن هست، اجرا بشه و اگر نیست از این وضعیت دربیاد! 

مأمنی مناسب برای فروش�ندگان مواد مخدر و افراد کارتن 
خواب!

 دبیر شورایاری محله »دولتخواه جنوبی« دومین چالش منطقه را وجود 
کوره های آجرپزی و اراضی بایر وسیع در آن دانس��ت و افزود: تعدادی از 
این کوره های آجرپزی متروکند و کار نم��ی کنند ، ولی آنهایی که فعال 
هس��تند و آجر تولید می کنند، برای تولید نیاز به خاک آسیابی دارند، با 
وزش باد گرد و غبار در هوا معلق ش��ده و انواع امراض ریوی به دنبال دارد. 
از طرف دیگر مأمنی ش��ده برای متخلفین و فروش��ندگان مواد مخدر و 
افراد کارتن خواب. وی سپس پیشنهادات خود برای حل این دو معضل 
را اینگونه بیان کرد:  در خصوص پارک 180 هکتاری، یا باید اجرا بش��ه، 
یا اینکه به مالکین اجازه داده شود ساخت و س��از انجام دهند، و ما از این 
گرفتاری آزاد ش��ویم. در زمینه ی کوره های آجرپزی دو تا مصوبه وجود 
دارد، باعث شده  که از این وضعیت خارج نمیشه! یک بحث، همان نسبت 
30 به 70 هس��ت که ش��هرداری عنوان می کند در رابطه با این اراضی! 
ش��هرداری می گوید 70 درصد زمین باید به ش��هرداری داده شود و 30 
درصد باقیمانده مال مالک آن می باش��د. در ای��ن حالت  مالک تمکین 
نمیکند. مساله بعدی  پهنه بندی نامناسبی اس��ت که روی این منطقه 
گذاشته اند  که متناسب با نیاز محله و منطقه تعریف نشده است. حدود 
70 درصد آن را صنعتی ، تجاری و اداری اعلام کردند. اگر این دو موضوع 

را  مورد کوره پز خانه ها اعمال کنند ، از این وضعیت خارج می شود. 

نگهداشت جوابگوی نیازهای منطقه 19 نیست!
این شورایار در ادامه ضمن تمجید از نقش شهردار کنونی منطقه در حل 
و فصل مشکلات کوچک ،  به انتقاد از سیاست کلان شهرداری تهران در 
زمینه تمرکز بر مساله نگهداشت شهر پرداخت و افزود :  با توجه به اینکه 
قرار است چهارشنبه  این هفته آقای دکتر قالیباف تشریف بیاورند  منطقه 
،  ان شاءالله میخواهیم از ایش��ان بخواهیم که بحث نگهداشت جوابگوی 
نیازهای منطقه 19 نیست! چون مشکلاتش خیلی زیاده! هنوز خیابان ها 
و کوچه هایی داریم که خاکی هستند  و آسفالت نشده اند!   وی در ادامه به 
نقش شورایاران در میان مردم اشاره کرد و افزود: الحمدالله همه دوستان 
بومی هستند، سابقه سکونت در محلات زیاده، بنده 45 ساله که ساکن 
این محله هستم، یعنی از بدو تأسیس محله اینجا ساکن بودیم. خب همه 
میشناسند و به مقدار همین شناختی که دارند، مطالبات دارند، به هر حال 
تماس می گیرند، حضوراً تش��ریف میاورند، حالا چه در رابطه با کارهای 

فنی و عمرانی و چه در رابطه با بحث اتوبوسرانی.

برخی اعضای شورا به این منطقه نمی آیند!
موسی سهرابی سپس به نحوه  تعامل ش��ورایاران با اعضای شورای شهر 
تهران اشاره کرد و گفت:  دوس��تان شورایار اکثرا خوب فعالیت می کنند 
و هر کدامشان به نوعی توانمندی خاصی دارند و سعی می کنند  ارتباط 
خوبی با اعضای شورای ش��هر برقرار کنند ،  البته برخی از اعضای شورای 
شهر خودشان راغب به ارتباط گیری نیستد و یا در سطح منطقه حاضر 
نمی شوند تا مشکلات را از نزدیک ببینند. ولی تا اونجایی که یادم هست 
و هر کدام که رفتیم بد نبوده تا الان! به وی��ژه جناب دکتر طلایی که من 
ایشان رو س��نگ صبور ش��ورایاری میدانم! یعنی هر چیزی که هست ،  
مستقیم می رویم سراغ ایش��ان، اگر گلایه ای هم از کسی از شورای شهر 
داشته باشیم، بارها به ایش��ان مطرح کردیم.  وی در ادامه خواستار ایجاد 
مدیریت واحد شهری برای حل مشکلات منطقه شد و خاطرنشان کرد:  
مدیریت یکپارجه شهری نیاز مبرم و ضروری هست و به نظر میرسد در 
این زمینه دچار یک خلا بزرگ هس��تیم . مثلا یک مورد جزئی را اش��اره 
کنم ، در محله »دولتخواه جنوبی« یک بوستان داریم که آب شرب ندارد، 
آب شرب معمولاً باید داخل پارک باشد ، شهروند نمی تواند که بیاد، یک 
ساعت، دو ساعت تشنه بمونه ! و برگرده خونش آب بخوره ! وقتی مساله را 
از شهرداری پیگیری کردیم، متوجه شدیم که شهرداری یکی ، دو سالی 
هست که درخواست انجام آنرا داده، حتی به خود بنده نامه دادند، چهار 
سال پیش بنده را به عنوان نماینده شهرداری برای پیگیری انشعابات این 
پارک معرفی کردند و با اصراری که خودم داش��تم رفتم در کمال تعجب 
دیدم که ضوابط سازمان آب به شکلی هس��ت که اصلًا این را قبول ندارد 
که آب شرب میخوای! میگه آقا کل مس��احت پارک را در جدول ضریب 
خودمان محاس��به می کنیم، ح��الا کار نداریم برای آب ش��رب میخواد 

استفاده بشه یا نش��ه! یا مثلا اداره برق همه دوس��تان  گله مند هستند! 
ما هنوز آقای مرادی مس��ئول برق اداره برق بهمن  را در یک جلسه برای 

نمونه از زمانی که منصوب شده، ندیدیم.

محلاتی که روشنایی ندارند!
دبیر شورایاری محله »دولتخواه جنوبی«  ضمن انتقاد شدید از عملکرد 
مس��ئول اداره برق منطقه چنین گفت: در اکثر مح��لات جاهایی داریم 
که روشنایی ندارند. مناطق جنوبی شهر تهران به اندازه کافی معضلات 
و مشکلات دارند . وقتی که مساله روش��نایی معابر نیز به آن اضافه شود، 
مشکلات چند برابر می ش��ود.  وی در ادامه به بحث حفاری ها در سطح 
منطقه اش��اره کرد و گفت: حفاری انجام می دهند، م��ا  گله می کنیم از 
ش��هرداری دو ماه، یک ماه، چند ماه؟  می گویند طبق قرارداد بنا بوده که 
حفاری با خودشان باشد، رها می کنند و میرن، این یک گرفتاری بزرگ 
برای ما شده اس��ت.  به خاطر همین هم عقیده داریم، اگر بحث مدیریت 

یکپارچه شهری انجام شود، خیلی از این مسائل حل میشود.  
دبیر دبیران شورایاری منطقه 19 در فراز پایانی سخنان خود به تشریح 
عملکرد شهرداری منطقه پرداخت و افزود: شهردار کنونی منطقه  اواخر 
سال 94 تشریف آوردند و به محض ورود، بعد از 15 روز با تمام شورایاران 
و امنای محله نشست داشتند  و جدول زمان بندی تعیین کردند، یعنی 
هیچ مشکل و مسئله ای در محله وجود ندارد که ایشان در جریان نباشند. 
انصافا در حد توانش��ان و حتی خیل��ی فراتر به به مش��کلات پرداختند. 
مشکل تجمع آب های سطحی در یکی از محلات داشتیم ، اونجا شده بود 
دریاچه. ایشان به فاصله یکی، دو ماه این معضل را حل کرد، با دست خالی! 
بدون اینکه به هر حال بودجه در اختیار داش��ته باشد، ما راضی هستیم، 
ان ش��اءالله فقط توقع داریم که از نظر اعتب��ارات مالی حمایت بکنند که 

مشکلات و مواردی که الان باهاشون گریبانگر هستیم، حل شود.

 بلاتکلیفى پارک ۱۸۰ هکتاری و کوره های آجرپزی؛  
دو معضل اصلى منطقه
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امنیت  و بافت فرسوده؛ مهم ترین معضلات منطقه
ابراهیم اکار   دبیر شورایاری محله » نعمت آباد« که خود را کارشناس حقوق قضایی معرفی کرد،  
به عنوان دومین سخنران این نشست به طرح دیدگاه های خود پرداخت . وی که برای اولین بار به 
عنوان شورایار انتخاب شده است،  در خصوص محله ی خود چنین گفت: محله ما، با 80، 90 هزار 
نفر  جمعیت،  بزرگ ترین محله از نظر بافت جمعیتی در سطح منطقه  و یا بهتر بگویم در کل تهران 

است.
 بزرگ ترین مشکل منطقه آقای سهرابی زحمت کش��یدند، به صورت کامل توضیح دادند و واقعا 
فکر نمی کنم چیزی رو از قلم انداخته باشند، همون پارک 180 هکتاری هست که واقعا معضلی 
است   برای منطقه.  بعد از  5 سال هیچ اقدام عملی در مورد پارک صورت نگرفته و الان مأمنی شده 
برای بزه هایی که در حاشیه شهر داره اتفاق میفته، از جمله فروش مواد مخدر ،قاچاق مواد مخدر و 
مصرف مواد مخدر که یک چرخه کاملی از توزیع ، مصرف و تولی��د  در پارک 180  هکتاری وجود 

دارد. طوری شده که خود نیروهای امنیتی  هم الان جرأت نمی کنند که وارد عملیات شوند. 
وی ادامه داد :  ما در اون ناحیه ش��هید هم دادیم . یکی از برادرهای بسیجی منطقه به درجه رفیع 
شهادت رس��یدند. کوره های آجر پزی گرچه در محله دولتخواه جنوبی واقع ش��ده اند،  اما گرد و 
غبارش به سمت محله ماست. معضلاتش به سمت محله ماست و خانواده هایی که به صورت خیلی 
بی بضاعت اونجا زندگی می کنند، واقعا در ش��أن یک کشور اسلامی و پایتخت کشور اسلامی اون 
شرایطی نیست که اونجا وجود دارد! خیلی ها اومدند بازدید کردند، عکس گرفتند، مقطعی کمکی 
صورت گرفته به صورت مسکن وار، ولی به صورت ریشه ای حل نشده . واقعا چهره جالبی  نیست  که 
از منطقه 19 به عنوان دروازه ورودی به پایتخت . ورودی فرودگاه امام )ره( را داریم، خروجی اکثر 
شهرهای جنوبی و ورودیش از منطقه ماست، فکر نمی کنم جایگاه خوبی از شهر در تهران در اذهان 

کسانی که وارد یا خارج می شن از تهران به جا گذاشته باشه!

امنیت در منطقه بسیار ضعیف است!
این ش��ورایار در ادامه از ناامنی موجود در منطقه گلایه کرد و افزود:  بحث امنیت مش��کل ماست. 
امنیت فوق العاده پایین هست.  جمعیتی که در منطقه 19 هست، اکثرا مهاجر هستند و از دیگر 
استان ها و دیگر شهرستان ها کشور آمدند و به صورت حاشیه ای توی تهران هستند.  بحث امنیت 
در منطقه بسیار ضعیف است و اکثر بزه کاری هایی که در سطح شهر تهران انجام میشود  ، یک ریشه 
آن توی منطقه و توی محلات ماست و این چیز خوبی نیست واس��ه فرزندان ما! بچه های ما دارند 
در جایی زندگی می کنند که امنیت بسیار پایین و بزه هایی بسیار مشهود رو ملاحظه می کنند ،  از 
توزیع و تولید مواد مخدر گرفته تا کارهای دیگه ای مثل خفت گیری ،  سرقت مسلحانه و مزاحمات 
ناموس که واقعا فوق العاده ش��دیده، الان که در هفته ناجا هستیم ،  من خواهشم اینه که دوستان 
عزیز نیروی انتظامی ، یک فکر اساسی واسه منطقه 19 کنند.چون پیشرفت اقتصادی، فرهنگی، 

همه این ها مستلزم وجود امنیت است. 

با یک زلزله ۳ یا ۴ ریشتری همه محله آوار می شود!
دبیر شورایاری محله » نعمت آباد« در ادامه به سایر مشکلات موجود در منطقه پرداخت و افزود:  

بافت فرسوده جدی ترین معضل بعدی منطقه ماست . بافت فرسوده واقعا بیداد می کند . اون بستر 
تشویقی که شهردار محترم در نظر گرفتند، جوابگو نیس��ت . بافت هایی که در محله نعمت آباد و 
شهید کاظمی اکثرا به صورت غیرقانونی ساخته ش��ده، هیچ نوع امنیت جانی برای اهالی ندارد. 
فکر کنم با زلزله 3/5 ریشتری الی 4/5 ریشتر همه آوار بشه! و مستلزم اینه که یه همت بلند باشه 
واسه این بافت های فرس��وده! . در مورد محله »نعمت آباد« نبود  پارکینگ چه به صورت سطحی، 
چه به صورت پارکینگ طبقاتی و مکانیزه یکی دیگر از مش��کلات هست. در محله »نعمت آباد« 
بالغ بر 5000 تا شغل مبلمان فروشی داریم، شایدم هم بیش��تر،  یک پارکینگ ندارد، یعنی یک 
پارکینگ هست که اونم با ظرفیت خیلی محدود، شاید فقط 200 الی 300 تا ماشین. این مساله 
باعث میشه که بیشترین ضربه را بخوریم از نظر اعصاب و روان. اگر استعلام بگیرید از سامانه 110 

ناجا، بیشترین تماس  از محله نعمت آباد به خاطر نبود پارکینگ و جای پارک ماشین هست. 

انتقاد به نحوه جمع آوری زباله در شهر تهران
وی در بخش دیگری از س��خنان خود به نحوه ی جمع آوری زباله در تهران اعتراض کرد و چنین 
گفت: پیشنهاد می کنم در سطح کلان  شهر تهران یک بازنگری نسبت به جمع آوری زباله داشته 
باشند، در گذشته  یک زمان خاصی برای شهروندان تعیین میشد که زباله خود را باید بیرون می 
گذاشتند و جمع آوری میشد، منتهی چند سالی هست که شهرداری رویه را عوض کرد، مخازن 
تعبیه کرده سر کوچه ها، این مساله باعث ش��ده  همیشه زباله توی محله باشه، شیرآبش تو محله 
باش��ه،  بوی بدش توی محله باشه و پیمانکاری که می اومد توی 24 س��اعت یک بار زباله رو جمع 
می کرد و هزینه یک بار جمع آوری رو می برد، الان ما می بینیم، که پیمانکار در طول 24 ساعت 3  
الی 4 بار میاد زباله جمع می کنه! اهالی نیز به این وضعیت عادت کرده اند. یکی 9 صبح میاد، یکی 
10 از خونه میاره بیرون زباله شو، یه عده هم ش��ب میندازن توی سطل ! این معضلیه که نه بحث 
محله ما، بحث کل تهرانه، شهرهای دیگه از مخازن زباله استفاده نمی کنند، در شهر تبریز مخزن 
زباله نمی بینی، اما واقعاً همیشه تمیزه، همیشه روحیه مردم عالیه و فکر می کنم آقای دکتر قالیباف 
که زحمت کشیدند اون موقع همچنین طرحی پیاده ش��د، آگه باز برگردند به حالت قبلی هیچ 

ایرادی نداره!  

تعریف دقیقی از شورایاری بین مردم وجود ندارد
ابراهیم اکار سپس به نحوه ی تعامل شورایاران با مردم اشاره کرد و افزود:  تعریفی که ازشورایاری 
توی اذهان عمومی و محلات شکل گرفته، تعریف خوبی نبوده اس��ت. شورایاران باید از ریزترین 
مسائل تا کلان ترین موضوعات  جوابگوی مردم باشند. شهرداری یک سامانه ای  به نام 137 دارد 
برای چیزهایی که فوریت دارد، مثل ترکیدگی لوله، مثل جمع شدن آب و غیره،  مردم اون سامانه 
را در نظر نمی گیرند و اولین کاری می کنند  این هست که با شورایاری تماس می گیرند! من فکر 
می کنم با توجه به جایگاه شورایاران که جایگاه نظارتی است، نه اجرایی، یک مقدار رابطه مردم با 
شورایاری دقیق نیست. یک بخش این نقیصه به شورایارها برمی گردد و یک بخشش به کسایی که 
این ذهنیت را بین اذهان عمومی القا کردند که شورایاری ها همه کاره محله هستند، شورایار همه 

کار از دستش میاد، درحالی که به واقع این طور نیست. این شورایار در ادامه به قضاوت در خصوص 
عملکرد شهرداری پرداخت و افزود: از زمانی که آقای دکتر قربانی تشریف اوردند ، ایشان نسبت به 
همه شورایاران لطف داشتند، جلسه میگذارند به صورت رو در رو و صحبت ها را میشنوند و انعکاس 
می دهند به معاونان ش��ان و به جد پیگیر هستند. شهرداری امس��ال 80، 90 درصد رویه کارش 
عوض شده با شهردار قبلی! اگر میگم 80، 90 درصد اون 10، 20 درصد برمی گرده به گستردگی 

منطقه و حجم زیاد مشکلات آن.
وی در فراز پایانی سخنان خود به نحوه ی ارتباط گیری ش��ورایاران با اعضای شورای شهر تهران 
اشاره کرد و افزود: واقعیت این است که ما ایرانی ها همیشه وقتی دقیقه نود میشه، دوس داریم یه 
حرکتی انجام بدیم، اکثر شورای شهری ها را  به چهره ندیدم ، الا یکی ،  دو نفرشون، که واقعاً لطف 
دارند مثل آقای طلایی ،جناب آقای حافظی و آقای ناصحی که توی سطح منطقه دیدیمشون ، اما 
دیگران سمت انتخابات که میریم به تبع یکسری فعالیت ها را دارند انجام میدهند ، آقای سالاری 
بنده خدا  ، تو دفترشون دوبار زحمت کش��یدند و وقت دادند و ما مراجعه کردیم و صحبت کردیم. 
آقای حکیمی پور بوده، منتهی بیشتر زحمات ما گردن آقای طلایی هست، مرد خستگی ناپذیر ،  

منصف و با اخلاق شورای شهر که با متانت و سعه صدر گوش مشکلات را گوش میکند. 

شـورایـاری

 زنانه شدن اعتیاد یکی از این تغییرات الگویی است
 افشار معاون کاهش تقاضا و توسعه مشارکت های مردمی ستاد مبارزه با مواد مخدر با بیان اینکه مشکل اعتیاد گریبانگیر بیشتر کشورهای دنیاست افزود: 170 کشور مشکل جدی با مواد مخدر دارند 
و 25 میلیون نفر در دنیا مواد مخدر مصرف می کنند. وی تغییر الگوی مصرف مواد مخدر را زنگ خطری برای جامعه دانست و گفت: تغییر الگوی مصرف مواد مخدر از اعتیاد سنتی به مواردی که روند 
اعتیاد را بسیار سریع تر می کنند، یکی از این مسائل و مسئله دیگر زنانه شدن اعتیاد است. وی افزود: در گذشته استفاده زنان از مواد مخدر قبح بیشتری داشت ولی در حال حاضر اعتیاد زنان را نشانه 

گرفته است. معاون کاهش تقاضا ستاد مبارزه با مواد مخدر خاطر نشان کرد: در گذشته این تلقی در دنیا وجود داشت که اعتیاد مخصوص بیکاران، افراد مجرد و منزویان اجتماعی است اما این مسائل هم 
تغییر کرده است و در حال حاضر 50 درصد معتادان متاهل هستند و تعداد قابل توجهی از آنها شغل دارند.

 بافت هایی که در محله 
نعمت آباد و شهید کاظمی 
اکثرا به صورت غیرقانونی 

ساخته شده، هیچ نوع 
امنیت جانی برای اهالی 
ندارد. فکر کنم با زلزله 
3/5 ریشتری الی 4/5 
ریشتر همه آوار بشه! 
و مستلزم اینه که یه 

همت بلند باشه واسه این 
بافت های فرسوده

توی محلمون یه مسجد 
300 ، 400 متری داریم، 
فرسوده فرسوده اس، یعنی 
با وصل و پینه یه طبقه اش، 

دو طبقه شو تونستیم 
نگه داری کنیم . مسجد 

3000 متری نمی خواهیم 
300 متر توی دو طبقه 
کافیه،  ان شاءالله این 

مسجد نوسازی بشه و  رو 
سر نمازگزارها خراب نشه

مردم نسبت به 
شورایاری اعتماد دارند 
و همکاری های خوبی با 
شورایاری دارند و تعامل 
شورایاری با شورای شهر 
فقط با آقای دکتر طلایی 
همکاری خوبی داشتیم، و 
هر موقع مراجعه کردیم 

به شورای شهر آقای دکتر 
طلایی سریعا بدون وقت 
قبلی مشکلات محله ما رو 
حل کرده، از جناب آقای 

دکتر طلایی تقدیر و تشکر 
می کنیم
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حس�ین بهینه دبیر ش��ورایاری محله »دولتخواه ش��مالی« دیگر ش��ورایار 

حاضر در این نشست به عنوان س��خنران بعدی ، به ایراد سخن پرداخت . 
وی س��خنان خود را اینگونه آغاز کرد: محله ما نیز یک محله حد واس��ط 
اس��ت. یه جورایی نه ورودی منطقه هس��تیم  ،  نه به قول معروف ویژگی 
خاصی توی محله مون هس��ت، مثل بعضی از محلات که زیاد تکیه کنیم 
به آن و بزرگ نمایی بکنی��م و بتونیم احیانا از این ویژگی اس��تفاده کنیم. 
محله دولتخواه شمالی دومین سالی هست که به اصطلاح شکل گرفته و 
به واسطه جدید بودنش ،  متاسفانه س��رای محله نداریم، سرای محلمون 
دست محله اسماعیل آباد اس��ت. چون از قدیم واگذار ش��ده بود به محله 
اس��ماعیل آباد! از آقای قالیباف قول ساخت س��رای محله را گرفتم و ابلاغ 
شده به منطقه، در بودجه سال 95 هم دیده شده، ولی متاسفانه هفتمین 
ماه س��اله،  اما هیچ اقدامی در این مورد نشده اس��ت.وی اینگونه ادامه داد:  
هفته گذشته سبد کالایی از طرف ش��هرداری یا دوستان خیر بین بعضی 
از محلات توزیع شد. س��وال کردم چرا به محله ما نمی دهید؟  میگن شما 
نماینده اداره رفاه و خدمات اجتماعی ندارید، خ��ب من نماینده اداره رفاه 
و خدمات اجتماعی کجا معرفی کنم؟ بیاد بش��ینه تو ماشین بغل من!  کل 

امکانات  شورایاری ام  مهر و کاغذهای پش��ت ماشینمه، اون نماینده اداره 
رفاه و خدمات اجتماعی را هم باید بیارم بغل دستم توی ماشین بشینه، کار 
دیگه ای که نمی تونم بکنم! تا کی به قول معروف این وضعیت رو باید تحمل 
کنم؟!  یک ساختمانی را آمدند برای سرای محله موقتا در نظر گرفتند  ، ولی 
شش ماهه بناست تجهیز بشه و وس��ایل داده بشه! شش ماه از این معاونت 
به اون معاونت، از این شهردار به اون ش��هردار، از اون اداره به اون یکی دارند 
پاس می دهند و آخر س��ر می گویند بودجه نداریم.  دبیر شورایاری محله  
تازه تاسیس »دولتخواه ش��مالی« در ادامه به یک اقدام مثبت شهرداری 
اشاره کرد و افزود: یک مجموعه ورزش��ی به من دادند، خدا خیرشون بده، 
بچه های محل هم دارند اس��تفاده می کنند!  مجموعه ورزشی بوده که 4 ، 
5 سال باشگاه تراکتورسازی تحویل گرفته بود و هیچ گونه فعالیتی و هیچ 
گونه رسیدگی بهش نداشته، یک مجموعه کاملا متروکه و مخروبه تحویل 
گرفتم. از روزی هم که رفتم حدود چهار م��اه ، کلا دارم بنایی می کنم، هر 
چی درآمد داشته، چندرغاز درآمد داشته خرج خودش کردم. زمین چمن 
طبیعی رو تبدیل کردند به زمین خاکی تحویل م��ن دادند! هر موقع  هم 
که میگم آقای قربانی، آقای معاون��ت اجتماعی،  کمکی کنید، می گویند 
بودجه نداریم، دستم بسته  است عملا،  یه مجموعه ورزشی که باید بهترین 
مس��ابقات توش برگزار بش��ه، به واسطه نداش��تن زمین چمن طبیعی یا 

مصنوعی تعطیل شده! فقط بچه های محلمون دارند توش بازی می کنند! 

محله ای با کوچه های بن بست
وی در ادامه س��خنان خود به وجود کوره های آجر پزی در س��طح محله و 
مشکلات ناشی از آنها اش��اره کرد و افزود: سمت شرق و غرب محله ما  دو تا 
کوره آجرپزی وجود دارد، این دو تا کوره آجر پزی باعث شده که کوچه های 
محله ما بن بست باشه، باورتون میش��ه توی تهران، توی منطقه 19 ،قلب 
پایتخت ایران کوچه های یه محله بن بس��ت باشه، س��مت غرب محله یه 
پارک هست که این پارک 70 درصدش ساخته شده 30 درصدش مونده 
سمت کوچه ها، که باید اون 30 درصد هم س��اخته بشه، شهرداری این رو 
تملک نکرده، الان بهونه ش��ده چون تمل��ک نکردیم ای��ن 30 درصد رو، 
نمی تونیم دست بزنیم! آقای شهردار 70 درصد رو ساختی چه اتفاقی رخ 

داده؟  30 درصد هم بذارید همون اتفاق رخ بده، بس��ازید و بذارید کوچه ها 
باز بشه!  اومدند کار رو شروع کردند، قرار بود  یک خیابانی ساخته بشه. کار رو 
شروع کردند وس��ط کار رو رها کردند. برای مردم توقع ایجاد کردند و با این 
کار من شورایار رو بردند زیر سوال،  خب بودجه نداشتی شروع نمی کردی! 
الان بعضی از مح��لات رو میلیاردها توم��ان داری خرج می کنی!  تبعیض 
تا چقدر! فرق تا چه حد! دوس��تان حالا ش��اید ناراحتم بشن که بخوام اینو 
بگم! الان توی برخی محله ها میلیاردها هزینه می کنی، محله من هم 200 
میلیون تومان هزینه کن! چه اتفاقی میخواد رخ بده؟!  بذار مردم من هم از 

شما راضی باشن!  تا کی من وایسم، دیگه نگم؟!
این شورایار سپس افزود: ما یک پارک تو محدوده دولتخواه شمالی داریم، 
این پارک یه آب نما داره، فکر کنم به اندازه س��ن من متروک اس��ت. یعنی 
از روزی که ساخته شده، دوس��تان قدیمی تر هم این قصه رو زیاد شنیده 
باشند. از روزی که ساخته ش��ده متروکه اس��ت، بارها و بارها از شهرداران 
متفاوت خواس��تیم آقای ش��هردار! این آب نما اگه درست شدنی نیست، 
جمعش کنید و این فضا را بازش کنید !   وی در ادامه به نبود زیرساخت های 
شهری در منطقه اشاره کرد و افزود: با توجه به این محله جدیدالتاسیسی 
هستیم، هیچ گونه زیر س��اخت ها ش��هری و محله ای نداریم؛ اعم از سالن 
چند منظوره، س��الن بحران. ما دو تا مشکل هم با ش��هرداری منطقه 18 
داریم . خط مرزی منطقه 18 و 19 خیابان  آیت الله س��عیدی اس��ت.  این 
طرف خیابون منطقه 19 است، اون طرف خیابون منطقه 18. متاسفانه یا 
خوشبختانه اختیار عملیات فیزیکی و عمرانیش کلا با منطقه 18. در تمام 
سطح منطقه ایس��تگاه بی آر تی )اتوبوس های تندرو( دیده شده ،اما محله 
دولتخواه ش��مالی و جنوبی با 30000 نفر جمعیت ندیدن! الان یک سال 
،یک س��ال و نیمه داریم نامه نگاری می کنیم، پیگی��ری می کنیم یه دونه 
ایستگاه بی آر تی سر محله ما زده بشه، این 30000 نفر جمعیت هم بتونن 
از بی آر تی استفاده کنند، متاسفانه تا الان اقدامی نشده! از خیابان آیت الله 
سعیدی وقتی به  سمت اسلامش��هر می خواد بره،  متاسفانه هیچ گونه دور 
برگردونی که به درد محلات اسماعیل آباد و دولت واه شمالی جنوبی بخوره 
نداره، ی��ه دور برگردون فوق الع��اده بدی رو داره ک��ه فوقالعاده خطرناکه!  
بارها و بارها دوستان معاونت ترافیک تهران رو بردیم، شهردار منطقه 18 

رو اوردیم دیده، دس��تورش رو داده، ولی متاسفانه کار به عمل که می رسه!  
متاسفانه هیچ اقدامی هم در این رابطه هم نشده. 

خیابان های تاریک
 حس��ین بهینه  در بخش پایانی س��خنان خود گفت: ت��وی محلمون یه 
مسجد 300 ، 400 متری داریم، فرسوده فرسوده اس، یعنی با وصل و پینه 
یه طبقه اش، دو طبقه شو تونستیم نگه داری کنیم . مسجد 3000 متری 
نمی خواهیم 300 متر توی دو طبقه کافیه،  ان شاءالله این مسجد نوسازی 
بشه و  رو سر نمازگزارها خراب نشه!.نیروی انتظامی توی منطقه ما فعالیت 
دارند، بنده خداها،  حجم منطقه انقد بزرگه که نمی تونن امنیت کافی و وافی 
رو به اصطلاح برقرار کنند! علی الخصوص تو قسمت غرب منطقه، سمت 
دولتخواه و اسماعیل آباد، متاسفانه با توجه به وجود کوره های آجرپزی که 
متروکه  هستند، مامن و ماخذ خاصی شده واس��ه بزهکاری! انواع و اقسام 
بزهکاری ها داره اونجا انجام میش��ه! واقعا زن و بچه م��ردم توی دولتخواه 
شمالی، جنوبی، اسماعیل آباد، یه بار اگه خدای نکرده کار به نیمه شب و اینا 
بکشه و بخوان از این خیابون ها و از این محله ها رد بشن، به هیچ وجه امنیت 
کافی وجود نداره! در بحث اداره برق هم که دوستان گفتند یه آقای مرادی 
هست توی اداره برق، که الحمدالله هیچ کس رو تحویل نمی گیره، الان سه 
تا خیابون داریم توی سطح محله، تاریک حتی یه دونه لامپ نداره!  خیابان 
فیروز شمالی، خیابون پونه، کوچه چهاردهم، یه دونه لامپ نداره، قول داد 
برج پنج امسال از بودجه نیمه دوم سال 95 استفاده بکنه و این کار رو انجام 
بده، چند روز پیش بچه ها رو فرستادم خدمت ایشون، فرمودند بودجه سال 
95 رو هم خوردیم رفته! فکر می کنم دیگه عمرم کفاف نده اونجا روشن به 
قول معروف ببینیم! شبکه فاضلابمون زحمت کشیدن اداره آب و فاضلاب، 
انجام دادن کار رو، یه یکس��الی هس��ت داریم پیگیری می کنیم، حالا به 
بهونه های فنی و غیره،  متاسفانه تا الان این سرمایه گذاری که توی سطح 
محلات غرب منطقه انجام دادند، هنوز نتونستن به بهره برداری برسونن و 
خونه ها رو متصل به این شبکه فاضلاب کنند که شاید بشه این نهرها رو ما 
جمع کرد، این شبکه متصل به حیوانات موزی و نمیدونم گند و کثافت رو از 

سطح محلاتمون بتونیم جمع بکنیم. 

تبعیض تا چه حد؟

احمد صابر دبیر شورایاری محله » شکوفه جنوبی« و عضو هیئت رئیسه منطقه 

19  ،آخرین سخنران این نشست بود. وی که سابقه 33 سال سکونت در این محله 
را در کارنامه خود دارد ، اینگونه مطالب خود را بیان کرد:  در همین محله به دنیا 
آمدم و در دبستان شهید امامی محله درس خوندم و حدود 33 سال است که با 
مردم زندگی کردم و تمام مشکلات مردم رو حس می کنم. در حدود 30000 
نفر جمعیت داریم، محله ما یکی از محروم ترین محلات شهر تهران است که 
ساکنان آن از اقشار کم درآمد و کارگران ... می باشند که متاسفانه نمی توانند از 
مجموعه های ورزشی  محله استفاده کنند ، چون دست پیمانکار شهرداری 
می باشد و با قیمت های زیاد عرضه می گردد و اگر به مدیریت محله واگذار شود 
، مردم می توانند با کمترین مبلغ از این مجموعه های ورزشی استفاده کنند، از 

مسئولان محترم تقاضا دارم مجموعه های ورزشی را تحویل مدیریت محله دهند 
تا شور و نشاط شهروندی را فراهم آورم.

بلاتکلیفی زمین میدان میوه و تره بار
وی در خصوص مشکلات محله خود چنین گفت :  یکی از بزرگ ترین معضلات 
محله ما ، بلاتکلیفی زمین بایر میدان میوه و تره بار است که در انتهای شکوفه 
جنوبی قرار گرفته، که باعث گرد و خاک  ، جمع شدن معتادان  ، کارتن خواب ها 
و سارقان خطرناک در همین زمین بایر شده است نداشتن پارکینگ محله باعث 
بیشترین درگیری در محل می باشد و نیاز به پارکینگ داریم و تعامل ادارات برق 
و آب با شورایاری واقعا ضعیف می باشد، رئیس اداره برق آقای مرادی اصلا به فکر 

مردم نیست و روشنایی خیابان ها که جداً ضعیف می باشد .
این شورایار در بخش پایانی سخنان خود خاطرنشان کرد: مردم نسبت به 
شورایاری اعتماد دارند و همکاری های خوبی با شورایاری دارند و تعامل شورایاری 
با شورای شهر فقط با آقای دکتر طلایی همکاری خوبی داشتیم، و هر موقع 
مراجعه کردیم به شورای شهر آقای دکتر طلایی سریعا بدون وقت قبلی مشکلات 
محله ما رو حل کرده، از جناب آقای دکتر طلایی تقدیر و تشکر می کنیم. تعامل 
شورایاری با شهرداری از جناب از آقای دکتر قربانی تقدیر و تشکر می کنم،  از 
موقعی که به منطقه آمدند درب شهردار به سوی شورایاران و ارباب رجوع همیشه 
باز است. جا دارد از آقای سهرابی دبیر منطقه تشکر کنم که از موقعی که اومده 

آرامش در منطقه به وجود آمده است.

محروم ترین محله شهر تهران



محرومیت جنوب تهران با بازی کلمات حل نمی شود!
کرم سلیمانی  دبیر شورایاری محله »شریعتی جنوبی«  دیگر شورایار 

حاضر در این نشست بود که به طرح دیدگاه های خود پرداخت . وی در 
ابتدا به طرح مشکلات محله خود اشاره کرد و افزود:  محله ما شاید یکی 
از بدی هاش این است که جزء محله های واسطه  محسوب می شود و 
مقداری از توجه دور هستند. محله ما نه یک محله حاشیه ایست  نه یک 
محله مورد توجه. تقریبا وسط این منطقه قرار می گیریم و مجبوریم از 
امکانات سایر محله ها استفاده کنیم. یعنی مثلا اتوبوس در محله های 
دیگر پر و تکمیل میشه، بعدش میرسه به محله ما، مردم محله ما باید 
آویزون اون اتوبوسا بشن تا بتونن به مقصدشون برسن . خیلی از دوستان از 
شهرداری تشکر کردند، من هم به نوبه خودم بابت اقدامات خوبی که انجام 
شد، تشکر می کنم؛ ولی خب این نکته رو هم خواهش می کنم  ببینند که 
همیشه محلاتی که وسط هستند، باید بتوانند از امکانات استفاده کنند، اما 

بیشتر ته مونده های این مصارف می رسه به ما.

شهید دادیم
وی ادامه داد:  شروع محله ما از خیابان ابوریحان است و انتهاش هم میدان 
قزوین هست. از جانب همین میدان نیز  معایبی به صورت شبانه روزی 
متحمل میشیم. نزدیک این میدان محله ای هست که  دزدی و  دعوا توش 
زیاده، فکر می کنم یک شهید سر قاچاق مواد دادیم، شهید میرنعمتی. 
شهرداری زحمت کشید یک کار نمادین هم انجام داد و یک کوچه را 
به نام این شهید کرد ولی به جای این خیلی کارها می شد، انجام داد. ما 
نیامدیم مشکلات را بگوییم که این شهیدها را برای چی می دهیم؟این 
شورایار در ادامه به ضرورت کار فرهنگی اشاره کرد و افزود:  ما سال ها 
رتبه های بسیار خوب کنکور را داشتیم که متاسفانه هیچ کدوم از این 
رتبه های که کسب میشه،  توسط منطقه جذب نمیشه، میرن بیرون از 
منطقه. در منطقه خودمان هیچ حرکتی خاصی که بتونیم اینا رو جذب 
کنیم، نداریم. وی در ادامه با بیان اینکه قبل از حضور در این جلسه از طریق 
کانال تلگرامی نظرات اهالی محله خود را دریافت کرده، اینگونه توضیح 
داد:ما اگر قرار هست حرفی بزنیم،  باید حرف مردم باشد. من توی کانال 
محله گذاشتم که امروز چنین جلسه ای هست، دوستان هر کدام مشکلی 
دارند، بیان کنند. نزدیک 2 سالی که من اومدم، جلسات مختلفی داشتیم 
تا بتوانیم امتیازاتی از شهرداری محترم بگیریم. ما توی محله دو تا مسجد 
داریم، یک مسجد جامع داریم و و یک مسجد چهارده معصوم. مسجد 
14 معصوم که سال ها قبل شهرداری آن را ساخته، فوق العاده قناس و 
قسمتی از مسجد کامل از نماز خارجه، یعنی به نماز متصل نیست! قرار 
شد یک ملکی که کنارش بود خریداری شود، متاسفانه هنوز که هنوزه، 
علی رغم قول هایی که دوستان آمدند، تصویب کردند و مصوبه دادند که 
این کار انجام بشه، انجام نشده است. محله ما از لحاظ داشتن پهلوان و 
قهرمان و این ها، جزء محله های خوب منطقه 19 می باشد. توی همین 
پارا المپیک اخیر یک قهرمان داشتیم که مدال کسب کرد، آقای سالار 
علیزاده، که رفتن ایشان به پارا المپیک با کمک خیرین محله انجام شد. 

آقای نادر مرادی هم بود که این دوره  نتوانست، برود. 

حتی یک مجموعه ورزشی نداریم
این شورایار جوان در ادامه گفت: ما توی محله ای که تقریبا 30000 نفر 
جمعیت دارد، یک مجموعه ورزشی نداریم . محله ای که فکر می کنم جزء 
محله های قدیمی جنوب تهران هست. بعد انتظار داریم قلیون های قهوه  
خانه ها جمع بشه! چرا باید جمع بشه؟ وقتی ما برنامه ریزی برای پر کردن 
وقت این جوان ها نداریم، خب جوان میره به سمتی که وقتش اونجا پر 
میشه! من میگویم آنقد باید برنامه خوب برای جوان ها داشته باشیم که 

جوان اصلا فرصت فکر کردن به قلیون و این چیزها را نداشته باشد! 

هیچ امنیتی در محله نداریم
وی سپس ادمه داد: محله ما یک خیابان اصلی دارد، به اسم شهید ذلفی، 
این خیابان را جدول گذاشتن وسطش، نمیدونم چرا؟ جالبه که خود 
شهرداری اذعان داره که این کار کارشناسی نیست و کاملا ترافیک زا 

شده،  به هر حال پنج شنبه ها هر هفته ، اونجا درگیری و دعوا داریم. هیچ 
امنیتی تو محله نداریم، یعنی نزدیک ترین کلانتری به ما توی عبدل آباد 
هست که تا تماس بگیریم و از اون بازار بتونه بیاد و برسه ، تقریبا غائله 
ختم شده، اونی که باید می زده، زده! اونی هم که باید می خورده، خورده! 
چندین بار درخواست کردیم یک کیوسک نیروی انتظامی توی محله 
ما بگذارند که صلاح ندیدند که  این کار را انجام دهند. مشکل بعدی که 
داریم این است که مدرسه ابتدائی در محله نداریم . مدرسه راهنمایی 
یا مدرسه ابتدایی جزء الزامات اولیه است که باید توی هر محله ای باشد، 
چون برای بچه کوچک خیلی سخت هست که بخواد از یک محله، 
مخصوصا توی این منطقه که خیلی مرسوم نیست که سرویس و آژانس 
بگیرن، به محله دیگر برود. سطح درآمدی مردم به گونه ایست که پدر و 
مادر باید بچه را ببرند.ما با یک جمعیت 30000 نفری فقط یک مدرسه 
ابتدائی داریم.  دبیر شورایاری محله »شریعتی جنوبی«   در ادامه به عدم 
همکاری سایر ادارات با شورایاری اشاره کرد و افزود: دیگر سازمان ها و 
ارگان ها اصلا تعاملی با شورایاری ندارند، دلیل این مساله هم این است 
که شورایاری به عنوان یک نهاد رسمی و قانونی جایی تعریف نشده است! 
پس ما نمی توانیم از جایی مثل اداره برق انتظار داشته باشیم که جواب ما 
را بدهد. بنابراین مساله کلیدی  قانونی شدن شورایاری هست. پیشنهاد 
می کنم دوستانی که توی ستاد شورایاری هستند از آقای طلایی 
پیگیری کنند. نمیدونم چرا دیگه اون پیگیری نیست! قرص و محکم 

بودن قبلی رو نداره! 

معضلی به نام بازار های روز!
وی ادامه داد: یک مساله دیگر در منطقه 19 موضوع بازار روز است. 
بازار روزی که در منطقه ما واقعا یه مشکله، پارسال من یک پیشنهاد به 
شهرداری پارسال دادم که  این بازار روز ها یک کارت تجاری به مشتری 
هاشون بدهند تا  مردمی که مراجعه می کنند، ببینند از کی دارند چی 
می خرند، حداقل اگر یک اهانتی میشه، درگیری میشه، اینا قابل 
شناسایی باشه. طرف میاد همه کار می کنه توی محله، هر اتفاق میفته، 
دوباره هیچ اتفاق خاصی نمی افته! به شهرداری هم که می گیم، میگه چی 
بود؟ کی بود، اون وقت باید چه کار بکنه این مردم مظلوم؟ کسبه محل 
هم به شدت از این قضیه دلگیر هستند. شهرداری میگه  دست ما نیست، 
نمیدونم کی به این ها اجاره داده؟ میگن این کارآفرینیه! سازماندهی 

مشاغل هست  ،هر چیزی که هست ،کسبه محله ناراضی هستند.

با مردم صادق باشیم
این شورایار سپس به طرح انتظارات مردم از شورایاری ها پرداخت و 
گفت:  نمیدونم چرا این دوره اینجور القا شده  که شورایاری ها هر کاری 
می توانند انجام دهند .شاید برنامه تلویزیونی شبکه 5 باعث شد که مردم 
فکر می کنند شورایاری توی سطح محله می تونه هر کار انجام بده، مثلا 
من تلفن تماس و عکس دارم که فردی جوب جلوی درب خونه شون آب 
گرفته، زنگ زده، ساعت 11:43 شب که من چه کار باید کنم ؟ به نظرم 
باید تعریف درستی از شورایاری ها بشه، که شورایاری وظیفه اش چیه؟ 
چه کارهایی میتواند انجام دهد؟ چون این انتظاری که مردم دارند 
برآورده نشه، باعث دلخوری میشه، حالا اگر بخواهیم مساله را در سطح 
کلان  ببینم، باعث کاهش مشارکت مردم در دوره های بعدی انتخابات 
می شود. بیایم با مردم صادق باشیم و اطلاعات درست بهشون بدهیم . 
در ادامه به ذکر مثالی از بی توجهی شهرداری به پیشنهادات شورایاران 
اشاره کرد و افزود: شهرداری از ما خواست که طرح تفصیلی منطقه تون را 
پیشنهاد بدهید. من شخصا خیلی روش وقت گذاشتم، فکر می کردم چیز 
مهمیه، چشم انداز محله است و از این داستان هایی که توی سازمان های 
مختلف شنیده و دیده بودیم. ولی نتیجه ای از این چشم انداز ندیدم. هرگز 
یک مورد از من نخواستند که چرا اصلا اون را از ما درخواست کردید؟ 

مشکلتون چی بود؟

نتوانستیم چیزی از شهرداری برای محله بگیریم!
این شورایار اینگونه ادامه داد: من به عنوان دبیر سعی کردم با مردم ارتباط 
بگیرم. توی سرای محله دعوت می کنیم از مردم به اونجا تشریف بیاورند. 
همیشه هم انتقاد می کنند از ما.  ما هم می گوییم شما درست می گویید 
،ولی ما توانمون همینه، دستمون بسته است. متاسفانه با قاطعیت 
عرض می کنم تا حالا نتونستیم از شهرداری منطقمون استفاده درستی 
بکنیم! ضعف هم به من دبیر وارده، نه به شهرداری! دوستان خیلی خوب 
از شهرداری صحبت کردند. شهرداری خیلی خوب امکانات بهشون 
داده، وی در ادامه به انتقاد از عملکرد شهرداری پرداخت و افزود: من 
چیز ملموسی از عملکرد شهرداری توی محله ام ندیدم! کیوسک نیروی 
انتظامی خواستیم، نیروی انتظامی گفت شما کی باشید! راست میگه من 
کی باشم، من  شورایار جای تعریف رسمی نشدم! من کجا تعریف شدم ؟ 
زیر نظر ستاد شورایاری شورای شهر، شورایاری کجا می تونه دستور بده، 
به شهرداری!  قاعدتا من نتونستم در یک بلوار که مردم التماسم می کنند 
این جدول رو از اینجا بردارید، نتونستم بردارم. ادعا میشه که شهرداری  
خیلی  از این اتفاق ها میفته، سرای محله یکسری مشکلات ظاهری پیش 
پا افتاده داره، من نمی تونم این رو از شهرداری بگیرم. بعد اون وقت بیام 
دست شهرداری رو ببوسم! من هیچ موقع این کار رو نمی کنم! چه چیزی 
شهرداری به من داده، مثلا یه بحثی پارسال داشتیم، می گفتند نکنید این 
کار رو شهرداری ال می کنه، خوب نهایتش ما رو می خوان رد صلاحیت 
بکنن، نمیدونم از این داستان ها زیاد داریم. من توی این مدتی که توی 
این محله بودم،چهار تا سطل آشغالی دیدم جابه جا شده، نصف خیابونمون 
آسفالت شده که اون هم نمی کردند، خیلی بهتر بود. حالا من می گم این 
رو هم از محله ما می گیرن. عیب نداره بگیرن! همین نصف آسفالتیم که 
کردند از ما بگیرند؛ ولی خوب واقعیت همینه، چیز خاصی ندیدم. دبیر 
شورایاری محله »شریعتی جنوبی« در فراز دیگری از انتقادات خود چنین 
گفت: مسجد چهارده معصوم دو سانس توش نماز خونده میشه، مثل 
این سینماهاست، اگه نماز اول رو کامل نرسی، یعنی قبل از اذان نرسی 
به مسجد، مسجد پر شده، باید وایسی یا بری خونت نماز بخونی، بعد 
جلوی این مسجد هر شب حداقل 10، 20 تا وانت وایساده، فکر می کنم، 
با قاطعیت می گم با هماهنگی خود شهرداری،  چون همون روزی که 
شهرداری میاد، هیچ وانتی نمیاد اصلا، مشکل زیاده،  فقط ای کاش بخونن!  
وی در پایان گفت: جنوب تهران واقعا منطقه محرومیه، امیدوارم به جای 
عکس هایی که توی گروه های مختلف میگذاریم و میگیم این کارها رو 
کردیم جنوب تهران!   این محرومیتش رو توی کلمات و جملات باهاش 

بازی نکنیم،  سعی کنیم این محرومیت را رفعش بکنیم. 

8
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استقبال کانون هموفیلی ایران از امیر رضا مهربان
 امیر رضا مهربان قهرمان  کشور و دارنده مدال برنز بازی های جهانی پرو نیز در جمع این تیم به میهن بازگشت از طرف کانون هموفیلی ایران  مدیر عامل کانون ،مدیران روابط عمومی ، مددکاری و مالی دفتر مرکزی، 
مدیر دفتر نمایندگی تهران ، تعدادی از نمایندگان استان تهران و کارکنان دفتر مرکزی در مراسم استقبال از این قهرمان موفق شرکت داشتند.  استقبال کنندگان این فرصت را داشتند که لحظات غرور آفرین ملاقات خانواده 
های ورزشکاران  و خانواده های آنان  را مشاهده کنند.  اعضای تیم پومسه در میان تشویق حاضرین در فرودگاه و خانواده های آنان و اشک شوق استقبال کنندگان احساس خوبی را از قدرشناسی مردم تجربه کردند.

 از ساعت ها قبل از ورود قهرمانان پلاکاردهایی از طرف خانواده ها و فدراسیون پومسه خبر از بازگشت قهرمانان به میهن و همچنین خوش آمد گویی به آنان خبر می داد.  حلقه های گل استقبال کنندگان برگزدن قهرمانان 
و مربیان انعکاس دیگر از قدرشناسی و تقدیر استقبال کنندگان از قهرمانان بود .

جنوب تهران واقعا منطقه 
محرومیه، امیدوارم به 
جای عکس هایی که 

توی گروه های مختلف 
میگذاریم و میگیم این 
کارها رو کردیم جنوب 
تهران!   این محرومیتش 
رو توی کلمات و جملات 
باهاش بازی نکنیم،  سعی 
کنیم این محرومیت را 

رفعش بکنیم

دکتر قالیباف مظلوم 
شده. این همه شهر رو 
آباد می کند، همه هم 

انتظار دارند ، دولت هم 
باید یه قدمی برداره، 
متاسفانه انتقاد میشه،  
نماینده ها  میان رأی رو 
می گیرند و میرن دنبال 
کارشون،  فقط شهردار 

شهر را آباد کرده
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داوود قلی زاده  دبیر شورایاری محله» شکوفه شمالی« با جمعیت 

30000 نفره،  دیگر سخنران این نشست صمیمی بود . وی سه دوره 
از چهار دوره شورایاری، به عنوان دبیر این محله مشغول به فعالیت 
بوده است . وی در ابتدا  به اقدامات مثبت شهرداری تهران اشاره کرد و 
گفت: کارهای خوبی توسط آقای دکتر قالیباف در محله و کل منطقه 
19 انجام شده است. مترو خط 3 آمده، حسینیه مکتب العباس در 
خیابان ورزش ساخته شده که حدودا 3000 متر هست. بزرگ ترین 
حسینیه در منطقه 19، سه تا پارک بزرگ ساخته شده در محله 
ما، یکی شهید کاظمی، یکی شهید باکری، این ها همه زمان دکتر 
قالیباف ساخته شده، خیابان بازار احسانی در سال 80 سنگ فرش 
شد در زمان آقای دکتر قالیباف ،  بالای 3 میلیارد هزینه شد، بالای 
10000 نفر دارند اونجا کاسبی می کنند، از آقای دکتر قالیباف خیلی 
تشکر می کنیم، ارگان های غیر از شهرداری و  ارگان های دولتی نگاه 
نمی کنند، ما فقط شهرداری را می شناسیم، مثلا هر چی برقش 
خرابه میاد میگه به شهرداری، این مسئله اصلا مربوط به شهرداری 
نیست! ... مشکل داره میاد میگه به شهرداری، این مال شهرداری 

نیست! تشکر و قدردانی می کنیم  از شهردار تهران این کارا رو کرده.  
وی در ادامه به مشکلات محله خود اشاره کرد و افزود: ما در محله 
یکسری مشکلات داریم، یک پاساژ در خیابان شکوفه شمالی، حدودا 
27 ساله در طرح هست،  هر شهرداری اومده و رفته و انجام نشده 
است! پارسال قول دادند که ان شاءالله امسال این پاساژ عقب نشینی 
کنه و آقای دکتر قربانی دیروز صحبت کرد و گفت چهار تا از این 
مغازه ها را خریدیم. ان شاءالله امسال به دست آقای قربانی انجام 

بشه، توی 27 سال انجام نشده  است. نبود پارکینگ طبقاتی  از دیگر 
مشکلات محله ما است ، کلا پارکینگ نداریم، پنج شنبه، جمعه 
دوبله، سوبله ماشین پارک می کنند!  در خیابان ورزش زمینی داریم  
که مال شهرداری است،  نزدیک مترو خط 3 ،عبدل آباد هست. این 
زمین می تواند مشکل پارکینگ دو محله  نعمت آباد و عبدل آباد را 
حل کند. یک آمفی تئاتر رو باز هفت سال پیش  ساخته شده، 70 
درصد انجام شده، 30 درصد مونده،  الان داره خرابه میشه اونجا، 
متاسفانه میگن که بودجه نداریم . الان داره خراب میشه، یعنی آمفی 
تئاتر داره خراب میشه! اولین سرا در منطقه 19 در شکوفه شمالی 
ساخته شده بود،  متاسفانه چون از منازل مسکونی  دور بود،  جابه جا  
کردیم سرای محله رو با ناحیه دو، هیچ امکاناتی نداشت. الان ناحیه 
دو که سرای محله ما شده، آمفی تئاتر و کتابخانه نداریم. مشکلات 

سد معبری داریم که در منطقه حل نمیشه .

وانت های بلندگو دار؛ معضل منطقه 19 
این شورایار افزود: در کل منطقه 19 ، وانتی ها با بلندگو مردم را آزار 
میدهند. این رو کمک کنید که برطرف بشه! یعنی ساعت ده شب  
هم با بلندگو داد میزنند. راهنمایی و رانندگی هم خیلی مشکل 
داریم. اینجا باید سه  تا راهنمایی و رانندگی داشته باشیم نه یک دونه. 
رانندگی و کلانتری همکاری نمی کنند!  متاسفانه راهنمایی و 

احساس می کنند شورایاری همه کار توی اجرا توی شورایاریه! 
وی در بخش پایانی سخنان خود گفت:  از آقای دکتر قربانی تشکر 
می کنیم، 7 ماه که اومده، من تشکر می کنم ازشون به عنوان نماینده 

30 هزار نفر مردم محله ام. هیچ کس رو هم با خودش نیاورده،  بدون 
دفتر دار داره کار خودش رو انجام می ده! دست آقای دکتر قالیباف را 
از طرف مردم خودم می بوسم. دکتر قالیباف مظلوم شده. این همه 
شهر رو آباد می کند، همه هم انتظار دارند ، دولت هم باید یه قدمی 
برداره، متاسفانه انتقاد میشه،  نماینده ها  میان رأی رو می گیرند و 
میرن دنبال کارشون،  فقط شهردار شهر را آباد کرده. آقای دکتر 
طلایی هم دستشون رو می بوسم که به واسطه ایشون ،  شورای شهر 

به شورایاری ها کمک کرد  و جایگاه واقعی خود را پیدا کرد.

قالیباف واقعا مظلومه!

آسیب شناسى طرح تفصیلى یک ضرورت است
معماری  و  شهرسازی  کمیسیون  رییس 
شورای اسلامی شهر تهران گفت: طرح جامع 
تهران 17راهبرد دارد که با آسیب شناسی آن 
می توان پی برد تا چه میزان اهداف این طرح 
ها محقق شده و تا چه اندازه در فرایند زندگی 

شهری اثر گذار بوده است.
بین الملل  و  ارتباطات  کل  اداره  گزارش  به 
شورای اسلامی شهر نشست بررسی و آسیب 
شناسی طرح تفصیلی شهر تهران با حضور مهدی چمران رییس شورای 
اسلامی شهر تهران، محمد سالاری رییس کمیسیون شهر سازی و معماری 
شورا ، اقبال شاکری،محمد مهدی تندگویان، ابوالفضل قناعتی از اعضای 
شورا،میان شهر سازی شهرداری تهران و رییس سازمان نوسازی شهرداری 

تهران برگزار شد.
محمد سالاری در جمع مهندسین مشاور شهر ساز با اشاره به ضرورت 
آسیب شناسی و بازنگری طرح های جامع و تفصیلی گفت:در حال حاضر 
قریب به 10 سال از ابلاغ طرح جامع و 5سال از ابلاغ طرح تفصیلی شهر 
تهران می گذرد و با توجه به اینکه آسیب شناسی این طرح ها نیز در آن پیش 
بینی شده بود لذا ضرورت داشت از مجموع کسانی که در فرآیند تدوین این 

طرح ها دخالت داشتند این آسیب شناسی صورت گیرد.
در همین راستا یکی از ماموریت های کمیسیون شهر سازی و معماری با 
توجه به مشکلات و در خواست های مکرر شهروندی آسیب شناسی طرح 

تفصیلی است.
سالاری افزود: ما در فرایند برنامه ریزی شهری در دنیا با تغییر رویکرد های 
اساسی مواجه بوده ایم. لذا آسیب شناسی این طرح به ما می گوید که آیا در 

محتوا و نوع برنامه ریزی شهرسازی نیازمند تغییر رویکرد هستیم؟
رییس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر تهران گفت: 
طرح جامع تهران 17راهبرد دارد که با آسیب شناسی آن می توان پی برد 
تا چه میزان اهداف این طرح ها محقق شده و تا چه اندازه در فرایند زندگی 
شهری اثر گذار بوده است. وی اضافه کرد : اگر بخواهیم طرح تفصیلی را 
صرفا از جهت پهنه بندی بررسی کرد می توان گفت قریب به 90درصد 

اهداف محقق نشده و حتی مطالعه و تدقیق هم نشده است.
سالاری همچنین افزود: آسیب شناسی در این زمینه باید به طرح های 
موضعی و موضوعی نیز تسری یابد. طرح های موضعی که در تحقق آنها 
بیشتر در حوزه سخت افزاری اقدام شده است. نوسازی بافت فرسوده، 
تعیین حریم شهر تهران، هویت بخشی در معماری ایرانی و اسلامی از جمله 

همین موارد هستند.
وی اظهار داشت:لذا برگزاری این نشست در این راستا بوده است که با توجه 
به اینکه در دنیا چندین دهه است که از برنامه ریزی راهبردی به مدیریت 

طرح جامع عبور کردیم آیا این عمل در شهر تهران نیز باید انجام شود.
سالاری ابراز داشت:اگر طرح جامع، راهبردی و ساختاری شهر تهران می 
بایست ملاک عمل باشد که در حال حاضر هم هست چرا علی رغم وجود این 

راهبردها و تلاش های شهرداری نتوانسته ایم به اهداف تعیین شده برسیم.

 
 ساماندهى، اصولى ترین راه مواجهه

 با پدیده دستفروشى
نشست علمی- تخصصی »دستفروشی در شهر؛ مواجهه دولت، نهادهای شهری و 
جامعه مدنی« با حضور نمایندگان دستگاههاي مسئول، مدیران شهري، استادان 
دانشگاه و نمایندگان جامعه مدني در سالن اجتماعات شوراي شهر برگزار تهران 

شد.
به گزارش روابط عمومی مرکز مطالعات و برنامه ریزی شهر تهران، در ابتدای این 
نشست سبحان یحیائی مدیر مطالعات و برنامه ریزی امور اجتماعی و فرهنگی 
مرکز مطالعات وبرنامه      ریزی شهر تهران هدف از برگزاری این نشست را رسیدن 
به یک الگوی هم افزایی در مواجهه با پدیده دستفروشی خواند وگفت: شهرداری 
تهران به عنوان نهاد عامل در مواجهه با این پدیده همواره به دنبال بررسی 
زمینه های مختلف بوجود آورنده دستفروشی در شهر و یافتن مناسب ترین راهکار 

درمواجهه با آن است.
وی در ادامه از آغاز انجام پروژه  تحقیقاتی گسترده ای در همین راستا خبر داد و 
گفت: با توجه به نقدهای بیرونی فراوان به عاملیت شهرداری در این خصوص و 
نادیده انگاشته شدن نقش سایرسازمان های مسئول در موضوع، مرکز مطالعات 
وبرنامه ریزی شهر تهران انجام مطالعات میدانی وسیع و تشکیل کارگروه های 
مشترک با مراجع ذی مدخل را در دستور کار خود قرار داده و به دنبال راه حلی 
مناسب برای ساماندهی دستفروشان در شهر تهران است. این درحالی است که 
قانون تنها وظیفه مقابله با سد معبر را برای شهرداری وضع نموده است و از آنجا که 
دستفروشی پدیده ای وابسته به وضعیت کلان اقتصاد و بازار کشور است خلاء عدم 

حضور دیگر ارگان های مسئول در این خصوص کاملا مشهود است .
در ادامه این نشست دکتر علی اکبر تاج مزینانی، رئیس دانشکده علوم اجتماعی 
دانشگاه علامه طباطبایی از طرف انجمن علمی رفاه اجتماعی ایران به عنوان 
مجری پروژه مطالعاتی طرح ساماندهی دستفروشان ضمن ارائه گزارشی از روند 
کار این طرح مطالعاتی، ابعاد این موضوع را بسیار گسترده و در سطح ملی توصیف 
کرد و از عوامل اصلی بوجودآورنده این پدیده از ناتوانی نظام سیاست گذاری 
اجتماعی در سطح کلان، توزیع ناعادلانه فرصت ها در کل کشور و نابرابری های 

اجتماعی- اقتصادی ناشی از این عوامل نام برد.
فرشید یزدانی به عنوان فعال اجتماعی در حوزه حقوق کودکان کار و مشاور 
مدیرعامل و دبیر شورای برنامه ریزی راهبردی سازمان تامین اجتماعی از دیگر 
سخنرانان این نشست بودکه با اشاره به موضوع تقسیم  فضای کار،کلان شهرها 
را در حال عبور از عرضه محوری به سوی تقاضا محوری دانست و با نگاه انتقادی 
به رویکرد کاذب دانستن دستفروشی، تسهیل در توزیع کالا، پایین آوردن 
هزینه های معاملاتی و تعدیل قیمت ها، افزایش رقابت در سیستم توزیع و ایجاد 
اشتغال در دوره های رکود اقتصادی و به تبع آن کاهش گرایش به اقتصاد سیاه و 

جنایی را از وجوه انکارناپذیر مثبت دستفروشی خواند.
احد رستمی، مدیرکل دفتر مطالعات و رفاه اجتماعی که به عنوان نماینده 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این نشست حضور داشت با تأکید بر 
رویکرد اقتصادی به آمار 22 تا40 درصدی خانوارهای شهری که از نظر درآمدی 
آسیب پذیر و در معرض فقر قابلیتی هستند اشاره کرد و نبود فضا برای ایجاد  کسب 

وکارهای کوچک را در گرایش به دست فروشی بسیار مؤثر دانست.
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مسابقه کتابخوانی پیام های عاشورا برگزار می شود

سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران به مناسبت ماه محرم و با هدف ترویج پیام ها و ارزش های قیام حضرت اباعبدالله علیه السلام مسابقه کتابخوانی پیام ها عاشور را به صورت 
مجازی برگزار می کند. سازمان فرهنگی هنری شهرداری تهران در ماه محرم مسابقه کتابخوانی پیام های عاشورا را برگزار می کند. شهروندان می توانند فایل کتاب و سؤالات مسابقه را از 
سایت کتابخانه های عمومی شهر تهران www.tlib.ir یا در ادامه همین خبر دریافت کنند. علاقه مندان می توانند از راه ارسال پاسخ های صحیح به صورت عدد 1۴ رقمی به سامانه پیامکی 

20001837۴5 و یا تکمیل پرسشنامه آنلاین در مسابقه شرکت کنند. به برگزیدگان مسابقه به قید قرعه جوایز ارزشمندی اهدا خواهد شد. مهلت شرکت در مسابقه از 12 مهرماه هم زمان باآغاز 
گزارشماه محرم الحرام تا 30 آبان برابر با اربعین حسینی است.

هفته نامه »پدیده شهر« وضعیت کوره پزخانه های منطقه 19 را بررسی می کند:

 اینجا؛ غروب ها آسمان و زمین به هم می ریزد

نزدیک به 60 سال 
است که مردمان محله 
اسماعیل آباد و دولتخواه 
در هم آمیختن آسمان  و 
زمین را دیده اند... باد که 
از سمت شهریار بوزد، 
چشمان نگران مادران 
به دنبال فرزندانشان 
است تا برای در امان 
ماندن از این مصیبت 

بزرگ فرزندانشان را به 
داخل خانه های کوچک و 
فرسوده شان بکشاند. باد 
که از سمت شهریار بوزد؛ 
زندگی هم برای مردمان 
این محله ها حرام می شود

به غیر از مشکل تنفسی، 
بیماری پوستی مهمان 

ناخوانده 50 ساله 
مردمان این محله و 
محله های نزدیک به 
کوره های آجرپزخونه 
است. پوستان خشک و 
چهره هایی که به براثر 

کهولت سن بلکه به خاطر 
گرد و خاک همیشگی 
هوا چروک شده اند.»... 
اهالی این محله مکلات 
پوستی دارند که به خازر 
مجاورت نزدیک آنها به 
گرد و خاک  است... هر 

چند بخشی از بیماری هایی 
که در مدارس این محله 

به یک باره دیده می 
شود؛ به خاطر بچه های 
کارگران کوره پزخانه 
است...« این ها را خانمی 
می گوید که از یک مغازه 

کوچک بقالی خرید 
می کند... پیرمرد به او 

می گوید چوب خط خرید 
نسیه اش پر شده است. هر 
چند وضعیت مالی بیشتر 
خانواده هایی که در این 
محله زندگیی می کند؛ 
خوب نیست اما به گفته 
اهالی وضعیت کارگران 
کوره های آجرپزخونه به 
مراتب از وضعیت مالی 

آنها بدتر است.

افس�انه قانع:  عصرها اگ��ر گذرتان به محله اس��ماعیل آباد و 
دولت خواه ش��مالی و یا جنوبی بیفتد؛ با چهره ه��ای غبار گرفته 
آدم هایی روبه رو می ش��وی که گویی عذابی ب��زرگ را تازه از 
س��ر گذرانده اند. اما نیم قرن اس��ت که این عذاب را هر روز از 
س��ر می گذرانند. گناهی که اهالی این محله ها مرتکب شده اند 
همجواریش��ان با کوره های آجرپزی اس��ت. همان کوره هایی 
که یک زمانی فرسنگ ها با محله های مسکونی فاصله داشت اما 
اکنون در بین محله های منطقه ۱9 قرار گرفته اس��ت. بادهای 
بهاری و پاییزی که بوزد؛ محله اس��ماعیل آباد می ش��ود  دشت 
هور العظی��م. جایی که هم مس��ئولان دولتی و هم کارشناس��ان 
محیط زیس��ت می گویند منش��اء ب��زرگ ریزگردهای جنوب 
کشور از آنجاست. نام این دشت را مردم اهواز و آبادان به خوبی 
می شناسند. اما کانون ریزگردهای شهر تهران تنها جنوب کشور 
نیست چرا که اطراف تهران نیز 80 کانون تولید ریزگردها وجود 
دارد که یکی از این کانون ها کوره های آجرپزی  منطقه ۱9 است. 
اینجا کودکانی که به دنیا می آیند هیچ وقت معنای آسمان آبی را 
هیچ وقت نمی فهمند. رنگ آسمان در نقاشی های کودکان این 

محله  ها خاکی است.

اینجا با غروب آفتاب قیامت تکرار می شود
کافی اس��ت غروب یک��ی از روزهای پایی��زی راهی منطق��ه 19 و محله 
اس��ماعیل آباد و یا دولتخواه شوید؛ آن زمان اس��ت که معنی محشر و روز 
قیامت را می فهمید. نزدیک به 60 سال اس��ت که مردمان این محله ها در 
هم آمیختن آس��مان  و زمین را دیده اند... باد که از س��مت ش��هریار بوزد، 
چشمان نگران مادران به دنبال فرزندانشان است تا برای در امان ماندن از 
این مصیبت بزرگ فرزندانشان را به داخل خانه های کوچک و فرسوده شان 
بکشاند. باد که از سمت شهریار بوزد؛ زندگی هم برای مردمان این محله ها 
حرام می ش��ود.»... اوایل که به صحنه های بلند ش��دن خاک در آس��مان 
نگاه می کردم... فکر می کردم که خدا عذاب الهی را بر س��رمان نازل کرده 
است... گاهی اوقات که بادهایی تند از سمت شهریار به این سمت می وزد، 
گردبادی می ش��ود که گویی باد حامل خشم آس��مان و زمین است که به 
سمت خانه های ما روانه می کند...« پای درد دل مردم محله اسماعیل آباد 
که بنشینی، حتما میتوانی معنای روز قیامت و محشر را از لابه لای کلمات 

ساده ای که به کار می برند بفهمی.
در کوچه پس کوچه های محله اسماعیل آباد به دنبال قدیمی های محله 
می روم تا شاید به تاریخچه دقیق و درستی از این محله که به اذعان بیشتر 
مردم ساکنان آن یکی از محله های قدیمی منطقه 19 هست؛ برسم. گویا 
اراضی محله اسماعیل آباد جزو املاک محمد حسن خان اعتماد السلطنه 
از وزراء ناصرالدین شاه بوده است. در س��ال 1325 این زمین ها به صورت 
زمین کش��اورزی و باغ های میوه بود که اهالی قدیمی در کنار زمین های 
کشاورزی ساکن بودند. از سال 1335 بود که نخستین کوره های آجرپزی 
در اطراف این محله ساخته ش��د. به همین خاطر کم کم مهاجران زیادی 
که در آرزوی پولدار ش��دن در تهران بودند راه��ی کوره های آجرپزی این 
محدوده ش��دند. در طول نیم قرن اخیر کارگران زیادی به محله اسماعیل 
آمدند و همی��ن جا زندگ��ی کردن��د. لهجه و ن��وع گوی��ش اهالی محله 
اسماعیل آباد نشان می دهد که اکثر اهالی محل ترک زبان و مهاجران شمال 
غرب کش��ور هس��تند. طبق اطلاعاتی که حیدر مقدم فر، دبیر شورایاری 
محله اسماعیل آباد می دهد؛ اکنون 5 کوره آجرپزی و یک محله به نام علی 
آباد پاکدانه که اکثراکارگاه های صنعتی هس��تند در این محل وجود دارد. 
البته با ساخت بزرگراه آیت الله سعیدی محله اس��ماعیل آباد به دو بخش 
اس��ماعیل آباد غار )محدوده منطقه 18( و اس��ماعیل آباد قلعه )محدوده 
منطقه 19(  تقسیم شد. این محل از سمت ش��مال به دولتخواه، از جنوب 
به اتوبان آزادگان ، از شرق به دولتخواه  ، از غرب به بزرگراه آیت اله سعیدی 

ختم می شود .
دبیر شورایاری محله اس��ماعیل آباد می گوید: محله اسماعیل آباد قدمت 
بس��یار زیادی بین محلات منطقه دارد و در دو دهه گذشته به مرور زمان 
به بافت شهري رسیده است. پیش از آن سراسر محله را کوره هاي آجر پزي 
در بر مي گرفت که با توجه به رونق پخت و تولید آجر س��نتی در آن سال ها 
و کاربرد و استفاده فراوان از آن در س��اخت و ساز ساختمان های مختلف، 
این کوره ها در محله فعال بوده اند. هر کدام از کوره های آجرپزی این محل 
اسم های متفاوتی دارد. به عنوان مثال کوره هاي آجرپزي طباطبایي، فشم، 
مس��عود، ناهید، س��هیل، نادری، کارون و فرج نام برد که در حال حاضر  با 
کاهش استفاده از آجر سنتی در ساختمان ها و از رونق افتادن تولید و بازار 

آن تعداد اندکی از این کوره ها فعالندو مابقی تعطیل شده اند. 

ریه اهالی محله اسماعیل آباد از گرد و خاک به خِس، خِس افتاده
خاک که بلند می ش��ود؛ پرده ای خاکی در مقابل چشمانت قرار می گیرد. 
آن هایی که مشکل تنفسی دارند؛ دس��ت هایی خود را در مقابل دهانشان 
گرفته اند و همچنان به فعالی��ت روزانه  خود ادام��ه می دهند. بچه ها هم 
هنوز  مش��غول بازی در کوچه پ��س کوچه های محله هس��تند اما زمانی 
که آس��مان در لابه لای گرد و خاک پرده س��یاه خود را برچهره خورشید 
می کش��د، کودکان نیز س��رازیر خانه های خود می ش��وند.»... آس��مان 

اینجا هیچ وقت آبی نیس��ت.... اینجا آس��مان رنگ خ��اک دارد....« این ها 
را ابوالفضل می گوید. جوان 18  س��اله ایی که با دوس��تان خود در تکیه ای 
کوچک مش��غول چایی دادن به عزاداران امام حس��ین است. هر چند که 
جوان است. ابوالفضل می گوید که از بچگی دچار آسم شده است  و به خاطر 
همین است که همیشه سرفه می کند.» یک بار با خانواده به  مشهد پابوس 
امام رضا رفتم... مادرم فکر کرد که امام رضا شفایم داده .... دیگر سرفه نمی 
کردم... خوشحال بودم... اما زمانی که دوباره به تهران و این محله برگشتم 
سرفه هایم شروع  شد...« باد که از سمت شهریار می وزد گاهیی اوقات نفس 
کشیدن برای ساکنان محله اسماعیل آباد سخت می شود مانند ابوالفضل 
که بعضی وقت ها مجبور اس��ت از اکس��یژن اس��تفاده کند.»... اگه ما هم 
پولدار بودیم و منطقه دیگری خانه داشتیم... هم تیپ مان خوب بود و هم 

ریه هایمان سالم بود...«
سرفه کردن مهمان همیشگی ریه های ساکنان زنان و مردان و کودکان و 
نوجوانان محله اسماعیل آباد است. ابراهیم دانشجوی سال سوم کامپیوتر 
است. »... وقتی می خواهم به دانشگاه برم یک پیراهن دیگر با خودم می برم 
... گاهی اوقات آنقدر گرد و خاک در محله زیاد است که تا به دانشگاه برسم 
لباسم خاکی است ... یک بار دوستانم فکر کردن از سر خاک سپاری عزیزی 
از بهشت زهرا به دانشگاه رفته ام... من هم نگفتم که از خانه مستقیم به اینجا 
آمده ام و جوری وانمود کردم که بهشت زهرا  بودم...« هر چند صحبت هایی 
ابراهیم؛ ابوالفضل و نادر و سهیل را به خنده می اندازد اما در پس کلمات این 
جوان غمی نهفته است. غمی که نشان می دهد اززمانی که چشم باز کرده 
گرد و خاک و تل های خاک کوره های آجرپزخونه ها مهمان چش��مانش 
بوده اس��ت.» ... خانم اون کوه را می بینی... اون خاکه هایی اس��ت  که کوره  

اجرپزی نادر اینجا دپو کرده... حالا اگر هوا سرد شود و باد بوزد نصفی ازاین 
خاک ها به داخل ریه ها و خانه هایمان می رود...«

وارد خانه های محله اس��ماعیل آباد که می ش��وم؛ بوی نم خاک از دریچه 
کولر به خوبی  به مشام می رسد و به اندازه چند میلیمتر خاک روی وسایل 
خانه ها نشسته است.»... هر روز صبح روی تمامی وسایل خانه را دستمال 
می کشم اما چند س��اعت نگذشته دوبار پر از خاک می ش��ود...  صبح ها به 
اندازه یک س��انت خاک بالای پش��ت بام ها و مقابل در حیاط جمع ش��ده 
اس��ت که باید جارو کنم... بیش��تر زن های این محله به خاطر گرد و خاک 
ریه هایشان مش��کل دارد و مهره های کمرش��ان به خاطر اینکه مجبورند 
خانه را چندین  بار جارو کنند؛ آسیب دیده است...« فاطمه 23 سال بیشتر 
ندارد. کودک نوزاد خود را داخل گاهواره ای که با دو لایه پارچه توری روی 

آن را پوشانده نگاه می کند.»... مجبورم بچه ام را داخل این گهواره و لابه لای 
این تورها بگذارم تا گرد و خ��اک وارد ریه های این طفل معصوم نش��ود... 
در این محله بیشتر بچه هایی که به دنیا می آیند آس��م دارند و بیشتر آنها 
این بیماری را تا زمانی که بزرگ ش��وند؛ به همراه دارد...« فاطمه می داند 
که چه زمانی در محله اسماعیل آباد قیامت برپا می شود. آفتاب که غروب 
می کند؛ کمی پرده های خانه را کنار می زند»... ببین... گرد و خاک را ببین... 
گاهی وضعیت هوای محله اسماعیل آباد بدتر از ش��هرهای اهواز و آبادان  
می شود...« سرعت داخل بالکن خانه اش می شود و لباس های دخترش را 
از روی نرده های زنگ زده برمی دارد تا کودک تازه متولد ش��ده است بیمار 

نشود.
به غیر از مشکل تنفسی، بیماری پوستی مهمان ناخوانده 50 ساله مردمان 
این محله و محله های نزدیک به کوره های آجرپزخونه اس��ت. پوس��تان 
خش��ک و چهره هایی که به براثر کهولت س��ن بلکه به خاطر گرد و خاک 
همیشگی هوا چروک شده اند.»... اهالی این محله مشکلات پوستی دارند 
که به خاطر مجاورت نزدیک آنها به گرد و خاک  اس��ت... هر چند بخشی از 
بیماری هایی که در مدارس این محله به یک باره دیده می ش��ود؛ به خاطر 
بچه های کارگران کوره پزخانه است...« این ها را خانمی می گوید که از یک 
مغازه کوچک بقالی خرید می کند... پیرمرد به او می گوید چوب خط خرید 

نسیه اش پر شده است.
هر چند وضعیت مالی بیشتر خانواده هایی که در این محله زندگی می کند؛ 
خوب نیست اما به گفته اهالی وضعیت کارگران کوره های آجرپزخونه به 

مراتب از وضعیت مالی آنها بدتر است.
اما آن سوی محله اسماعیل آباد مردمی زندگی می کنند که دستان پینه 

بسته آنها و صورت های سوخته شان نشان از  کار طاقت فرسا در کوره های 
آجرپزی  دارد.».... کاری جز آجرپزی از دس��تمان برنمی آید...« این ها را 
خلیل می گوید که اصالتش به سیستان و  بلوچستان بر می گردد. 5 تا بچه 
دارد   و به همراه پدر  و مادر پیرش در یک��ی از آلونک های اطراف کوره های 
آجرپزی فشم زندگی می کند. خانه اش به اندازه یک قالی 9 متری فضا دارد 
و به گفته خودش 10 نفر در این خان��ه روزگار می گذرانند. خلیل به آب و 
هوای کوره های آجرپزی عادت دارد. حتی آسمان خاکی این محدوده برای 
او تمیز است.»... شما اگر ساکن بلوچستان بودید و گرد و خاک بلند می شد؛ 

چه می گفتید... اینجا هوا بهتر از شهرماست...« 
آنطور که حیدر مقدم فر؛ دبیر ش��ورایاری محله اس��ماعیل آباد می گوید: 
کوره آجرپزی نادری 10 متر، کوره کاروان 60 متر و کوره فش��م نیز خدود 

100 متر با بافت مسکونی محله فاصله دارد. این فاصله نزدیک باعث شده تا 
زندگی برای ساکنان این  محل سخت شود.  به محدوده کوره ههای اجرپزی 
که می رویم تنها کوره نادری فعالیت دارد. کوره فشم هم نیمه تعطیل است 
و کاروان هم کاملا تعطیل شده است. کوره های دیگر نیز مخروبه شده اند 
و بیشتر از انگه محل تولید اجرهای دستی و سنتی باشد؛ پناهگاهی برای 
معتادان و کارتن خواب ها شده است. البته برخی از کوره های تعطیل این 
محدوه هم پاتوق اراذل و اوباش اس��ت. اهالی محله های اطراف کوره های 
آجرپزی به کارگران ساکن در آلونک های این محدودهه را کولی می نامند. 
اما بیش��تر کارگران کوره های آجرپزی را افاغنه، سیس��تان و بلوچستانی 
و خراسان جنوبی  تشکیل می دهند. هر چند کارفرماههای این کارگران 
آلونک های کوچک با یک شیر آب و حمام مشترک برای آنها ساخته اند. اما 

وضعیت این آلونک هااز نظر بهداشتی اصلا خوب نیست.
عبدالله از تربت جام 20 سالی می شود که به تهران و این محله آمده است. 
35 سال بیشتر ندارد و از 15 سالگی ساکن آلونک های کوره پزخونه ها شده 
است.»... زممانن هایی که کوره تعطیل اس��ت ما مجبوریم برای کارهای 
بنایی به محله های دیگر برویم... گاهی اوقات حتی پول نداریم نان بخریم... 
شب هایی هست که بچه ها سر گشنه به زمین می  گذارند... اونقدر از نانوایی 
نان نسیه گرفته ایم که دیگر به ما نسیه هم نان نمی دهند... با این اوضاع باز 
هم خدا را شکر.« 20 ساله بود که دختر یکی از کارگران را گرفت و همانجا 
ماند و بچه دار شد.»... اسم پسرم ا مدرس��ه نوشتم اما اونجا بچه ها به بچه ام 
کولی می گویند... فرق ما با مردم محله این اس��ت که م��ا پول نداریم خانه 

داشته باشیم...«
وضعیت نداش��ت در نزدیکی کوره های آجرپزخونه در حد صفر است. به 
همین دلیل است که بیماری های پوستی و ... در بین کارگران و خانواده ای 
این محدوده زیاد دیده می ش��ود.» خیلی از کارگرها بیمه ندارند.. آنهایی 
هم که بیمه دارن��د پول ندارند تا ب��رای دوا و درمان خرج کنن��د.«  به رغم 
آنکه بیش��تر کوره های این  محله تعطیل هس��تند اما دپو خاک در مقابل 
این کوره ها به 40 تا 50 متر هم می رس��د. مقدم ف��ر می گوید: »بعضی از 
کوره هایی که تعطیل هس��تند اقدام به فرو خاک می کنند. اما تا زمانی که 
این خاک به فروش برسد نیمی از آن بر س��ر ما می ریزد و وارد خانه هایمان 

می شود.«
مریضی کارگران آجرپزی و خانوادههای آنها یک دیگر از نگرانی هایی است 
که اهالی محله اسماعیل آباد دارند. »... بیشتر کارگران کوره های اجرپزی 
بیماری های پوستی دارند و وقتی از استخرهای محله های اسماعیل آباد 
و دولتخواه استفاده می کنند؛ باعث شده تا اینبیماری ها به اهالی محل نیز 
سرایت کند. همچنین کودکان آنها در مدارس محله تحصیل می کنند و 
همین مساله باعث شده تا ش��اهد برخی از بیماری ها در مدارس باشیم.« 
مردم محله اس��ماعیل آباد اعتقاد دارند اگر به وضعیت بهداشت کارگران 
کوره های آجرپزی رسیدگی شود؛ همزیستی با این افراد نیز برای مردمان 
محله راحت تر خواهد ش��د. کوره هایی ک��ه خاک را خام می فروش��ند با 
دستگاه های عجیب و غریب که به دستگاه های آسیاب خاک معروف است؛ 
خاک را با فشار به داخل کوره ها هدایت می کند و همین دستگاه به اعتقاد 

اهالی محل خاک زیادی را وارد ریه های ساکنان محله می کند.
مقدم فر می گوید: »60 سال اس��ت که اهالی محل نامه نگاری های زیادی 
را با مسئولان انجام داده اند اما صاحبان کوره های آجرپزخونه آنقدر پولدار 

هستند که هیچ کسی حریف  آنها نشده است.«

محصور در میان کوره های آجرپزی
آنطور که س��هرابی، دبیر محله دولتخواه جنوبی می گوید: 168 هکتاری 
منطقه 19 تهران توسط کوره پزخانه ها احاطه شده است و به غیر از محله 
اسماعیل آباد، محله های دولتخواه شمالی و جنوبی نیز درگیر آسیب های 
این کوره ها هس��تند. جتی زمانی که باد بلند می ش��ود گ��رد و خاک این 

کورهه ها تا دولت آباد و عبدل آباد نیز می رسد.«
به گفته دبیر ش��ورایاری محله دولتخواه جنوبی ؛ تا کنون اعضای شورای 
شهر و حتی شهردار تهران بارها به این منطقه آمده اند و از محله اسماعیل 
آباد و دولتخواه هم بازدید کرده اند. در بازدید اخیر دکتر قالیباف، ش��هردار 
تهران هم بار دیگر این  مشکلات مطرح ش��د و منتظر هستیم تا شاید این 

بازدید برای مردم این محدوده خیر و برکت داشته باشد.
در محله اس��ماعیل آباد هنوز برخ��ی از تیرهای چراغ ب��رق این محدوده 
چوبی هستند. مقدم فر در این باره توضیح می دهد: بیشتر معابر این محله 
روش��نایی کافی ندارند. حتی در برخی معابر از جمله کوچه شهید نجفی، 
کوچه شهید رضا نژاد فر و ... تیرهای چراغ برق به صورت چوبی هستند که 
این مسئله جای تعجب دارد و همچنین جانمایی تیرها نیز در برخی معابر 
نیازمند ساماندهی و اصلاح است. برای تعویض این تیرهای برق مراجعات و 
مکاتباتی با اداره برق منطقه کرده اند که اداره برق عنوان کرد هزینه تعویض 

تیر را باید اهالی پرداخت کنند.
دبیرشورایاری محله اسماعیل آباد تاکید می کند: این تیرها نه تنها منظر 
ش��هری را نازیبا  کنند، یک خطر بالقوه نیز به حس��اب می آیند، اگر آتش 

سوزی در این تیرهای چوبی رخ دهد، به یک فاجعه منجر می شود. 
هوا که تاریک می ش��ود، اهالی محله اس��ماعیل آباد می دانند که یک روز 
خاکستری از 365 روز سال تمام شده است و باید دید فردا چگونه به هم می 

ریزد و تصویر خاکی زمین بر آینه آسمان جلوه گر می شود.
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توجه جدی شهرداری تهران به موضوع آسیب های اجتماعى و رسیدگى به فقرا
به گزارش هفته نامه »پدیده ش��هر« در جریان این جلسه معاونان شهرداری تهران به تش��ریح گزارش عملکرد بخش های مختلف شهرداری 

منطقه 19 پرداختند و تدابیر مورد نیاز به منظور پیشبرد امور منطقه مورد بررسی قرار گرفت.   
قالیباف گفت: در این س��ری از جلسات نظارت س��تادی، رس��یدگی به امور مناطق با حضور تمامی معاونان و بخش های ستادی سازمان ها و 
معاونان صورت می گیرد که امروز نیز تصمیمات خوبی برای منطقه 19 گرفته ش��د؛ به نحوی که این تصمیمات می تواند تحولات جدی را در 

محلات منطقه 19 ایجاد کند.  
وی تاکید کرد: بخشی از افراد نیازمند در مناطق محروم زندگی می کنند که ضروری است توجه بیشتری به آنها صورت گیرد؛ همانند خانواده 

های معلولی که تحت پوشش سازمان های خدماتی نیستند و یا اسکان برخی افراد در حاشیه کوره پزخانه ها که زیبنده نیست.
شهردار تهران با اشاره به بررسی نیازمندی های منطقه 19 در جلس��ه نظارت ستادی، بیان کرد: در زمینه آسیب های اجتماعی نیز شهرداری 
تهران بیش از سه سال است که رسیدگی به این موضوعات را در دستور کار خود قرار داده و هم اکنون مسئله آسیب های اجتماعی را به صورت 

ویژه تر بررسی می کنیم.
وی با اش��اره به موضوع کودکان کار در ش��هر تهران، عنوان داش��ت: یکی از بحث های جدی ما موضوع آموزش کودکان کار است چرا که آنها 
به تنهایی نباید مورد بررس��ی قرار گیرند بلکه یک خانواده و عقبه ای دارند و با مش��کلاتی همانند بد سرپرس��تی، توانمند س��ازی، سلامت، 
فرهنگسازی و ... روبرو هستند. وی یادآور شد: درخواست من از مردم عزیز ش��هر تهران آن است که همه دست به دست هم دهیم تا بتوانیم به 

نیازمندان توجه جدی تری داشته باشیم.



۱۰
گزارش هفته نامه »پدیده شهر« از فعالیت جمعیت »طلوع بی نشان«:

از  زیر پلیدی های شهر، طلوع آفتاب  را    نظاره گر باش!

  اولین نشست علمی،تخصصی شبکه ملی موسسات نیکوکاری خیریه برگزار شد
 شبکه ملی موسسات نیکوکاری و خیریه در راستای یکی از اهداف خود “آسیب شناسی مؤسسات نیکوکاری و خیریه و ارائه راهکار برای رفع مسائل و مشکلات “ نشستی تخصصی با موضوع 
“ چالش ها و راهکارهای استفاده از نیروهای داوطلب در سازمان های مردم نهاد “ برگزار کرد. این نشست با حضور جمعی از نمایندگان سازمان های مردم نهاد سراسر کشور در اتاق بازرگانی 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران برگزار شد. در این نشست ابتدا فیروزه صابر مدیر عامل شبکه به حاضرین خوش آمد گفت و چارچوب کلی روند جلسه را مشخص کرد، در ادامه نسیم غنبر 
طهرانی، استادیار دانشگاه خوارزمی و مشاور شبکه مطالبی را تحت عنوان “سیمای کار داوطلبانه در ایران و جهان” ارائه داد و پس از ان زهرا رحیمی، مدیر عامل جمعیت امام علی و سامان 
خسروانی با چندین سال تجربه در زمینه فعالیت های داوطلبانه، تجربیات خود را با شرکت کنندگان به اشتراک گذاشتند.  سمن ها

هلن عبادی:  کارتنخ��واب یعنی نهایت تنهایی. کارتنخواب که باش��ی 
دلت تنگ می شود برای سال های دور که خانواده داشتی. کارتنخواب 
که باش��ی دلتنگ می ش��ود برای بغل کردن بچه ات، مادرت و پدرت. 
کارتنخواب که باش��ی دیگر به چش��م همش��هریانت انس��ان نیس��تی. 
موجودی هستی که لکه ننگی. نها وجود انسانیت را دیگر نمی بینند؛ تنها 
س��یاهی های چهره و تنت را می بینند. کاری ندارن��د قبلا دکتر بودی 
یا مهندس. آنها الان��ت را می بینن��د. از کنارت با ترس رد می ش��وند. 
کارتنخوابی یعنی یک دنیا غم ک��ه روی یک تکه کارتن پ��اره می توانی 
این دنیا را مرور کنی. اما اگر روزی در دنیای س��یاه آوارگی در کوچه 
پس کوچه های شهر کسی دستت را بگیرد. اگر گوشی سنگ صبورت 
شود و چشمی همراه چشمت گرم شود و اش��ک از آن سرازیر شود 
آن وقت اس��ت که دوباره متولد می ش��وی. آن وقت است که دلت 
می خواهد از قعر چاه تنهایی مانند س��تاره ای بدرخشی و بیرون بیایی. 
آن وقت است که دنیای تنهاییت تمام می شود. حتی اگر دیر باشد. اما 

تولد دوباره اش به یک دنیا رفاه و پول و موقعیت اجتماعی می ارزد.
روزگار غریبی است. آنقدر غریب که نمی دانی چه زمانی تو هم به اخر خط 
می رسی و دست از زندگی پر درد و رنگ می کشی تا آواره خیابان ها شوی. 
کارتنخواب ها دو دسته هستند. دس��ته اول کسانی اند که کارتنخوابی را 
به عنوان یک میراث ش��وم از پدران و مادران خود به ارث برده اند و دسته 
دیگر هم افرادی هستند که زمانی بر و بیایی داشتند،  اما به یکباره آسمان 
برای آنها سیاه می  شود و برای فرار از مشکلات به زیر پوست شهر می روند 
تا دیده نشوند. تا فراموش شوند. اما در میان این آدم ها هستند  افرادی که 

دوباره زندگی را به این افراد می بخشند. می شوند طلوع بی نشان.

پناهگاهی برای بی پناهان
در سال 1384 گروهی از مردم این شهر با انگیزه کمک به افراد بی خانمان 
و آسیب دیدگان اجتماعی با چند بسته غذای گرم راهی خیابان های شهر 
ش��دند تا فضایی محبت آمیز و صمیمانه را در بین آنها تقس��یم کنند. تا 
بتوانند دل های رمیده این قشر دل شکسته را با زندگی آشتی دهد. اینک 
بعد از گذشت ده س��ال، این حرکت زیبا ، تحت عنوان »آیین مهرورزی« 
با شکوهتر و دلچسب تر از گذشته هر سه ش��نبه شب بهانه ای است برای 
گردهمایی یاوران طلوع و دعوت از دوس��تان بیمار ب��رای ورود به عرصه 
بهبودی.  آیین مهرورزی بود تا باعث ش��د این جمعیت بی ادعا موسسه 

طلوع بی نشان را برای بازگرداندن کارتنخواب ها به زندگی تشکیل دهند.
جمعیت طلوع بی نشان ها س��ازمانی اس��ت مردم نهاد، غیر دولتی و غیر 
سیاس��ی که با انگیزه والای کمک به همنوع  و با هدف حمای��ت از زنان ، 
مردان و کودکان آس��یب دیده اجتماعی از سال 1388 به صورت رسمی 
آغاز به فعالیت کرده است. طلوع به عنوان حامی تخصصی افراد درگیر با 
معضل کارتن خوابی، فعالیت خود را در هفت حوزه جذب، درمان، سرپناه، 
آموزش، اشتغال، بازگش��ت به خانواده و بازگشت به بدنه جامعه متمرکز 

کرده است.
اکبر رجبی مدیر موسسه طلوع بی نش��ان می گوید: این موسسه در یک 
دهه خدمت رسانی عاش��قانه و صادقانه به بی پناهان اجتماعی، امروز به 
پایگاهی استوار و سرپناهی امن در میان آس��یب دیدگان معضل کارتن 
خوابی و بیماری اعتیاد بدل شده است. طلوع امیدوار است در سایه آگاهی 
اجتماعی انسان ها و با حمایت های همه جانبه این سازمان هیچ انسانی در 
ناامنی خیابان ها شب را به صبح نرساند.  در بیانیه چشم انداز این موسسه 
آمده اس��ت: »دنیای مدرن امروز در کنار زیبایی ها و آس��ودگی هایش، 
پیچیدگی هایی را در زیستن اجتماعی انسان ها ایجاد کرده است. کمتر 
از چند دهه پیش، گرسنگی و فقر ریش��ه اصلی مشکلات اجتماعی بود و 
بی خانمانی معضلی بود که صرفا ریش��ه در فقر داشت. در دنیای امروز اما 
بی خانمانی معانی پیچیده تری یافته اس��ت و با عجین ش��دن با بیماری 

اعتیاد به یکی از معضلات اساسی تبدیل شده است.«
به  گفته رجبی؛ اکنون موسس��ه طلوع با ش��عار عش��ق و صل��ح، قدم در 
عرصه ای نهاده اس��ت تا با تکیه بر حس انس��ان دوس��تی و خردجمعی، 
تلنگری باشد برای بازگشت انس��انی که ریشه در نس��یان دارد، به خود 
فراموش ش��ده خویش. با گام نهادن در این چرخه، می خواهیم به سوی 
ساختن جهانی عاری از بی تفاوتی برویم. به سوی ساختن مهد عشقی که 

اعتماد را به اعتقاد بدل می سازد.
ش��اید نقطه ای که امروز طلوع در آن ایستاده اس��ت، در ایران و در ش��هر 
تهران باشد، اما تفکری که پایه های این جمعیت بر آن استوار است خود را 

محدود به مرزها نمی داند و این حرکت را، حرکتی جهانی می بیند. 

بازگشت از سراشیبی سقوط
 هدف اصلی جمعیت طلوع بی نش��ان کمک در جهت تأمین تسهیلات 
درمانی و بهداش��تی برای آس��یب دیدگان اجتماع��ی و حمایت مادی و 
معنوی از آنهاس��ت. با این رویکرد برنامه این موسسه اقداماتی همچون: 
کمک به افراد آس��یب دیده اجتماعی در جهت ایجاد و یا داش��تن شغل 
مناس��ب، فراهم کردن شرایط جامعه برای نگاه انس��انی به کارتن خواب 
ها، کمک به تأمین مایحتاج )غذایی، پوشاک، سرپناه و ... ( افراد نیازمند، 
گرسنه و در راه مانده و نیز کمک به اسکان مناسب خانواده های بی سرپناه 

یا بدسرپناه و    کمک و حمایت از درراه ماندگان و یا افرادی که به هر دلیل 
از منزل دور مانده و بی سرپناه یا کارتن خواب محسوب می شوند.

کمک و حمایت  های فرهنگی از خانواده هایی ک��ه در میان آنان بیماری 
اعتیاد شیوع یافته، برای گسترش فرهنگ سلامت زیستن در جامعه به 
وسیله ارائه کتب، نش��ریات و برپایی جلس��ات مربوط، با اخذ مجوزهای 
لازم، برگزاری و برپایی همایش هایی برای خانواده ها در س��طح مساجد، 
دانش��گاه ها و به وی��ژه در مدارس برای پیش��گیری از ابت��لای جوانان به 
نیکوتین و مواد مخدر ب��ا اخذ مجوزهای لازم و کاه��ش ناهنجاری های 
اجتماعی از طریق بالا بردن س��طح آگاهی عموم بخش دیگری از اهداف  
این موسس��ه را تش��کیل می دهد. ناگفته نماند ک��ه اقداماتی در جهت 
پیشگیری به معنای نگاه بخشیدن به عموم مردم به خصوص خانواده ها، 
درمان به مفهوم معرفی راهکار جهت درمان کارتن خوابی و آسیب های 
اجتماعی مورد نظر، ایجاد باور به بهبو پذیر بودن بیماری کارتن خوابی و 
اعتیاد؛ با نشان دادن توانایی بهبودیافتگان یا افراد در حال بهبودی با تاکید 
بر نیروی خواست انسان نیز بخش دیگر از اهداف این موسسه را تشکیل 
می دهد. اعضای این موسس��ه مردمی بر این باورند که فرهنگ س��ازی و 
یادآوری اصالت انسانی به شکلی نمادین و بازگرداندن انگیزه دگرخواهی 
و خدمت گذاری خالصانه و صادقانه و پذیرش مس��ئولیت های اجتماعی 
به آحاد اقش��ار جامعه، ایجاد باور به تحول و معج��زه در بین افراد جامعه، 
ایجاد فضای مش��ارکت مردمی برای تمامی افراد جامعه، ایجاد تحول در 
نگرش افراد جامعه نسبت به آس��یب اجتماعی اعتیاد و کارتن خواب ها، 
هویت بخشی به افراد مددجو در جهت بازگشت به جامعه و پذیرش نقش 
اجتماعی خود و گام نهادن در مسیر یک زندگی سالم و دارای شأن انسان 
و در نهایت حما های روحی و روانی از زندانی��ان و نیز حمایت های مالی و 
معنوی )روانی( از خانواده های ایش��ان نیز در لابه لای تمامی برنامه های 
موسس��ه  طلوع بی نش��ان به عنوان یک رویکرد و هدف ب��ه ان پرداخته 

می شود.

طلوع بی نشان آغوشی باز برای به آخر خط رسیده ها
می توان گفت ش��یوه جذب در طلوع نخس��تین و مهم ترین وجه تمایز 
طلوع اس��ت. در طلوع هیچ اجباری برای آمدن، پاک شدن و پاک ماندن 
وجود ندارد. طلوع تکیه گاه امنی است برای کس��انی که از دود و آوارگی 
خسته اند و داوطلب پاکی و پاک ماندن هستند. اکبر رجبی بیان می کند: 
سه شنبه های هر هفته، به نیت شفا و بهبودی، حدود 1500 پرس غذا در 
میان کارتن خواب ها توزیع می شود که این غذا بهانه ای است برای ایجاد 
ارتباط با این افراد و طی همین فرآیند، هر هفته تعداد قابل ملاحظه ای از 
کارتن خواب ها به صورت داوطلبانه و برای آغاز روزگاری پاک و بدون دود 
و خماری و نشئگی، با طلوع همراه می شوند. به طور متوسط  15 نفر در هر 

هفته در مراکز این مجموعه  توسط متخصصین پذیرش می شوند.

مداوای جسم و روح
به گفت��ه رجبی؛ پ��س از جذب مرحله درمان آغاز می ش��ود که ش��امل 
سم زدایی )دوره 21 روزه( و ترک نیاز روانی به مواد مخدر می شود. در این 
دوره خدمات مشاوره توسط مشاورین مراکز، کلاس های روان شناسی و 
درمانی بیماری اعتیاد برای رهپویان انج��ام می گیرد. همچنین افراد در 

حال بهبود به صورت مستمر تحت معاینه پاراکلینیکی قرار می گیرند.
با توجه به نیازس��نجی های انجام ش��ده برای مراکز، موسسه توانست از 
ابتدای س��ال 94 اتاقی را در جهت خدمات پزش��کی و دندان پزشکی در 
سرای مهر بانوان تجهیز کند. این فضا امکان این را بوجود آورد تا پزشکان 

از امکانات این اتاق، برای معاینه بیماران بهره جویند.
از آن جا که خیل��ی از افراد کارتن  خ��واب به بیماری ه��ای عفونی دچار 
هس��تند، این موسس��ه همکاری خود را با مرکز تحقیقات ایدز آغاز کرد. 
همراه با بازدید سرکار خانم مینو محرز، رئیس مرکز تحقیقات ایدز، این 

مجموعه خدمات خود را در رابطه با بیماری های عفونی و زنان در اختیار 
جمعیت طلوع قرار داد. پزش��کان و متخصصان در زمینه های متفاوت به 
صورت مرتبط به مراکز مراجعه کرده و افراد بهبودیافته را تحت نظر دارند.

آزادی از چنگال اعتیاد
 یکی از دغدغه های مبتلایان به اعتیاد، پس از ترک، بی سرپناهی است و 
اینکه به محض ورود آنها به فض��ای قبلی، معمولا همه چیز به حالت قبل 
بازخواهد گش��ت و به احتمال قریب به یقین، مصرف م��واد، دوباره آغاز 
خواهد شد. در طلوع پس از پایان دوره سم زدایی، رهپویان به مدت 6 ماه 
جهت تکمیل دوره درم��ان )آزادی روانی از مواد مخ��در، درمان روحی و 

تنانی( در محیط مجهز به امکانات مناسب زندگی می کنند.
جمعیت طلوع بی نشان ها در حال حاضر سه مرکز برای فعالیت های خود 
در اختیار دارد. س��رای امید، مرکزی برای بهبودی مردان، از سال 1391 
آغاز به فعالیت کرده اس��ت. و حدود 150 نفر ظرفی��ت دارد. ظرفیت این 
مجموعه در سال 94 تکمیل شد. جمعیت طلوع ، فضایی با نام »به سوی 
امید«، که درواقع گرمخانه ای در منطقه گمرک شهر تهران است تاسیس 
کرد. مرکز به سوی امید، به افراد بهبود یافته ای اختصاص دارد که پس از 
تکمیل دوره های درمانی روانی و تنانی موفق به اشتغال شده و از این فضا 

به عنوان سرپناه استفاده می کنند.
پروژه س��رای مهر، مرکز خدماتی رفاه��ی کودکان و بان��وان؛ که حدود 
دوس��ال پیش اقدامات اجرایی آن آغاز ش��ده بود، در خرداد ماه 1394 با 
افتتاح فاز اول آن ، آغاز ب��ه کار کرد. فاز اول این مجموع��ه حدود 70 نفر 
ظرفیت دارد. در این مراکز خدمات درمانی، آموزش��ی و توانمندسازی و 
اشتغال توسط متخصصین صورت می گیرد. مدیر عامل موسسه طلوع بی 
نشان تاکدید می کند: از آنجایی که یکی از مهمترین عوامل روی آوردن 
افراد به اعتیاد، نداشتن مهارت های صحیح و کافی برای مواجهه با مسائل 
مختلف زندگی اس��ت، آموزش یکی از مهمترین ارکان فعالیت در طلوع 
اس��ت. آموزش در طلوع را می ت��وان به دو گروه عمده طبق��ه بندی کرد. 
آموزش مهارت های اجتماعی و ارتباطی برای داش��تن زندگی صحیح تر 
و آموزش مهارت های ش��غلی برای توانمندس��ازی مددجویان در جهت 

کسب درآمد و داشتن زندگی طبیعی.
در طی مدت زمان حضور در مراکز، رهپویان با فراگیری مهارت های فنی 
و حرفه ای، ارتباطی، تحصیلی، و ش��یوه های داشتن یک زندگی پایدار و 
آرام، سعی می کنند در راه بهبود وضعیت زندگیشان، گامی مهم و اساسی 
بردارند . از جمله کلاس های آموزشی که در این شش ماه آغاز به فعالیت 
کرده است، کلاس های موسیقی، خوشنویسی، سفال گری، کلاس های 
ادبی و ش��عر خوانی، عکاس��ی و روزنامه نگاری در س��رای امید مردان و 
همچنین برگزاری کلاس های عروسک سازی برای بانوان در سرای مهر 
آغاز شده است. در خرداد ماه س��ال جاری، جناب آقای خان پور،مدیرکل 
فنی و حرفه ای اس��تان تهران از مراکز این موسس��ه بازدی��د کردند. این 
موسس��ه توانس��ت با کمک س��ازمان فنی حرفه ای حضوری پررنگ در 
نمایشگاه مهارت ها و کارآفرینی داشته باشد. همچنین مدون گردید این 
سازمان کلاس های قلم زنی، معرق کاش��ی، درودگری و خیاطی را برای 

افراددرحال بهبودی برگزار کند.

مهارت آموزی، نقطه امن بازگشت به اجتماع
در انس��ان بالغ، یکی از مهم ترین ارکان زندگی طبیعی داش��تن ش��غل 
و کس��ب درآمد اس��ت. از س��وی دیگر حضور بهبود یافت��گان از اعتیاد، 
بلافاصله پس از بهبودی در فضای کس��ب و کار، به دلایل مختلف دارای 
دش��واری های زیادی اس��ت. به همین جهت »طلوع« پ��س از درمان و 
آموزش و توانمندسازی مددجویان، سعی در ایجاد شغل های مناسب و 
متناسب با ش��رایط این افراد دارد که در این راستا می توان به کارگاه های 
مختلف اشتغال »طلوع« برای مردان و زنان اشاره کرد که دراین کارگاه ها، 

هم زمان با کسب درآمد، بهبودیافتگان با مهارت های تکمیلی و تخصصی 
در شغلشان آشنا می شوند و برای جذب در بازار کار آماده می شوند.

از جمله این کارگاه ها می توان به کارگاه نجاری و هنرهای دس��تی افراد 
بهبودیافته اشاره کرد.

 بازگشت به خانواده : شاید بتوان گفت هدف نهایی »طلوع« وصل شدن 
رهپویان به خانواده های خویش و کانون بخشی به نهاد خانواده است. چرا 
که حمایت کانونی در فضای خانواده، می توان��د یکی از مهم ترین عوامل 
ایستادگی و تعهد به پاک ماندن باش��د. در مدت اقامت رهپویان، با توجه 
به آسیب پذیری بالای خانواده های آنها، »طلوع« با ارائه خدمات حمایتی 
در زمینه های تحصیل فرزندان، ارائه بسته های غذایی، ارائه لوازم التحریر 
و ... به آنها با رویکردی پیش��گیرانه، از قرار گرفتن همسر و فرزندان و سایر 

اعضای خانواده رهپویان در فضای آسیب جلوگیری می کند.
بازگشت به بدنه جامعه : پس از طی فرآیندهای درمانی و تحت نظارت و 
حمایت مددکاران و روانشناس��ان طلوع، رهپویان آمادگی و مهارت لازم 
جهت قرار گرفتن در جایگاه های اجتماعی را کسب می کنند و در نهایت 

به زندگی طبیعی خود در جامعه باز خواهد گشت.

از لندن تا تهران؛ سرگذشت یک بهبود یافته در موسسه طلوع 
بی نشان

زخم خیابان های تهران ش��ب ها دهان باز می کند، و روزها به جای مرهم 
در قالب بخشنامه ها و طی اقداماتی ضربتی استخوان لای آن می گذارند. 
به این هوا که روی زخ��م راببندند تا بوی عفونتش ذوق کس��ی را نزند، یا 
شاید بهتر اس��ت روی این زخم را باز گذاش��ت. تا تهران هوایی بخورد، به 
خودش بیاید و بتواند به زخمش برس��د. محمود شاکری یکی از این زخم 
خورده هایی است که  سال ها اعتیاد او را در زیر پوست شهر مخفی کرد. 50 

سال دارد و الان خودش را یک بهبود یافته از دامن اعتیاد می داند. 
آنطور که ش��اکری می گوید؛ در خانواده مرفه ای بزرگ ش��ده بود و پول 
خرج کردن برایش یک تفریح بوده اس��ت.»...اولین چیزی که من بهش 
عادت کردم، ولخرجی کردن بود و ریش��ه ی آن این ب��ود که من از همان 
اول، شخصی مرفه بودم و هیچ محدودیتی برای خرج کردن نداشتم و این 

دروازه مشکلات من بود.«
با مواد مخدر در کشور انکلستان آشنا شده است. زمانی که برای تحصیل 
به این کشور سفر کرده بود :»...من روز سومی بود که برای ادامه تحصیل 
به کش��ور انگلس��تان راهی ش��دم و آن روز بابی بود برای آش��نایی من با 
مواد مخدر، سرآغاز ورود من به س��مت بیماری اعتیاد با خوردن شربتی 
»مورفین« از طرف دوس��تم بود که من دع��وت آن را پذیرفتم و رغبت و 
کنجکاوی من درباره س��ایرمواد مخدر زیاد شد تا زمانی که متوجه شدم، 

مصرف کننده ی هروئین، کراک، شیشه و کوکائین هستم.«
 مهدی از روزگاری می گوید که هروئین بر سرش آورده بود:»...  جدا از این 
که چه صدماتی را برای شخص مصرف کننده دارد توهمی را برای مصرف 
کننده ایجاد می کند که فکر می کنند هرکاری از دست آن ها برمی آید و 

این توهم به شدت کاذب است.«
مهدی از سن 61 سالگی با مواد مخدر آشنا شد. به گفته خودش 30 سال 
هم تخت گاز، این بیم��اری و عادت را با خودم به دوش کش��ید.»... بعد از 
5 س��ال زندگی در انگلس��تان به ایران آمدم و جایگاه اجتماعی و ثروت و 
فاکتورهای مثبت خودم را از دس��ت دادم و به جایی رس��یدم که متوجه 
شدم شیش��ه مصرف می کنم و دروس��ط دروازه غار کارتن خواب هستم 
و چون آدم دنیا دیده ای بودم و تقریبا تمام اروپا را دیده بودم این مس��اله 
برای من قابل هضم نبود تا جایی که توانایی خرید حتی یک نخ سیگار را 
هم نداشتم ...«  به همین وضعیت روزگارش سپری شد تا جایی که مجبور 
شد برای امر معاش و تهیه مواد آش��غال جمع کند اما چون با روحیه اش 
س��ازگار نبود خیلی زود تصمیم به برگش��ت از اعتیاد گرفت.»... آن شب 
ارتباط صمیمی با پروردگارم »بعد از سال  ها« برقرار کردم و از او خواستم 
مرا در مسیر بهبودی ام یاری کند...خواست خدا بود که با بچه های انجمن 
آشنا شدم و با توکل به خدا روزهام را سپری می کردم و چشم انداز روشنی 
از آینده داش��تم...« زمانی که تصمیم گرفت، مواد را برای همیش��ه ترک 
کند؛  روزی بود که در خیابان مش��غول قدم زدن بود. م��ادر و فرزندی از 
طرف مقابل به سویش می آمدند و چون اوضاع خوبی نداشت، مادر سعی 
کرد او را از دید فرزندش دور کن��د. ان زمان بود که فهمی��د اگر دوباره به 

جایگاهش بازنگردد از نظر مردم هم محو خواهد شد.
ش��اکری اعتقاد دارد: »... چون مواد مصرفی جدید روی روان انس��ان ها 
اثرات تخریب زای بس��یاری می گذارد، پیش��گیری بابت لغزش در افراد 
اجتناب ناپذیراس��ت. بنابراین با بالا بردن س��طح آگاهی و به روز ش��دن 
داش��ته های علمی نس��بت به مواد مخدر جدید می توان تا حدودی این 
مساله را کنترل کرد. همین طور هم می توان فرد بیمار را با دورنگه داشتن 
از محیط های ناس��الم و یادآوری کردن روزش��مار پاکی کمک زیادی به 

شخص کرد.«
این بیمار بهب��ود یافته به عنوان یک��ی از بهبود یافتگان موسس��ه طلوع 
بی نش��ان و پیشکس��وت های قدیمی آن خس خدمت را به همنوعانش 
دارد. »... هدفم از خدمت کردن در موسسه طلوع این است که  پاک بمانم و 

به همدردهای خود پیام یاری را بدهم.«

پس از جذب مرحله 
درمان آغاز می شود که 

شامل سم زدایی )دوره 21 
روزه( و ترک نیاز روانی 

به مواد مخدر می شود. در 
این دوره خدمات مشاوره 
توسط مشاورین مراکز، 

کلاس های روان شناسی و 
درمانی بیماری اعتیاد برای 
رهپویان انجام می گیرد. 
همچنین افراد در حال 
بهبود به صورت مستمر 

تحت معاینه پاراکلینیکی 
قرار می گیرند.

با توجه به نیازسنجی های 
انجام شده برای مراکز، 

موسسه توانست از ابتدای 
سال 94 اتاقی را در جهت 
خدمات پزشکی و دندان 
پزشکی در سرای مهر 

بانوان تجهیز کند. این فضا 
امکان این را بوجود آورد 
تا پزشکان از امکانات این 
اتاق، برای معاینه بیماران 

بهره جویند

در سال 1384 گروهی 
از مردم این شهر با انگیزه 
کمک به افراد بی خانمان و 
آسیب دیدگان اجتماعی با 
چند بسته غذای گرم راهی 

خیابان های شهر شدند 
تا فضایی محبت آمیز و 
صمیمانه را در بین آنها 
تقسیم کنند. تا بتوانند 

دل های رمیده این قشر دل 
شکسته را با زندگی آشتی 
دهد. اینک بعد از گذشت 

ده سال، این حرکت 
زیبا ، تحت عنوان »آیین 
مهرورزی« با شکوهتر و 
دلچسب تر از گذشته هر 
سه شنبه شب بهانه ای 
است برای گردهمایی 
یاوران طلوع و دعوت از 
دوستان بیمار برای ورود 
به عرصه بهبودی.  آیین 
مهرورزی بود تا باعث 

شد این جمعیت بی ادعا 
موسسه طلوع بی نشان 
را بزرای بازگرداندن 

کارتنخواب ها به زندگی 
تشکیل دهند

هدف اصلی جمعیت 
طلوع بی نشان کمک در 
جهت تأمین تسهیلات 

درمانی و بهداشتی برای 
آسیب دیدگان اجتماعی 
و حمایت مادی و معنوی 

از آنهاست. با این رویکرد 
برنامه این موسسه 

اقداماتی همچون: کمک به 
افراد آسیب دیده اجتماعی 
در جهت ایجاد و یا داشتن 
شغل مناسب، فراهم کردن 
شرایط جامعه برای نگاه 

انسانی به کارتن خواب ها، 
کمک به تأمین مایحتاج 

)غذایی، پوشاک، سرپناه و 
... ( افراد نیازمند، گرسنه 
و در راه مانده و نیز کمک 
به اسکان مناسب خانواده 
های بی سرپناه یا بدسرپناه 
و    کمک و حمایت از درراه 

ماندگان و یا افرادی که 
به هر دلیل از منزل دور 

مانده و بی سرپناه یا کارتن 
خواب محسوب می شوند
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۱۱
برگزاری نشست ماهیانه توسط بنیاد توسعه کارآفرینی زنان و جوانان

برگزاری نشست ماهیانه توسط بنیاد توسعه کارآفرینی زنان و جوانان با موضوع کسب و کارهای اجتماعی برگزار شد. 
نشست مهرماه بنیاد با موضوع کسب وکارهای اجتماعی و با حضور تعدادی از اعضای سازمان های مردم نهاد و خیریه ها در محل بنیاد برگزار شد. 

در این نشست طیبات و جعفری از مدیران کارگاه تولیدی مهرباف و سرکار نسیم یادگار مدیر عامل موسسه غیر انتفاعی افق بخش سوم به ایراد سخنرانی و 
ارائه تجربیات خود پرداختند.کمال عزتی مدیر موسسه حرفه گستر دهکده از میهمانان این نشست بود.
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براساس آمارهای مربوط به بودجه شورای شهر تهران و یک چارچورب تحلیلی:

هزینه تمام شده هر جلسه شورا شهر : 3۹۰ میلیون تومان
هزینه تمام شده نمایندگى 4 ساله هر عضو شورا: 5 میلیارد تومان

شورای شهر تهران برای مردم و شهر تهران واجد هزینه ها و فواید مختلف است. هزینه هایی مثل هزینه های جاری)دستمزد و حقوق اعضا 
و کارکنان دفاتر آنها و. ..(، هزینه های س��اختار اداری- تشکیلاتی شورا )و شورایاری ها و س��من ها(، هزینه تصمیمات، مصوبات و طرحهای 
ش��ورا) در صورت ناکارآمد بودن ( و فوایدی چون نتایج ناشی از تصمیمات، مصوبات و طرح های ش��ورا )در دو بعد نظارتی و قانونگذاری( در 
صورت کارآمد بودن و درست بودن آنها از نظر اجتماعی و اقتصادی. دراین بین،کمی کردن این مولفه ها،به عنوان یک مساله کلیدی مطرح 
است و در یک بررسی دقیق،با هزینه آشکار)درج شده در بودجه س��الیانه شورا( و هزینه پنهان برخورد می کنیم که یافتن هزینه های پنهان 
و فوائد ش��ورا، قضیه را مقداری بغرنج وپیچیده می کند چرا که بخش عمده ای ازاین دو مولفه قابلیت کمی کردن ندارد. برخی بر این باورند 
که می توان مصوبات و تصمیمات ش��ورا را بر اساس یکسری ش��اخص ها قابل ارزیابی نمود که این کار در نوع خود نیازمند مطالعه و پژوهش 
جدی است. براساس مفاهیم علمی وعقلانی باید فواید آشکار و پنهان شورا بزرگتر و یا مساوی با هزینه های آشکار و پنهان شورا باشد.از آنجا 
که بخشی از معادله،قابل کمی کردن نیست باید طیفی ازنگاه های کیفی را مورد بررس��ی قرار داد که در این زمینه سه دیدگاه مطرح است؛ 
یک دیدگاه بر این باور است که »فوائد ناشی از مصوبات و نظارت های مستمر ش��ورا و اعضا آن عملًا چندین برابر هزینه هایی است که مردم 
شهر برای شورا می پردازند. « دیدگاه رقیب،این است که کارنامه شورا از حیث شاخص هزینه و فایده قابل قبول نیست. به عبارت دیگر شورا 
کارایی لازم را نداشته اس��ت و می تواند در ش��رایط بهینه تری عمل نماید. یک دیدگاه دیگر براین مدعاس��ت که اساسا چهارچوب هزینه و 
فایده، معیار مناسبی برای قضاوت در خصوص عملکرد شورا نیست. ودرخصوص نهاد شورا   نمی توان حتی به فرض عدم اثربخشی برروندها 
و فرآیندهای مدیریت شهری نهادی دیگر به جای آن گذاشت، معنای دقیق این گفتار این است که ش��وراها به عنوان بخشی از حقوق ملت 
برای تعیین سرنوشت خویش ایجاد می شود و به واسطه آنکه بخشی از مسئولیت حاکمیت برای مدیریت و پیشرفت کشور را انجام می دهد 
تحت هیچ شرایطی یک پروژه تلقی نمی ش��ود و لذا با روش های ارزیابی پروژه هم قابل ارزیابی نیست. درخصوص ارزش و ضرورت فعالیت 
نهادی چون شورای اسلامی شهر و روستا، که در ذات خود در برگیرنده ارزش ها و کارکردهای دیگری چون کارکردوارزش فرهنگی،کارکرد 
و ارزش معنوی،کارکرد و ارزش اجتماعی،کارکرد وارزش نظارتی،کارکرد وارزش مدنی،کارکرد و ارزش مقررات گذاری و مانند آن اس��ت، 

بایستی از روش ارزیابی عملکرد و تحقق و یا عدم تحقق کار ویژه های آن بهره جست.
دیدگاه نگارنده به عنوان فردی که مس��ائل ش��ورا را از نزدیک پیگیری می کند در قدم اول س��اختن معیاری نس��بی ب��رای افکار عمومی و 
شهروندان است که بر اس��اس این معیارها بتوانند قضاوت روش��ن تری در خصوص عملکرد شورای شهر داشته باش��ند که برای نیل به این 
هدف دو ش��اخص ارائه می شود؛ شاخص قیمت تمام ش��ده )هزینه( هر جلسه شورای ش��هر تهران که این ش��اخص بریک پایه تئوریک در 
اقتصاد استوار اس��ت. در زنجیره تولید یک خدمت یا کالا ممکن اس��ت نهاده ها و کالاهای واس��طه ای متعددی مورد استفاده قرار گیرد که 
نهایتاً منجر به تولید یک کالای نهایی ش��ود. با بررس��ی دقیق نقش و کارکرد ش��ورا در قانون می توان گفت محصول نهایی یا کالای نهایی 
شورای اسلامی شهر همان مصوبات آنهاست ) در دو ش��کل طرح یا لایحه (.اگر بخواهیم عینی تر این مفهوم را باز کنم بدین صورت است که 
ماحصل تلاش یک تشکیلات اداری با حدود 400 نفرنیروی انسانی و یک ساختار کمیس��یونی ) مرکب از 6 کمیسیون تخصصی (و ساعتها 
جلسه و ... نهایتاً در جلسات ) علنی و غیر علنی (به شکل مصوبات ش��ورا در می آید .بر اساس مفاهیم علمی این کالاها و نهاده ها و فرایندهای 

واسطه بخشی از زنجیره تولید کالای نهایی محاسبه می شوند و در ارزش گذاری آنها علی الاصول به قیمت کالای نهایی توجه می شود.
البته برخی از اعضا ش��ورا،دو اش��کال به این تکنیک محاس��به وارد می کنند؛ یکی اینکه اعضا ش��ورا تعداد زیادی جلس��ات کارشناس��ی و 
کمیسونی داشته و در آنجا ساعت ها وقت می گذارند و مدعی هس��تند که در این روش، این تلاش آنها مورد محاس��به قرار نمی گیرد که به 
نظر نگارنده این اشکال چندان قابل قبول نیست و هر تلاشی که اعضا ش��ورا به هر صورتی انجام می دهند نهایتاً در قالب مصوبات آنها قابلیت 
اجرایی و قانونی پیدا خواهد کرد .دیگر اینکه برخی از اعضا معتقدند بخش نظارتی ش��ورا در این تکنیک مورد توجه قرار نگرفته اس��ت و این 
موضوع را اشکال اساسی این مدل می دانند.اما در پاس��خ این دس��ته از منتقدان باید گفت؛اگر منظور از نظارت، نظارت سیستمی و ضابطه 
مند باشد به طور معمول در مصوبات، طرح ها، و موضوع حسابرس��ی و مسائل مربوط به بودجه خود را نش��ان می دهد که این موارد نیز باید 
در جلس��ات ش��ورا صورت عملی و قانونی پیدا کند.و اگر منظور از نظارت ،بازدیدهای میدانی اعضا باش��د ، این بخش نیز در جلسات شورا به 
صورت تذکر مطرح می ش��ود واگر هم در جلسات شورا مطرح نشود بیشترش��امل نظارت های فردی اعضا می ش��ود که نظارت های فردی 
)این چنینی( در مقیاس مس��ائل و مشکلات عظیم شهر تهران متغیر قابل توجهی نیس��ت .بخش دیگر از وظایف نظارتی شورا هم مربوط به 
پیگیری مسائل و مش��کلات مراجعه کنندگان مردمی به دفاتر اعضا اس��ت که این مورد اولا در خصوص همه اعضا صدق نمی کند و از طرفی 
حجم مراجعات مردمی در مقام مقایس��ه با جمعی��ت میلیونی تهران عدد قابل توجهی نیس��ت .می توان گفت که تنها اش��کال وارده به این 
تکنیک در همین بخش نظارت شورا است ) هر چند این اشکال کلیت مسأله را از بین نمی برد(.البته با یک روش دیگر نیز می توان استدلال 
کرد که اش��کال فوق خدش��ه چندانی به مدل ما وارد نمی کند.همه اعضا ش��ورا در پاس��خ به نحوه و میزان حقوق دریافتی خود می گویند 
که دریافتی ما حق الجلسه ای اس��ت. این نکته به معنای تأیید ضمنی مدل ما است. حال اگر بخواهیم بر اس��اس این شاخص قضاوت کنیم 
بایستی هزینه کل شورا در طول سال را بر تعداد جلسات شورا تقسیم نماییم. بودجه کل شورا )ش��ورا، سمن ها ، شورایاری ها و حسابرسی( 
در سال 93 معادل سی و ش��ش میلیارد تومان بوده است و تعداد جلسات ش��ورا در این سال با کس��ر ایام تعطیل حدود 92 جلسه می شود، 
از تقسیم این دو عدد به هم به عدد س��یصد و نود میلیون تومان خواهیم رس��ید. بنابراین می توان گفت هزینه )قیمت( تمام شده هر جلسه 
شورای ش��هر تهران معادل سیصد و نود میلیون تومان اس��ت. اگر یک جلسه شورا را به طور متوسط سه س��اعت فرض کنیم، آنگاه با تقسیم 
عدد سیصدو نود میلیون تومان بر این زمان هزینه هر دقیقه ش��ورا معادل دو میلیون و صد و پنجاه هزار تومان خواهد بود. حال بر اساس این 
شاخص می توان مباحث و موضوعات مطرح شده در هر جلسه شورای ش��هر تهران را مورد ارزیابی قرار داده و در مورد آن قضاوت کرد. علاوه 
بر این می توان شاخص قیمت تمام ش��ده )هزینه( عضویت چهار ساله هر عضو را بررسی کرد. ش��ورای کنونی تهران مرکب از 31 عضو است 
که به مدت چهار سال برای شورا انتخاب شده اند. اگر سرجمع بودجه شورا را در چهار س��ال عضویت بر تعداد اعضا تقسیم کنیم، در نتیجه، 
هزینه ای که برای عضویت هر عضو پرداخت می ش��ود، به دست می آید.)البته این فقط هزینه ای است که ش��هر و مردم در طول دوره چهار 
ساله متحمل می ش��وند .و هزینه های قبل از آن یعنی هزینه های انتخابات و استقرار شورا در آن لحاظ نش��ده است(. با محاسبه افزایش ده 
درصدی در بودجه سالیانه شورا سرجمع چهار سال معادل صدو پنجاه و دو میلیارد تومان اس��ت که با تقسیم این عدد بر تعداد اعضا، هزینه 
تمام ش��ده عضویت هر عضو شورا )به مدت چهار س��ال( حدود پنج میلیارد تومان خواهد بود. و بر این اس��اس، عملکرد فردی هر عضو را می 
توان با مقایسه کمی و کیفی عملکرد با این هزینه تمام ش��ده مورد قضاوت و ارزیابی قرار داد . حال نکته کلیدی آن است که چه چیزی را باید 
با شاخص های ارائه شده، مقایسه کرد. برای پاسخ به این مس��اله، باید در دو بخش به آن پرداخت. ابتدا بررسی هزینه )قیمت( تمام شده هر 
جلسه شورا به عنوان معیاری برای سنجش عملکرد کلی شورا و دیگری؛ شاخص قیمت )هزینه ( تمام شده نمایندگی و عضویت که معیاری 
است برای بررسی عملکرد هر عضو ش��ورا. برای محاس��به و ارزیابی هزینه تمام شده هر جلسه ش��ورا، باید یک پایه و معیار منطقی و محکم 
تعریف کرد. برای تعریف این معیار فرض کنید که ش��ورا اساس��ا وجود خارجی نداشت. در این حالت ش��هرداری و سیستم مدیریت شهری 
وظایف و س��ر فصل های کاری خود را با یک کیفیتی انجام می داد و خروجی عملکرد آن، واجد یکس��ری مختصات کمی و کیفی بود. حال، 
شورا را به معادله مدیریت ش��هری اضافه کنید. در این حالت آنچه که باعث بهبود عملکرد کیفی و کمی ش��هرداری می شد، به عنوان سهم 
شورا از کارآمدی مدیریت شهری به تعریف می رس��ید. به عبارت دیگر، چنانچه قانونگذاری و نظارت باعث ایجاد تفاوت معنادار در خدمات 
رسانی سیستم شهری شود، آنگاه می توان چنین اس��تدلال کرد که این بهبود محصول عملکرد شوراس��ت و این بهبود در کمیت و کیفیت 
خدمات رسانی را می توان با شاخص هزینه هر جلسه شورا مقایس��ه و قضاوت کرد. اینجا، این افکار عمومی و نخبگان هستند که باید این دو 

شاخص را با هم مقایسه کنند و به کارنامه کلی شورا نمره دهند که در این بخش، شورا می توانست بسیار بهینه تر عمل کند.
اما در ارزیابی ش��اخص قیمت )هزینه( تمام ش��ده نمایندگی و عضویت، ضروری است که چارچوب های ملموس��ی برای عملکرد هر عضو 
تعریف و تبیین کرد. معیارهایی چون اظهارنظرها، موافقت و مخالفت در جلس��ات علنی و میزان مش��ارکت در گفتگوها و تصمیم گیری ها، 
تذکرات به شهرداری و نتایج آن، نطق پیش از دس��تور و موضوعات اصلی نطق، بازدید از پروژه های ش��هری و نتایج و آثار بازدیدها، کیفیت 
و میزان تأثیرگذاری و حضور در کمیس��یون های تخصصی ش��ورا و نتایج و کارکردهای آن، میزان حضور در مجامع عمومی و در میان مردم 
و محلات و کیفیت و کمیت رسیدگی به مس��ائل و مش��کلات آن ها، حجم مراجعات مردمی به دفاتر عضو و نحوه پاس��خگویی به مطالبات 
و مش��کلات آن ها، کمیت و کیفیت حضور در رس��انه ها و نش��ریات و میزان تعامل با آن ها و نتایج و کارکردهای آن. حال بایستی با مقایسه 
این معیارها با هزینه تمام ش��ده برای هر عضو به قضاوت دقیق رسید. به نظر می رسد، برخی اعضای ش��ورا در دو سال گذشته در حد بهینه 
عمل کرده اند و کارنامه قابل قبولی دارند و برخی از آنها در حد س��ربه س��ری عمل نموده و تعدادی نیز در پایین تر از هزینه انجام شده منشا 
تاثیر بوده اند. گرچه تحلی��ل هزینه - فایده یک روش ارزیابی پروژه اس��ت که عمدتا برای بررس��ی پروژه های اقتصادی ب��ه کار می رود که 
عمدتا قابلیت کمی کردن دارند ام��ا می توان از این روش به عنوان یک چارچوب عقلانی و منطقی ب��رای قضاوت کردن در خصوص نهادها و 

سازمان های اجتماعی- سیاسی استفاده کرد.گرچه ممکن است به کارگیری تحلیل فوق در این موارد تا حدی مناقشه برانگیز باشد. 

تحلیل

ادامه از صفحه ۴
فضاهای سبز از یک سو موجب بهبود وضعیت زیست محیطی شهرها می شود 
و از سوی دیگر شرایط مناسبی را برای گذران اوقات فراغت شهروندان تعبیه می 
کند و از همه مهمتر باعث هویت بخشی به شهرها می شود. علاوه بر این ها، دارای 
عملکردهای کالبدی نیز می باشد. اثرات فضای سبز شهری از دیدگاه زیست 
محیطی مواردی چون کاهش آلودگی هوا، کاهش آلودگی صوتی، بهبود شرایط 
بیوکلیماتیک در شهر، افزایش نفوذپذیری خاک و تأثیر مثبت بر چرخه آب در 
محیط زیست شهری و افزایش کیفیت آب های زیرزمینی را شامل می شود. 
فضای سبز می تواند به طور قابل توجهی دمای هوا را کاهش دهد و یا به تلطیف هوا 
کمک کند. در بررسی اثرات روانی اجتماعی فضای سبز باید گفت که انسان، در هر 
شرایطی روزانه به چند ساعت فضای ساکت و آرام نیاز دارد که فضای سبز می تواند 
این فضا را تأمین کند. فضای سبز شهری به عنوان بخش جاندار محیط شهری 
مکمل بخش بی جان شهر، یعنی ساختار کالبدی شهر، می باشد. در این خصوص 

فضای سبز می تواند به عنوان نماد، فرهنگ و هویت یک شهر تلقی شود .

منطقه مورد مطالعه
شهر تهران در آبان 1390 دارای 8,154,051 نفر جمعیت و 2,597,731 خانوار 
بوده است که جمعیت آن نسبت به سال 1385، 4,5 درصد رشد داشته است. 
متوسط رشد سالانه ی جمعیت شهر تهران طی سال های 1385 تا 1390، 
88درصد بوده است. 4,059,301 نفر از جمعیت تهران را مردان و 4,094,750 
را زنان تشکیل می دهند، نسبت جنسی شهر تهران 99/1 است که نسبت به سال 
1385)104/4( به میزان 5/3 کاهش داشته است. بیش ترین نسبت جنسی 
مربوط به منطقه 18 به اندازه 104/1 و کم ترین آن با 89/8 مربوط به منطقه 3 

است. 

روش تحقیق 
روش تحقیق حاضر با نوع کمی و تحلیلی سعی دارد  عدالت فضایی کاربری 
فضای سبز شهری در تهران  را مورد سنجش قرار دهد. برای سنجش کمی از 
روشهای آمار فضایی با استفاده از نرم افزار ArcMap شامل لکه های داغ بهینه 
 Directional(و توزیع جهتدار )Optimized HotSpot Analysis(شده
Distribution( استفاده شده است. در نهایت پس از دسیابی به ارزیابی های 

کمی سعی شده تحلیلی از عدالت فضایی ارائه شود.

وضع موجود کاربری فضای سبز در شهر تهران
برای تحلیل هر پدیده ای در گام نخست نیاز به شناسایی وضع موجود آن است. 
شناسایی وضع موجود درک بهتری را به محقق میدهد تا قضاوت درستی را در 
باره پدیده مورد پژوهش ارائه دهد. بدین منظور کاربری فضای سبز شهر تهران 
بر روی نقشه شماره )1( نشان داده شده است. توزیع کاربری فضای سبز در شهر 
تهران کما که بر روی نقشه نمایان است از همگونی برخوردار نمیباشد، به صورتی 
که بیشترین توزیع در خط شمالی شهر وجود دارد.  همانطور که بیان شد کاربری 
فضای سبز به صورت یکسانی در سطح شهر توزیع نشده اند.  اگر بخواهیم این 
توزیع را در رابطه با هر یک از مناطق شهری بررسی کنیم نتایج مفیدی به دست 
میدهد. براین اساس مناطق 22 و 4 بیشترین میزان از کاربری فضای سبز و 
مناطق 9 و 10 کمترین مقدار را دارا میباشد. همچنین برای تحلیل برخورداری 
مناطق از فضای سبز آن را به سه دسته برخوردار، نیمه برخوردار و عدم برخورداری 
تقسیم شده است. نتایج این طبقه بندی به همراه مساحت و رتبه هر یک از مناطق 

نسبت به کاربری فضای سبز در جدول شماره5 آمده است:

سنجش توزیع فضایی کاربری فضایی
همانطور که بحث آن رفت هدف این تحقیق بررسی چگونگی توزیع و علالت 
فضایی کاربری فضای سبز در سطح شهر تهران میباشد. بدین منظور برای 
سنجش آن میتوان از روشهای آمار فضایی اقدام کرد.از آنجایی که سنجش 
موضوعات آماری که به نوعی در آن همبستگی فضایی موجود است به آسانی 
صورت نمیگیرد لذا به ناچار باید از ابزارهای مفید در این زمینه استفاده شود. 
برای این کار ArcMap ابزارهای را فراهم کرده است که این کار را عملیتر 
و آسانتر نموده است. در این تحقیق سعی بر آن است تا از طریق دو آزمون 
لکه های داغ بهینهشده)Optimized HotSpot Analysis( و توزیع 

جهتدار)Directional Distribution( استفاده میشود:

:)Optimized HotSpot Analysis(لکه های داغ بهینه شده
این روش با محاسبه چگونگی توزیع پدیدهای خاص در یک پهنه جغرافیایی، 
نقاطی را که بیشترین تمرکز را به لحاظ پدیده مورد سنجش دارا میباشد به 
عنوان نقاط داغ و نقاطی را که کمترین تمرکز را به لحاظ آن پدیده در رابطه با 
توزیع فضایی دارا میباشد به عنوان نقاط سرد نشان میدهد که نشان دهنده 
میزان خوشگی یا تفرق پدیده مورد نظر میباشد. آماره Gi ای که برای هر 

عارضه موجود در داده محاسبه میشود نوعی امتیاز Z میباشد. 
برای امتیاز Z مثبت و معنادار از نظر آماری، هر چه امتیاز Z بزرگتر باشد، 
مقادیر بالا به میزان زیادی خوشه بندی شده و لکه داغ تشکیل میدهد. برای 
Z منفی و معنی دار از نظر آماری، هر چه امتیاز Z کوچکتر باشد به معنای 
خوشه بندی شدیدتر مقادیر پایین خواهد بود و اینها در حقیقت لکه ها سرد را 
نشان میدهند) عسکری 1390، 80(. همان طور که در نقشه شماره )2(که با 
روش لکه داغ تهیه شده است مشاهد میشود توزیع فضایی سبز در شهر تهران 
از توزیع همسانی برخوردار نبوده است و بیشترین خوشه گی را در منطقه 

های 22 و 4 و تا حدودی هم مناطق 5،3،2 میتوان مشاهده کرد.
 در دیگر مناطق شهر تهران این خوشه بندی برای کاربری فضایی سبز 
مشاهده نمیشود. محاسبه های صورت گرفته در سطح آلفای 05/. و 10/. 

محاسبه شده است:

نتیجه گیری
همچنان که بیان شد دسترسی مناسب و عدالت فضایی در کاربری های 
شهری از مباحث حائز اهمیت و تأثیر زیادی را بر ابعاد توسعه پایدار دارا 

میباشد.
 بر اساس تحلیلهای صورت گرفته در تحقیق حاضر نشان میدهد که توزیع 
فضایی کاربری فضای سبز در سطح شهر تهران دارای تناسب فضایی 
نبوده است. با توجه به برخورداری هر یک از مناطق 22 گانه منطقه 22 و 
4 بیشترین کاربری فضای سبز و منطقه 9 و 10 کمترین سطح را دارا 
میباشند. همچنین تحلیل های آمار فضایی با دو روش لکه های داغ بهینه 
 Directional(و توزیع جهتدار )Optimized HotSpot Analysis(شده
Distribution(  نشان میدهد که پراکنش کاربری فضای سبز به صورت 
خوشه شده و لکه های داغ) نقشه شماره 2( و همچنین دارای یک جهت 
خاص غربی_ شرقی)نقشه شماره 3( در شمال شهر میباشد. لذا با توجه به 
اهمیت کاربری فضای سبز شهری در زندگی شهروندان پیشنهاد میشود که 
سعی شود توجه ویژهای به مناطق که دارای کمترین برخورداری را به خود 
نسبت میدهند که این مناطق بیشتر در قسمتهای جنوبی و مرکزی شهر 

تهران میباشد.
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به گزارش شهرنوش��ت و به نق��ل از معاونت خدمات 
شهری ش��هرداری تهران، مجتبی یزدانی در نشستی 
با مشاورین امور آب خام و روسای فضای سبز مناطق 
22گان��ه که با حض��ور مختاری، مدیرعامل س��ازمان 
بوس��تان ها و فضای سبز ش��هر تهران و دیگر مدیران 
این س��ازمان برگزار شد، پس از اس��تماع گزارشات و 
توضیحاتی در خصوص طرح جامع آب خام و افق این 
طرح، گفت:اجرای طرح جامع آب خام  در دهه گذشته 
توسط ش��هرداری تهران آغاز و تاکنون اقدامات بسیار 

خوبی در این زمینه صورت گرفته است.
 یزدانی با اش��اره به بحران آب در کشور گفت:با توجه 
به بحران کم آبی برنامه ریزی های لازم برای استفاده 
درست و بهینه از آب های غیرشرب در آبیاری فضای 

سبز شهر تهران صورت گیرد.

وی در ادامه گفت:خوش��بختانه در چند سال گذشته 
برنامه ریزی های خوبی برای منابع ذخیره آب صورت 

گرفته است.
یزدانی با تاکید بر اهمیت و لزوم بازسازی و ساماندهی 
قنوات شهر تهران، اذعان کرد: تهیه اطلس قنوات شهر 

تهران با پیشرفت 60درصدی در حال انجام است.
وی ب��ر ارائه آماری صحیح از تعداد قنوات در س��طح 
مناطق 22گانه تاکید کرد و گفت: تعداد و وضعیت چاه 

ها باید به سرعت تعیین تکلیف شوند.
یزدانی در ادامه بر تش��کیل تیمی متشکل از سازمان 
بوس��تان ها، مش��اورین امور آب خام و روسای فضای 
سبز مناطق 22گانه تاکید کرد و گفت: پس از احصاء 
آم��ار واقعی از تعداد چاه ها و قنوات و برای رس��یدن 
به نتیجه مطلوب در راستای آبیاری فضای سبز شهر 

تهران، مطالعات کارشناسی نیز در خصوص استفاده از 
گونه های گیاهی متناسب با شرایط اقلیمی شهر تهران 

صورت گیرد که به آب کمتری نیاز داشته باشد.

معاون خدمات ش��هری ش��هرداری تهران با ذکر این 
نکته که اقدامات بس��یار خوبی در بحث توسعه فضای 
سبز شهر تهران در یک دهه گذشته انجام شده است، 

خاطرنشان کرد: انصافا با اقدامات بسیار خوب سازمان 
بوستان ها و فضای سبز شهر تهران، مشاورین امور آب 
خام و روسای فضای س��بز مناطق 22گانه و... به این 

مهم دست یافتیم.
یزدان��ی در ادامه خاطرنش��ان کرد: فضای س��بز جزو 
س��رمایه های ملی ش��هر تهران محس��وب می شود، 
بنابرای��ن باید با تمام ت��وان در حفظ و نگهداری از آن 

بکوشید.
وی در پای��ان با اش��اره به این ک��ه در این معاونت 
دو اولویت مهم را در دس��تور کار قرار دادیم، گفت: 
فضای سبز و پس��ماند جزو اولویت های ما هستند 
از این جهت که ش��هروندان ارتباط مستمری با این 
دو حوزه دارند و ه��دف ما جلب رضایت حداکثری 

شهروندان است.

معاون خدمات شهری شهرداری تهران خبر داد:

پیشرفت 60درصدی تهیه اطلس قنوات شهر تهران

هفته نامه» پدیده شهر« بررسی می کند :

 کارنامه ضعیف
 اصلاح طلبان شورا

روابط عمومی معاونت شهرسازی و معماری شهرداری 
تهران به سوالات  مهندسان مشاور در خصوص پروژه 

»سهیل« پاسخ داد؛

ساخت مجموعه فرهنگی 
ورزشی وتجاری براساس 

 طرح تفصیلی بود 
نه احساس!

مدیرکل دفتر نظارت بر طرح های توسعه و عمران وزارت 
راه و شهرسازی در رابطه با پروژه »سهیل« مطرح کرد؛

 اعلام تخلف
 به مراجع قضایی

تاریخچه محله »مجیدیه«

ازدحام در مراکز معاینه 
L.E.Z فنی با اجرای طرح

همه شهرداران شهر تهران

9  

5  

6  

11  

در نشست شورایاران محله »مجیدیه« تهران با سردبیر هفته نامه »پدیده شهر « مطرح شد :

 همزیستی صمیمانه و مسالمت آمیز
 مسلمانان و مسیحیان
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جرثقیل های کارگاه های ساختمانی شمال تهران 
بازدید ایمنی می شوند

جرثقیل های تاور کرین در کارگاه های س��اختمانی بلند مرتبه ش��مال 
تهران در راستای طرح نگهداشت شهر وبا هدف ارتقاء سطح ایمنی نظارت 

مستمر می شوند.
ب��ه گزارش خبرگزاری مهر، محمد رضاپ��ور رییس اداره حریم و کنترل 
کارگاه های س��اختمانی ش��هرداری منطقه یک با بیان خبر فوق اظهار 
داشت: در حال حاضر حدود 2۱۸ تاور کرین در کارگاه های ساختمانی 
شمال تهران مشغول فعالیت هس��تند که با برنامه ریزی انجام شده در 
سطح نواحی ۱0 گانه ، به صورت مستمر مورد بازدید و کنترل قرار می 

گیرند .
وی افزود: بازدیدها توسط کارشناسان شهرسازی نواحی ده گانه انجام و 
پس از بازرس��ی دقیق از جرثقیل ها گواهی نامه صلاحیت دار حرفه ای 

اپراتور و گواهینامه فنی از مراجع ذیصلاح اخذ می شود.

قالیباف: از نقد غیرمنصفانه پرهیز کنیم
 محمدباقر قالیباف ش��هردار تهران در اختتامیه پنجمین جش��نواره »تئاتر 

شهر« از منتقدان بی انصاف گلایه کرد.
به گزارش خبرنگار مهر، محمدباقر قالیباف ش��هردار تهران شامگاه سه شنبه ۳0 
شهریور ماه در مراسم اختتامیه پنجمین جشنواره »تئاتر شهر« ضمن تبریک عید 
غدیر و با یادی از، از دست رفتگان هنر و زنده یاد داوود رشیدی گفت: من شرمنده 
یکایک جوانان عزیز و پیشکسوتان فرهنگ و هنر کشورم هستم که با همه تلاش ما، 
همچنان به قدر استعداد جوانان و جمعیت ۹ میلیونی تهران فرصت و زیرساخت 

مناسبی برای بروز استعدادها فراهم نشده است.
وی افزود: من به عنوان یک مدیر اجرایی این ش��رمندگی را دارم اما به گمانم دیگر 
مدیران اجرایی در سطوح بالای مدیریت نیز باید این شرمندگی را متوجه شوند و به 
جای اینکه قضاوت های غیرمنصفانه ارائه کنند نگاهی به دورانی که خود مسئولیتی 

داشتند و آنچنان که باید نتوانستند در این عرصه خدمتی کنند داشته باشند.
ش��هردار تهران تاکید کرد: چندی پیش نوش��ته ها و بیاناتی را خواندم که بسیار 
نامنصفانه بود. مساله اینجاست بیش از دو دهه وظیفه رسیدگی به بخش فرهنگ 
و هنر و زیر ساخت ها به عهده همین کسانی بود که چنین مسائلی را مطرح می کنند. 
من ابتدا به آن صحبت ها به دیده انتقاد نگاه ک��ردم اما بعد مروری به فعالیت های 
خودم از زمانی که در پلیس تهران شروع به فعالیت کردم، داشتم. من اولین اقدامی 
که در پلیس تهران انجام دادم این بود که نگاه به پلیس را از شکل امنیتی به شکل 

جامعه محور تبدیل کنم و مردم جرات کنند بر اقدامات پلیس نظارت کنند.
قالیباف اف��زود: در همان زمان ما جش��نواره فیلم کوت��اه »۱۱0 ثانی��ه ای« را راه 
انداختیم و هنوز آن 2۵ فیلمی که در آن جشنواره برگزیده شد در خاطرم هست و 
یا جشنواره فیلم »پلیس« را استارت زدیم و آثاری همچون سریال »خواب و بیدار« و 
انیمیشن »سیا ساکتی« در آن زمان کلید خورد. من هنرمند نیستم اما با تمام وجود 
معتقدم یکی از مولفه های ارتقای فرهنگی کش��ور توجه به هنر و هنرمند است.

وی در س��خنانی عنوان کرد: وظیفه من در مدیریت شهری برای خدمتگزاری به 
عرصه فرهنگ و هنر و توجه به مس��ایل اجتماعی شهر سنگین تر است، خصوصا 
باید توجه ویژه ای به آس��یب های اجتماعی داشته باشیم ولو اینکه وظیفه قانونی 

شهرداری نباشد، اما بدون شک وظیفه انسانی یکایک ما به شمار می رود.
ش��هردار تهران با بیان اینکه شهرداری متعلق به مردم اس��ت، گفت: من در اولین 
جلسه ای که در شهرداری و در سال ۸۴ داشتم بر این نکته تاکید کردم که رویکرد 
شهرداری اجتماعی و فرهنگی است. من دغدغه جوانانی را که در عرصه هنر فارغ 
التحصیل می شوند و بسیار هم با استعداد هستند اما جایی برای بروز استعدادهای 
خود ندارند دارم. برای زیرساخت های فرهنگی و هنری تلاش بسیاری در این سال 
ها شده است و توسعه چندین برابری را شاهد بوده ایم اما شاید همچنان انتظار اهل 

هنر و پیشکسوتان برآورده نشده باشد.
این مدیر اجرایی اضافه کرد: از م��ن به عنوان یک مدیر اجرای��ی توقع نمی رود 
که دس��ت به قلم ببرم و کار تولید محتوا را انجام دهم اما این توقع بود که حداقل 
سالن های سینما و سالن های تئاتر این شهر و عرصه های توسعه فرهنگی شهر 
را در این دوره زمانی کوتاه چند برابر کنم. امروز نیز خوش��حال هستم که بخش 
کوچکی از این وظیفه را انجام دادم، اما نتوانس��تیم آن چنانی که زیبنده ش��ما 
پیشکسوتان عرصه فرهنگ و هنر و خصوصا استعداد های جوان است، کار کنیم 
چرا که جوانی جوانان غیر قابل بازگشت است. من نتوانستم این زیر ساخت ها را 
به گونه ای توسعه دهم که یکایک ش��ما بتوانید در این عرصه عرض اندام کرده و 
خلاقیت های خودتان را به خانواده ها و پدر و مادرانتان نشان دهید و وقتی این کم 
کاری را از سوی مسئولان می بینم، احساس شرمندگی می کنم. وی در پایان نیز 

اظهار امیدواری کرد به جای نقد غیرمنصفانه به نقد منصفانه روی بیاوریم.

 آقای قالیباف! 
حجم نارضایتی از شهرداری 

خیلی بالاست 

آگهی خود را  به ما بسپارید  88320654

صدای محله های تهران است  سیاسی
          اجتماعی

                   فرهنگی

هفته نامه
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  عابدین سالاری اسکر

 اینجا؛ نان، عشق و کار
 رویایی است  پشت پلک کودکان !

    صاحب امتیاز و   مدیر مسئول  :  سیمین سالاری اسکر
   سردبیر:  عابدین سالاری اسکر

  معاون  سردبیر: افسانه قانع
  مدیر اجرایی:  عبدا... سالاری

  مدیر هنری :  لیا صبری
  چاپ:  بامشاد سبز

    توزیع:  نشرگستر امروز

  تلفن:   88320654- 09122257897
 www.padidehshahr.com  :سایت اینترنتی  

  info@padidehshahr.com:پست الکترونیکی هفته نامه  


